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PATRIA, CABINETUL
DE LUCRU

AL PREȘEDINTELUI

Piteștiul dispune din toate punctele de vedere de forțele necesare

a apreciat președintele NICOLAE CEAUSESCU, urînd oamenilor muncii 
-----------— argeșeni succes în realizarea acestei aspirații---------------------

^3

o vizită de lucru 
în județul Argeș

Comentariul în pagina 3

Oșteni ai plinii, un pas înainte ! Cum e viața

, între apele Dunării și Borcei, 
d<S la Fetești Ia Cernavodă și 
pînă la Giurgeni și Vadu Oii, 
sini cuprinse cele peste 31000 
ha .cane pînă în urmă cu un 
sfert de veac formau o parte 
din Balta Boroei. Acum, aici, 
sînt întreprinderile agricole de 
stat Sbelnica, Bordușani și Fă- 
eăeni, cane la un loc dau naș-. 

fere unui mic Bărăgan, un 
Bărăgan cuprins intre ape, 
străbătut de Săltava cea cu 
legendele — izvor pentru „Iar
na bărbaților" a lui Ștefan 
Bănui eseu.

Cine intră pentru prima dată 
în acest Bărăgan în miniatură 
și vede mările de grîu și orz 
unduindu-se, avînd în ele sma
raldul cu nuanțe diferite, geo
metria trasată de floarea- 
soarelui, soia, porumb și fasole 
și care se metamorfozează aii 
de an în lanuri de aur, cu greu 
va crede că aici a fost mii de 
ani o împărăție a sălbăticiunilor 
și arborilor seculari, cu rădă
cini ce strîngeau pămîntul cu 
mîini uriașe, avînd degete de

• (Continuare în pag. 7)

MIHAI vrșoiu ■

Prodecan 
în cîmpie

Zi cețoasă în Județul Călă
rași. Burnițează de parcă norii 
nici n-ar avea habar că mai 
trebuie să înflorească și mag
noliile din fața Stațiunii didac
tice experimentale Belciuga- 
tele. Și totuși magnoliile au 
înflorit împotriva norilor și a 
frigului. Au ele o primăvara 
mai adîncă în genele lor care 
nu poate fi inșelată de capri
ciile meteorologiei.

Prodecanul Facultății de me
dicină veterinară și zootehnie, 
dr. Alexandru Ignat, abia a 
coborît din mașină și se în
dreaptă val-vîrtej spre tele
fonul din pavilionul adminis
trativ, stîrnind nemulțumirea 
magnoliilor : efortul lor de a 
înflori în aceste condiții tre
buie, totuși, apreciat cum se 
cuvine. Vor face lucrul acesta 
celelalte cadre universitare

(Continuare în pag. 7)

ION ZUBAȘCU E

Cu nbi și în preajma noastră 
। se petrec adesea lucruri ex- 
I: traordinare, dar cel mai extraor- 
H dinar dintre toate e faptul că 
H realizăm aceasta, că ne dăm 
E seama de importanța lucrurilor 
te și le cinstim ca atare.

O naștere grea nu-1, în sine, 
g ceva excepțional, pentru că pînă 
N și cele mai ușoare nașteri sînt 

grele. Pentru fiecare femeie, 
ziua sau zilele în care a născut 
prunci rămîn înscrise cu mare 
emoție în memorie, iar medicul 
care a ajutat-o să aducă pe lu
me copii e un om minunat, unul 
din cei mai buni din câți se cu
nosc.

Unele întâmplări însă au o în
semnătate aparte. Or. mai bine 
zis, timpul le încarcă frumos cu 
sens, le adaugă înțeles, le face 
pilduitoare.

Iată o astfel de întîmplare :
în ziua de 20 septembrie 1958, 

Alexandrina Popescu.. soția lui 
lordache Popescu, pe vremea 
aceea director de Î.A.S. la însu
răței, se simțea rău și socotea 
că trebuie să nască în curînd. 
Medicul din comună, care o 
asista, a constatat că e vorba de 
o sarcină transversă — sarcină 
care e întotdeauna cu complica
tii —• și i-a recomandat să mear
gă urgent la spitalul din Viziru, 
o comună mai mare din județul 
Brăila. Spitalul din Viziru era, 
pe atunci, un așezămînt medical 
prețuit în zonă și cu medici de 
nădejde. Numai că sarcina s-a 
dovedit și pentru ei mal dificilă 
decît Se credea, așa că au 

sfătuit-o pe Alexandrina Popes
cu să plece imediat la o mater
nitate din Capitală. Soțul femeii 
a priceput , că treburile sînt 
foarte încurcate, așa că a 
urcat-o într-un camion de 7 
tone, singura mașină disponibilă 
in I.A.S., unul din camioanele 
care străbateau drumurile pline 
de hîrtoape din județ ridicind, 
ca un catarg, un steag roșu lin
gă cabina șoferului, și a por
nit-o în grabă — cit o îngăduiau 
și mașina, și drumurile, dar și 
starea lehuzeî — spre București, 
în preajma comunei Niculești- 
Jianu, femeii sale fiindu-i 
foarte rău, lordache . Popescu 
oprește în fața. dispensarului, 
spetind să găsească un medic 
și să afle un sprijin.

Medicul de serviciu era cu 
unele griji de ale meseriei prin 
sat E adus repede la circă și 
de aici începe cu adevărat isto
risirea noastră. Fiindcă medicul 
de țară era stagiar- și lucrarea 
pe care ar fi trebuit s-o săvîr- 
șeaseă — întrucît situația deve
nise critică — întrecea puterile 
unui stagiar. Le întrecea, cum 
am văzut, chiar și pe acelea ale 
unor medici cu experiență de la 
spitalul din Viziru.

Problema avea unele aspecte 
mai subtile decît acelea strict 
medicale : problema era să fie 
el medicul care să-și asume 
răspunderea ! Dintr-un caz difi-

(Continuare în pag. 19)
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Aurel Patrichi, președinte sl 
Comitetului de cetățeni :

„Prin eforturi proprii, avem 
una dintre cele mai curate cir
cumscripții electorale din sec
tor. Este, credem, un mod de a 
înțelese democrația. Dorim să 
avem mereu bucuria de a o 
spune 1"

Mlhai Ocnara, strada Lirică 45:
„Remarc, firește, cp bucurie, 

participarea majoră a locatari
lor la întreținerea curățeniei in 
cartier. Realitatea asia vorbește 
de la sine despre, să sie așa, * 
frumoasă stare de spirit, nu 
numai de azi, în felul de a fi 
al românului. Nu ne bucură 
insă faptul că anii lucrători de 
la salubritate nu-și fac datoria s 
întârzie sau condiționează... ri
dicarea. reziduurilor vegetale, 
menajere etc. Trebuie' urgent 
luate măsuri !”

Grigore Lătănețu, bloc 155 i
„Sînt situații ci nd lucrători 

de la canalizare intervin Ia cite 
o avarie. E bine. Nu știm însă 
de ©e’ nu-și fac datoria frumos 
pină la capăt : Iasă in urma 
lor gropi în asfalt. Nu e în firea 
bunului gospodar e astfel de 
treabă I"

Ion Răducanu, bloc 73—71! 
bd. Brîncovcanu :

„Buna întreținere a 'locurilor 
de joacă pentru copii, amena
jate, trebuie să-i Intereseze și 
pe părinți. Ei trebuie să-i educe 
pe copii că jucăriile de aici sînt 
ale lor, ale tuturor copiilor din 
jurul acestor terenuri, sînt, 
adică, jucăriile lor comune, pe 
care trebuie să le păstreze, să 
nu le strice. Mai tîrziu, grija 
față de averea obștii, a noastră 
a tuturor, ar avea de cîștigat !“

Spre deosebire de celelalte 
forme ale dialogului civic, dia
logul oe s-a statornicit de acum 
in cadrul Tribunei Democrației, 
ca formă a aceluiași mare dia
log, are, s-a dovedit în timp, o 
particularitate distinctă : e mar- 
cat de o robustă eficiență. Ca- 
raseteristica în discuție își are 
izvorul în prezența și partici
parea ia dezbateri a tuturor ce
tățenilor, pe de o parte, a ace
lora care trăiesc viața în infi
nitele ei ipostaze, din care rețin 
și aduc spre dezbatere aici, la 
Tribună, acele manifestări ce 
trebuie corectate, îndreptate. Pe 
de altă parte, la dezbateri, sînt, 
des asemenea, prezenți, Intr-o 
ipostază la fel de lucrativă, toți 
factorii răspunzători, la nivelul 
unor unități economice și insti
tuții, de întreaga activitate a 
primăriei. La recenta Tribună a 
Democrației desfășurată în sec
torul 4 al Capitalei, au partici
pat, de pildă, conducători ai 
unităților de salubritate, de dis
tribuire a energiei electrice. 
ICRAL, A.D.P., apă și cana
lizare, antrepriza de construcții,, 
conducători din unități comer
ciale și sanitare, miliție și pro
curatură, justiție, reprezentanți 
•i altor organizații de stat (i 
obștești.

— Cînd. participi la un astfel 
«te- «Balog, ne mărturisea tovară- 
gai tain Rusu, prim vioepre- 
(ediute al Comitetului Executiv 
al Consiliului popular al secto
rului 4, simți că la drma tre- 
iMRâer nu ești singur, că pri
măria, ajutată de un astfel de 
stat major, e mai puternică, e 
mai promptă în realizarea unor 
sareini, munca noastră e mai e- 
firientă și mai folositoare oa
menilor. Și aceasta fiindcă toți 
rei oare participă la un astfel 
de dialog au un ideal comun : 
înfrumusețarea vieții noastre, și 
• sectorului în care muncim și 
trăim cu toții. Iar idealul acesta 
eomun se realizează, zilnic, prin 
efortul tuturor, prin participare 
efectivă la bunul mers și de
mers al acțiunilor primăriei.

Pentru a nu rămîne simple 
afirmații, generalități, am sim
țit nevoia să justificăm, . prin 
exemple, «caste cuvinte fru
moase ; am reținut astfel, la re
centa Tribună a Democrației, 
intervenția unor cetățeni asu
pra îndreptării unor stări de 
lucruri negative care mai tre
nează in activitatea unor uni
tăți, altele care apar pe par
curs : Victor Cristea, de pildă, 
din circumscripția electorală nr. 
14, Gheorghe Apostol, blocul A4, 
din bd. Brîncoveanu, alții 
asemenea lor au solicitat 
întărirea controlului asups-a 
modului de facturare de către

Membrii celor peste 350 de 
organizații ale democrației și 
unității socialiste din întreprin
deri, instituții și cartiere con
tribuie substanțial la colectarea 
materialelor refolosibile, la în
frumusețarea și gospodărirea 
orașului, ne spunea, de curînd, 
tovarășa Camelia Racoți, pre
ședinte al Comitetului munici
pal Buzău al O.D.U.S.

în 1986 au participat la ase
menea activități peste 20 000 de 
membri. Numărul orelor de 
muncă patriotică a depășit bi
nișor un milion. S-au remarcat 
comitetele O.D.U.S. de la în
treprinderea de prelucrări mase 
plastice (președinte Maria Ba
dea), de la Complexul C.F.R. 
(președinte Mircea Dinu), de la 
întreprinderea „Textila" (pre
ședinte Valeria Mihăilă), ca și 
cele de la I.J.G.C.L. și din uni
tățile comerciale.

Astfel, membrii Organizației 
Democrației și Unității Socialis

Oameni care pun umărul
unii lucrători ai Grupului de 
întreprinderi de gospodărire eo- 
munală a consumurilor reale e- 
fectuate de către asociațiile de 
locatari. Fiindcă uneori se tac 
calcule globale, în urma cărora 
uhii locatari sînt favorizați, iar 
alții plătesc mai mult decît au 
consumat. Pentru evitarea pe 
viitor a unor astfel de situații, 
s-a recomandat aplicarea unor 
soluții de oontorizare a consu
mului de căldură, la fiecare 
bloc, precum și întărirea disci
plinei la unele puncte termice, 
în zona Șoseaua Giurgiului, mai 
ales la acelea care deservesc 
blocurile 5—6 și 7, precum și 
cele din Piața Reșița nr. 5, 
blocul 10, blocurile A4, A5, A6 
și altele din bd. Brîncoveanu : 
la unele din aceste puncte ter
mice mecanicii de serviciu lip
sesc de la program, nu supra
veghează atent și continuu in
stalațiile de căldură, nu reparti
zează în mod mai uniform co
tele aprobate. Alti participanti 
la dialog, printre care Mihai 
Ocnaru, Grigore Lătărețu, Ion 
Răducanu, Aurel Patrichi, Du
mitru Amaradei, Gheorghe Si- 
naris, din strada Covasna 1 B, 
au supus dezbaterii unele aspec
te negative din activitatea unor 
lucrători de la salubritate, care 
întîrzie ridicarea reziduurilor 
menajere. Acest aspect, deloc de 
neglijat, a fost discutat și ana
lizat în amănunt pînă la nive
lul primăriei sectorului, aveam 
să aflăm de la tovarășul Dinu 
Grigorescu. șeful sectorului pen
tru administrația locală de stat, 
membru în Biroul executiv «i 
Consiliului F.D.U.S. pe sector. 
Măsurile ? Sectorul a luat pe 
cont propriu, al său și al cetă
țenilor, această acțiune și în 
bună parte a soluționat-o : au 
fost zile, duminicile mai ales, 
cînd la dispoziția cetățenilor de 
pe Șoseaua Olteniței, Llnăriei, 
Văcărești, Brîncoveanu șl din 
alte zone, au fost puse zeci de 
autobasculante eu care au fost 
ridicate șl transportate, prin 
contribuția în muncă a cetățe
nilor, reziduurile menajere. 
S-au luat măsuri, se iau în con
tinuare pentru ea te locul de 
depozitare a reziduurilor, CeMM 
Boului, să se mărească fluxul 
de descărcare, mărindu-se astfel 
numărul curselor de transport 
zilnic.

Din seriozitatea «cestui rod
nic dialog, din promptitudinea 
cu care conducerea sectorului 
de partid și a consiliului popu
lar iau în dezbateri, la nivelul 
acestora, șl rezolvă problemele 
oamenilor, rezultă profundul 
democratism al Tribunei Demo
crației, valoroasa sa eficiență, 
caracterul lucrativ și mal ales 

te ®u contribuit la grăbirea 
amenajării parcului Dorobanți, 
în suprafață de aproape 50 de 
hectare, ne mai spune tovarășa 
Camelia Racoți. Ei au muncit 
cu simț de răspundere atît la 
construcții cît și la curățenia 

Ca intr-o marc gospodărie '
interioară, la finisajele splen
didului bazin olimpic, acoperit, 
ca și la lucrările cerute de căile 
de acces.

Comitetul O.D.U.S. de la în
treprinderea de contactoare 
(președinte Gheorghe Vasilescu). 
a inițiat modernizarea și reame- 
najarea bazinului de înot din 
parcul Tineretului, bazin cu o 

umanitar. Acesta din urmă se 
amplifică în latura sa educa
tivă prin alte acțiuni : prezen
tarea și explicarea legilor, a 
altor acte normative, necesitatea 
respectării lor ; prezentarea 
unor expuneri de politică ex
ternă, cu trimiteri mai speciale 
la dezarmare. Ia necesitatea vi
tală a menținerii păcii ; răspun
suri la toate întrebările pe care 
cetățenii participant! Ie adre
sează factorilor de răspundere 
și de resort, climatul de aici 
devenind unul de largă univer
sitate populară, de modelare, în 
dimensiuni superioare, a con
științei umane, de formare a 
omului nou. Nici o altă mani
festare, sublinia tovarășa Car
men Varga, secretar al Comite
tului Executiv al Consiliului 
popular, nu îmbracă atîtea as
pecte pluriforme ca Tribuna 
Democrației, mai ales atunci 
cînd aceasta este organizată cu 
competență și responsabilitate. 
Cîștigul se simte și el, mai ales 
în latura participativă : crește 
nu numai simțul de răspundere 
al unor conducători de unități 
economice, comerciale, al unor 
conducători da instituții, care 
«înt puși în situația de a lua con
tact direct cu cetățenii, cu unele 
realități critice, de a le îndrepta, 
perfecționa în continuare, ci 
crește1 forța de participare, 
numerică și calitativă, a oame
nilor la rezolvarea treburilor 
obștii, crește atașamentul eetă- 
țeanului-benefieiar față de 
ceea oe mereu se construiește, 
mereu mai bine, mereu mai 
frumos. Un interlocutor inteli
gent numea această stare a par
ticipării „presiunea care ne o- 
bligă", presiunea venind de la 
nivelul conștiinței, din interior, 
explicînd nevoia de implicare în 
acțiuni menite să înfrumuse
țeze viața, prin realitățile pe 
care edilii ni le oferă, menite 
lă înnobileze spiritul. O expe
riență bună e . bine să se ex
tindă, și plecînd de la acest 
principiu, ani reținut de la to
varășa Carmen Varga, o nouă 
formă de tribună, Tribuna mo
ralei tinere; generații, nouă 
formă de dialog pe care secto
rul 4 dorește să o permanenti
zeze în școli generale și licee.

în peisajul mereu înnoit al 
Capitalei noastre, înnoire de 
care sectorul 4 beneficiază din 
plin, cetățean ul-beneficiar tre
buie să-și înnoiască si el senti
mentele. să considere aceste re
alități mai ale lui, prin pre
țuire, bună gospodărire și folo
sință. prin păstrare în timp și 
transmiterea lor urmașilor. Sen
timentele acestea se cultivă și 
modelează și prin acest mare 
dialog civic, fructuos, care este 

suprafață de 1 000 de metri pa- 
trați, precum și a terenurilor de 
fotbal, handbal și volei. Tot ei 
au mai amenajat un admirabil 
cabinet la casa de cultură.

Mai menționăm, din cîmpul 
vast al activităților anuluL tre

cut, amenajarea a trei hectare 
de spații de agrement pentru 
copii, acțiune inițiată și reali
zată de comitetele O.D.U.S. din 
Cartierele Crîng II și Episcopie 
(președinți Ana Angheloiu și 
Constanta Dănăilă).

Lunar se organizează „Tri
buna democrației", în cadrul 
căreia anul trecut au dominat

Tribuna Democrației. Numărul 
acestor beneficiari e numeros. 
La nivelul acestui «sector fiin
țează, aveam să aflăm de la 
tovarășul Niculae Bica, pre
ședintele Consiliului F.D.U.S. 
pe sectar, 558 de Organizații 
ale Democrației și Unității So
cialiste, cu un număr de 
35 208 membri, dispuse în 70 de 
unități economice și 71 de 
ansambluri de locuințe și cartie
re, în școli și alte instituții. Sub 
conducerea Comitetului de par
tid al sectorului, Consiliul 
F.D.U.S. a avut și continuă să 
aibă ea principală preocupare 
mobilizarea și atragerea tuturor 
membrilor organizațiilor com
ponente la realizarea sarcinilor 
economice, soclal-culturale, a 
altora. Sînt, putem spune, rele
vante rezultatele obținute : la 
nivelul sectorului, planul ta 
profil teritorial, pe patru luni, 
e îndeplinit la toți Indicatorii 
și cli iar la export. Ceea oe am 
dorit noi să implantăm în 
conștiința oamenilor a tost 
conștientizarea adevărului că 
fără o productivitate a muneii 
și fără o calitate mereu sporite 
precum și fără o reducere pînă 
la limita posibilă a cheltuielilor 
de producție nu mai poți, în 
condițiile concurenței de azi, să 
te impui pe piața internă și 
mai ales externă, nu poți să 
rămîi sau să ajungi ta o activi
tate rentabilă. Am reușit în 
bună parte aceasta : la I.M.G.B., 
Uzina București, întreprinderea 
energo-reparații, Steaua Roșie 
și altele. Ne preocupăm, de 
asemenea, de consolidarea Or
ganizațiilor Democrației și Uni
tății Socialiste, în vederea unei 
contribuții sporite la realizarea 
în continuare a acestor impor
tante sarcini, la educarea mem
brilor lor, ta perfecționarea 
permanenta a activității Tribu
nei Democrației. Pentru toți 
acești oameni. Tribuna De
mocrației a devenit demult 
forma de participare la rezol
varea treburilor obștii, la deci
zii, deci și la conducerea și re
alizarea. prin această formă de 
conducere, a propriilor înte- 
resa

Actul lor eivie șl politic 
în aeeîași timp va fi cu atît mai 
hotărftor cu rit vor ști să folo
sească mai bine instrumentul 
democratic pe care partidul l-a 
inițiat și așezat creator la în- 
demîna maselor de cetățeni, 
membri ai Organizațiilor Demo
crației și Unității Socialiste. 
Iar acolo unde acesta e în mod 
creator folosit, roadele, am vă
zut, nu întîrzie să apară.

N. GRIGORE MARĂȘANU § 
Fotografii de PAUL AGARICI 

dialogurile cu privire la aplica
rea prevederilor Legii 10/1981 șl 
ale Legii 1/1985. în urma pro
punerilor făcute de cetățeni, 
s-au modernizat mai multe 
străzi și a fost extinsă rețeaua 
de canalizare.

Buzăul este încă un oraș în 
plină dezvoltare modernă. în 
întreagă această operă colec
tivă, membrii organizațiilor de
mocrației și unității socialiste 
contribuie din plin la grăbirea 
transformărilor. în anul acesta 
volumul activității lor patriotice 
va întrece nivelul anului trecut. 
„Fiecare știe că muncește pen
tru orașul lui, pentru orașul 
nostru. Și totul se întîmplă eă 
într-o uriașă gospodărie în care 
fiecare dorește să se vadă că ți 
el contribuie alături de ai săi, 
cu o idee, dar și punind efectiv 
umărul", ne spunea tovarășa 
Camelia Racoți.

DORIN GHERGHINESCU a
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PATRIA, CABINETUL DE LUCRU AL PREȘEDINTELUI

Vizita de lucru a tovarășului NICOLAE CEAUSESCU, 
împreună cu tovarășa ELENA CEAUȘESCU/ 

în județul Argeș

Aspect de Io marea adunare populară din municipiul Pitești

La întreprinderea de Autoturisme de Teren ARO din Cimpulung-Muscel La Combinatul Petrochimic Pitești

Recenta vizită de lucru a 
tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
secretar general al Partidului 
Comunist Român, președintele 
Republicii Socialiste România, 
Împreună cu tovarășa Elena 
Ceaușescu, In județul Argeș, se 
înscrie in practica statornicită 
de conducătorul partidului șl 
statului nostru de a se consulta 
permanent cu oamenii muncii 
din toate sectoarele de activi
tate. Desfășurată într-o perioa
dă dnd întregul nostru popor 
depune toate eforturile pentru 
îndeplinirea eu succes a sarci
nilor de plan pe acest an și pe 
întregul cincinal, pentru înde
plinirea integrală a obiectivelor 
stabilite de cel de-al XHI-Iea 
Congres al partidului, vizita a 
cuprins obiecfive cum sînt : în
treprinderea Agricolă de Stat 
Leordeni, Combinatul Petrochi
mic Pitești, întreprinderea de 
Autoturisme de Teren ARO din, 
Cîmpulung-Muscel, întreprinde
rea de Autoturisme din Pitești. 
Luînd cunoștință de activitatea 
colectivelor de oameni ai mun
cii din unitățile vizitate, secre
tarul general al partidului a 
evidențiat necesitatea luării 
unor măsuri eficiente de orga
nizare, de modernizare șl alte
le în vederea realizării inte
grale a prevederilor de plan, a 

obiectivelor stabilite.
Analiza făcută în întreprin

derile industriale și agricole 
vizitate a continuat în cadrul 
unei întîlniri a tovarășului 
Nicolae Ceaușescu cu membrii 
Biroului Comitetului județean 
Argeș al P.C.R., pornindu-se de 
la aspectele concrete ale activi- 

' tății economice examinate la 
fața locului, de la rezultatele 
obținute de oamenii • muncii 
argeșeni și, în primul rînd, de 
la importantele sarcini ce revin 
județului In acest an, în actua
lul cincinal în înfăptuirea hotă- 
rîrilor Congreslului al XIII-lea 
al partidului. Secretarul gene
ral al partidului a cerut organi
zației de partid județene să ia 
măsuri ferme pentru recupe
rarea în cel mai scurt timp a 
rămînerilor în urmă, pentru 
îndeplinirea integrală a planu
lui pe 1987 și pe întregul cin
cinal. S-a indicat ca, printr-o 
mai bună organizare .a muncii, 
să se asigure realizarea ritmi
că a producției fizice, în mod 
deosebit a celei destinate expor-, 
tulul, îndeplinirea tuturor indi
catorilor cantitativi și calitativi 
ai planului. In .acest scop, s-a 
arătat că se impune să se 
acorde toată atenția utilizării 
depline a capacităților, înfăp
tuirii programelor privind per

fecționarea organizării șt mo
dernizarea producției, ridicării 
nivelului tehnic și calitativ al 
produselor, reducerii consumu
rilor materiale și energetice, a 
costurilor de fabricație, crește
rii mai accentuate a productivi
tăți muncii. In ceea ce privește 
agricultura, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a apreciat că județul 
dispune df toate condițiile pen
tru obținerea unei producții ve
getale și animale superioare, 
arătînd că pentru aceasta este 
necesar să se acționeze cu hotă- 
rîre pentru executarea la timp 
și în cele mai bune condiții a 
lucrărilor agricole, pentru pu
nerea deplină în valoare a în
tregului teritoriu agricol al ju
dețului, a bazei materiale exis
tente, pentru livrarea în între
gime a cantităților de produse 
prevăzute la fondul de stat

Secretarul general al partidu
lui a cerut să se revadă între
gul complex de măsuri elabo
rat de comitetul județean de 
partid, subliniind că ridicarea 
calității și realizarea integrală a 
exportului sînt sarcini esenția
le, prioritare care impun întări
rea răspunderii comuniștilor, a 
activului de partid, a organiza
țiilor de partid, intensificarea 
activității politico-ideologice, 
îmbunătățirea programelor de 

perfecționare profesională șl 
tehnică, de ridicare a calificării 
muncitorilor, .maiștrilor, ingine
rilor și tehnicienilor, pentru a 
se realiza produse de înaltă ca
litate și de înalt nivel tehnic, 
pentru a se asigura buna desfă
șurare a întregii activități. S-a 
arătat că s-a investit mult pen
tru dezovltarea economică a 
județului Argeș, care se află 
azi printre județele importante 
ale țării din punct de vedere 
al producției industriale și că 
aceste eforturi cer din partea 
fiecărui om al muncii, a fiecă
rui comunist, din partea colec
tivelor, a organizațiilor de 
partid, realizări pe măsura con
dițiilor create.

Un moment de seamă al vizi
tei l-a constituit marea adunare 
populară din municipiul Pitești. 
Cei prezenti au exprimat. în 
numele tuturor locuitorilor ju
dețului. sentimente de înaltă 
prețuire si stimă pentru tova
rășul Nicolae Ceausescu, pentru 
tovarășa Elena Ceaușescu. ară
tînd că actuala vizită constituie 
o nouă dovadă a grijii pe care 
conducătorul partidului si sta
tului o acordă dezvoltării mul
tilaterale a tuturor județelor 
patriei, făuririi unei industrii 
moderne și a unei agriculturi 
intensive, de mare randament. 

creșterii, ne această bază, a ni
velului de trai material si spi
ritual al oamenilor muncii. în 
cuvîntarea rostită cu acest pri
lej. tovarășul Nicolae Ceaușescu 
Si-a exprimat convingerea că 
organizațiile de partid din Pi
testi și din județul Argeș, toți 
oamenii muncii. într-o deplină 
unitate, vor acționa cu întreaga 
hotărlre pentru a face să creas
că contribuția orașului, a jude
țului la dezvoltarea generală a 
patriei. pentru a se ridica la 
nivelul cerințelor noii etape da 
dezvoltare a tării, că vor face 
totul pentru a obține rezultate 
cit mai bune in toate domeniile 
de activitate.

Factorii de conducere din Ju
dețul Argeș, colectivele din uni
tățile vizitate, toți oamenii 
muncii din județ s-au angajat 
să acționeze cu" dăruire și ab
negație pentru îndeplinirea în 
cele mai bune condiții a sarcini
lor ce le revin, sporind contri
buția județului la progresul 
economiei naționale, la dezvol
tarea generală a țării, la creș
terea bunăstării întregului po
por, la înfăptuirea măreței ope
re de edificare a societății so
cialiste multilateral dezvoltate 
și de înaintare a României spre 
comunism.

ION CODRU 9
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ECONOMIA LA ZI_________ __ ........................................................................ ___________

Cu planul la zi!
Miezul fierbinte al faptei

dialog cu Mircea Horjea, directorul I.R.M.G.I.P. Poiana 
Cîmpina

— Stimate tovarășe Inginer 
Mircea Horjea, o echipă de re
dactori ai revistei „Flacăra" a 
poposit, in această zi de mai, 
In unitatea al cărei director 
cinteți — întreprinderea de re
parat motoare grele și instalatii 
petroliere Poiana Cîmpina. In
tenția noastră este de a con
semna — in urma celor văzute 
Ci auzite — modalitățile prin 
eare întreprinderea reușește 
aă-și îndeplinească și depă
șească, zi de zi, lună de lună, 
an de an, sarcinile de plan.

— Lucrurile sînt. relativ, sim
ple. Unitatea noastră are vechi 
și puternice tradiții muncitorești 
— asta însemnind absenta fluc
tuației forței de muncă, o te
meinică pregătire profesională 
și o disciplină deosebită —, dar 
a și cunoscut, in ultima vreme, 
însemnate transformări, extin
deri și modernizări — fapt ce a 
determinat o substanțială creș
tere a productivității muncii, 
un spor de calitate în domeniul 
reparațiilor pe care le efectuăm 
și. firește, un interes crescînd 
pentru ridicarea nivelului de 
cunoștințe al fiecărui muncitor 
sau specialist de aici.

— S-a întâmplat, la nivelul 
anei singure luni, să spunem, 
ea planul să nu fie realizat ?

— Nu. în ultimii * cinci-șase 
ani. niciodată ! De altfel, con
vingerea mea și a întregii 
echipe de conducere, a întregu
lui colectiv este că ritmicitatea 
îndeplinirii planului este obli
gația noastră de eăpătîi. Să 
fim foarte sinceri, dacă ai pier
dut planul într-o lună, este in
finit mai greu să-1 recuperezi 
în lunile viițoare. cînd se aglo
merează mereu alte si alte sar
cini.

—■ Cum reușiți — vă ros 
că-mi răspundeți la fel de sincer 
— acest lucru ?

— Factorul decisiv este omul. 
Or. noi stăm foarte bine la 
acest capitol. Oamenii noștri 
știu să se mobilizeze în mo
mentele mai dificile, știu să-si 
folosească așa cum .se euvine 
marea experiență acumulată în 
timp. îsi iubesc, intr-un cuvînt, 
întreprinderea, de eare se simt 
legați nu doar prin tradiții de 
familie, ci si prin bucuria pe 
care le-o oferă. în permanentă, 
conștiința datoriei împlinite.

— Vorbeați de momente difi
cile. Deci au mai fost și din- 
tr-aeestea...

— Unde nu sînt ? Dar, cînd 
ele au existat, nimeni din con
ducere. nici un maistru măcar, 
n-a încercat să-i descurajeze pe 
oameni, să se plîngă, să spună 
că nu se poate. Optimismul — 
cel realist, desigur — este o. 
însemnată pîrghie a progresu
lui. Dar mai e un principiu 
eare. zicea un maistru virstnic.

Dacă ajuți, ajută bine!
Uzina este, de fapt, unitatea 

service a industriei noastre 
petroliere. Reparațiile capi
tale ale motoarelor de peste 
80 CP și ale tractoarelor cu 
echipament de buldozer și cu 
trolii pentru intervenții la 
sonde însumează, în acest an, 
o producție marfă de aproxi
mativ 700 milioane de lei. 
încă vreo 200 milioane de lei 
se adună din activitatea de 
fabricație a unor utilaje pe
troliere. Pe parcursul acestui 
cincinal, raportul dintre cele 
două capitole ale activității 
întreprinderii se va schimba, 
însă, accentul principal ur- 
mînd să-1 aibă fabricația de 
utilaj petrolier. Prin -urmare, 
întreprinderea este pe cale 
să-și schimbe." profilul. Iar 
acest proces, deloc simplu, se 
află în directă legătură cu ac
țiunea de modernizare, a în
treprinderii. Modernizarea ur
mărind, în această întreprin
dere, două scopuri; după cum 
ne spune inginerul Marin 
Bohîlțea, șeful ’compartimen
tului de organizare a produc
ției și a muncii.

— Pe de o parte e vorba 
de-a ne ușura nouă înșine 
munca, de-a o face mai pro
ductivă și de-a avea garanții 

tot spre progres tinde. Uneori, 
la modul obiectiv, nu se poate 
rezolva o anume problemă 
chiar la timpul potrivit. Zicem 
atunci : n-am rezolvat azi. dar 
mîine trebuie neapărat. Mîine, 
nu la pastele cailor ! Și. in
tr-adevăr, mîine se rezolvă !

— Spuneți-mi, tovarășe di
rector, care a fdst cea mai mare 
satisfacție profesională trăită 
de dumneavoastră în postura de 
conducător al acestei mari și 
puternice întreprinderi ?

— Momentul cînd am înțeles 
eă reușesc să mă comport di
ferențiat cu oamenii, că-i eu- 
nosc și le pricep gîndurile si 
felul de-a fi. Am. de pildă, un 
maistru eare. de cîte ori stau 
de vorbă eu el asupra necesită
ții de a găsi o soluție sau alta 
sfirșește prin a spune : nu se 
poate. După o zi-două revine si 
zice : s-a rezolvat. Asta-i felul 
lui. Nu e defetist, nu se sperie 
de greutatea vreunei probleme, 
dar reacționează în acest mod.

Or. în producție, nu vorbele 
contează. Contează numai sigu
ranța că te poli baza pe oamenii 
din jurul tău. Și. din acest 
punct de vedere. credeti-mâ 
că sînt un director liniștit si. 
din pricina asta, fericit. Văd în 
preajmă oameni care lucrează 
fără crispare, cu plăcere chiar. 
Și asta îmi dă sentimentul că 
mergem pe drumul cel bun. 
Dar. cum spuneam, vorbele nu 
sînt la mare preț aici. Să in
trăm în unitate, ea toată fiind 
un punct fierbinte.

D.M, ALEXANDRU Q

în plus că lucrul nostru e un 
lucru de calitate. Cele 25 de 
măsuri cuprinse în prima eta
pă a acțiunii de modernizare 
au fost îndeplinite cu mijloa
cele proprii ale întreprinderii 
și o consecință a fost, între 
altele, obținerea unui spor de 
producție marfă de 50 milioa
ne de lei. Am reorganizat 
ci te va fluxuri tehnologice și 
am procedat Ja reamplasarea 
unor mașini și utilaje și la 
amenajarea unor depozite 
corespunzătoare pentru fieca
re secție a întreprinderii. 
Acum ne aflăm în cursul eta
pei a doua, investițiile care 
ni s-au alocat pentru moder
nizarea întreprinderii ridicîn- 
du-se la 120 milioane de lei. 
Cu acești bani realizăm o ca
pacitate nouă de producție 
pentru tratamentele termice, 
o forjă nouă, o estacadă de 
laminate și debitare. Prin a- 
ceste investiții, conform nou
lui profil pe care-1 va avea, 
întreprinderea noastră devine 
capabilă să producă utilaje 
prin care să se modernizeze, 
la rîndul ei, și munca petro
liștilor, astfel îneît ea să fie 
mai ușoară și mai productivă. 
Pe scurt, de-acum încolo ne 
vom socoti răspunzători și noi 

de reușita acțiunii de mecani
zare, de automatizare și de 
creștere a productivității 
muncii în exploatările noastre 
petroliere.

— Iar această răspundere 
va crește pe măsură ce secto
rul de fabricație a utilajului 
petrolier se va dezvolta în ca
drul activității generale a în
treprinderii. Dar am înțeles 
că primele utilaje de acest fel 
le-ați și produs, eă le produ
ceți, că valoarea lor reprezin
tă în acest an 200 milioane de 
lei.

— în 1986 am asimilat 9 
produse, între care trolii 
pneumatice, robinet selector, 
capete hidraulice de 50 tone 
forță. Pentru ’87 și ’88 planul 
acesta de ajutorare a muncii 
petroliștilor prevede asimila
rea a încă 21 de produse. 
Unul dintre ele ar fi pompele 
de adîncime cu manta-cilin- 
dru lung și cu piston metali
zat. Acestea vor face să sca
dă numărul intervențiilor la 
sondă și, implicit, să crească 
.producția și productivitatea. 
Alt produs : granicul mecani

zat pentru montarea turlei de 
sondă. El asigură o mobilita
te mai mare și, spre deosebire 
de granicul manual, cu vin- 
eiuri, asigură montarea turlei 
cu oameni mai puțini și în- 
tr-un timp mai scurt. Dintre 
aceste produse....

— Pe ■ care le-a gîndit, 
cine ?

— Institutele de cercetare 
și proiectare specializate. Noi 
doar elaborăm tehnologiile de 
fabricație a lor și le produ
cem. Dintre ele aș mai amin
ti de pupitrele de comandă, 
manifoldu'rile sau contoarele 
de țiței pentru parcurile de 
separatoare sau de cleștii me- 
canizați pentru operațiile de 
înșurubare și deșurubare tiji 
și țevi de extracție. Cu cleș-

sacrificiu
Eu nu sînt nici Mafalda, 

nici Samantha ca să mișc din 
nas și să-mi intre piesele pe 
ușă, zice șeful serviciului de 
aprovizionare, Nicolae Gin- 
ghină, un om de 60 de ani, cu 
părul alb, semn al multelor 
valuri care l-au prins dece
nii de-a rîndul în aceeași lu
me aspră a petrolului. Din 
1979 conduce acest serviciu de 
aprovizionare și faptul că în
treprinderea rămîne în fieca
re lună deasupra liniei de 
plutire se datorează în mare 
măsură și strîngăreților care 
aleargă zi de zi și chiar noap
te de noapte pe traseele apro
vizionării. Acest serviciu e 
locul de bătaie al peștelui, 
unde se hotărăște soarta zilei 
de mîine. „Ani și ani am lu
crat prin fosta regiune Plo
iești și peste tot pe unde am 
trecut am lăsat loc de bună 

tele manual, cu care îndeob
ște se lucrează acum, e nevoie 
ca doi petroliști să munceas
că din răsputeri. Cleștele me
canizat elimină însă acest te
ribil efort fizic și poate fi 
mînuit de un singur om. Noi 
am fabricat acest produs în 
cîteva variante. Și trebuie să 
vă spun că ne-am bucurat de 
felul cum a fost primit, bu
năoară, la schela Țicleni. Șe
ful atelierului nostru de pro
iectare, inginerul Miron Ghi- 
nea, împreună cu muncitorii 
specialiști Vasiie Toth și Va- 
sile Dumitru, au fost acolo 
pentru experimentarea aces
tui produs și ei au făcut, bi
neînțeles, și demonstrații de 
lucru. Ei bine, petroliștii de-a- 
colo au fost îneîntați de 
unealta asta nouă. însă alți 
oameni ai noștri au văzut că 
prin alte locuri cleștii aceștia 
zac în noroi.

— Adică să existe și oa
meni care să nu vrea să fie 
ajutați ?

— Eu n-aș spune așa. Aș 
spune doar eă, iată, nu toți 
oamenii reacționează la fel 

în fața unui lucru nou. Dar 
este imposibil ca, pe măsură 
ce-și dau seama de avanta
jele acelui lucru, ei să nu 
reacționeze, pînă la urmă, la 
fel. Oricum, produsele aces
tea aflate în planul nostru de 
tehnică nouă sînt, incontesta
bil, foarte bune.

— La dv. s-ar adeveri că, 
uneori, ajută-te singur în
seamnă și ajutâ-i pe alții.

— Cu o adăugire : dacă tot 
îl ajuți pe altul, ajută-1 bine, 
ajută-1 cu adevărat. Vreo cî
teva din produsele de care 
vorbeam, cum ar fi cleștii 
mecanizați sau pompele de a- 
dîncime, au calități care se si
tuează, în mod sigur, ia nivel 
mondial.

D. CONSTANTINESCU ■

ziua, așa că acum, cînd le 
deschid ușa, cei mai mulți 
îmi dau o mina de ajutor". 
De unde se vede că aprovi
zionarea fără cunoștințe își 
dublează dificultățile. La a- 
cest serviciu cheie lucrează 15 
oameni, inclusiv șeful, din 
care 9 aleargă ca potîrnichile 
prin toate întreprinderile țării 
pentru a procura cele necesa
re întreprinderii. Zelul aces
tora e dublat și de experien
ță. „Ion Rădulescu are 20 de 
ani la aprovizionare. Bate 
spre anii de pensie și e ros 
de drumuri. A vrut să plece 
de la serviciul nostru, ne-am 
gîndit să-1 lăsăm, dar ne-am 
dat seama că fără el am fi 
morți. Gheorghe Moise are și 
el trei decenii în același ser
viciu, devenit compartimentul 
cel mai dificil al întreprinde
rii. Pleacă omul la Galați, la

Hunedoara, la Tîrgoviște și 
trebuie să se întoarcă mort- 
copt, dar cu un vagon de ta
blă sau de oțel, nu cu justi
ficări. Ca să se descurce mai 
bine, fiecare e profilat pe un 
domeniu, pe niște repere. Știe 
traseul, îi cunoaște pe furni
zori, știe cu cine să ia legă
tura și cum să o scoată la 
capăt". întreprinderea din Po
iana Cîmpina c specializată 
în repararea motoarelor de 
sonde, a troliilor de foraj și 
a tractoarelor. Pentru realiza
rea sarcinilor de plan ea are 
nevoie de o sumedenie de ma
teriale și piese de schimb. 
„Cel mai dificil lucru în apro
vizionare este atunci cînd ai 
în mînă o hîrtie pe eare serie 
contract și descoperi eă nu-ți 
folosește pentru că partenerul 
nu-1 onorează din diferite mo
tive. El îmi oferă justificări, 
dar pe mine nu mă interesea
ză. Eu știu ce-mi spun șefii 
de secții la operativele de di
mineață. Ei cer, Spun că fac 
orice, dar au nevoie de, și-mi 
dau o listă care înseamnă cel 
puțin o săptămînă de alergă
tură. Eu mai țin legătura cu 
magazionerii și, eu 10 zile 
înainte, ei îmi semnalează 
materiale și piese care sînt 
pe terminate. Nu aștept șă 
mă prindă ultima zi. Și e nor
mal ca atunci cînd un parte
ner de contract îmi oferă jus
tificări să nu fiu de acord, 
să sar ca ars. Oamenii aș
teaptă să le ducem de lucru, 
nu poveștile unora și ale al
tora. Mulți furnizori îmi dau 

■ un sfert din cantitatea con
tractată și apoi îmi trimit un 
telex prin care îmi solicită să 
fiu de acord ca să considerăm 
livrările făcute pînă la data 
respectivă ca fiind la nivelul 
contractului. Nu accept. Cer 
penalizări și, paralel cu asta, 
mă zbat. Ai noștri nu pot fo
losi penalizările la reparatul 
tractoarelor. De obicei, cele
lalte surse te costă. Vine unul 
că are nevoie mai repede de 
un motor. Ți-1 dau dacă îmi 
dai cutare. Vrea altul ceva. Ai 
repartiție ? Nu, atunci îți fac 
dacă-mi dai ce-mi trebuie. 
Cei de la Baza de aprovizio
nare piese de schimb Cîmpina 
nu mai fac față. Contractele 
încheiate cu ei nu ne folosesc 
în aceste cazuri. De obicei, 
mergem și tratăm direct cu 
furnizorii. Abia după ce epui
zăm toate formele, cînd e clar 
că nu ne mai alegem cu ni
mic, pornim și spre alții. Cel 
mai greu o ducem cu arborii 
cotiți pe care ar trebui să ni-i 
furnizeze „Steagul Roșu" din 
Brașov. Apoi cu segmenții și 
cuzineții. Nu găsești nici să 
dai cu tunul. Și cînd nu te 
mai aștepți, te trezești că dai 
peste o întreprindere care are 
dar nu-i trebuie. îți vine să 
le săruți mîna. Dar tot nu e 
o soluție. Luna viitoare poate 
că nu mai ai noroc. Și atunci 
te întorci la furnizor. Com
binatul siderurgic Galați nu 
și-a onorat contractele de ta
blă nici pe trimestrul I și nici 
pe trimestrul II, deși săptâ- 
mînal avem un om care bate 
drumul pînă acolo. Tractorul 
Brașov nu ne-a livrat un lanț 
pentru șenile nici de doi ani. 
Ne descurcăm cum putem. 
Adică luăm lanțurile de la 
toate tractoarele care ne vin 
în reparație, le reparăm, le 
recondiționăm, le cîrpim și 
facem unele bune. Nu sînt 
noi, dar mai merg o vreme. 
Ne zbatem și pentrii materia
le de pistoane. Nu primim, 
sau procurăm cu țîrîita. Toate 
pistoanele le confecționăm din 
deșeuri. Cel mai adesea am 
găsit o soluție în întreprinde
re. Sînt oameni vechi, cu ex
periență, care nu cedează. Și 
cu ingeniozitatea lor ne scot 
din multe încurcături din ca
re noi, cei de la aproviziona
re, n-am mai putea ieși".

Era o vînzoleală la ușa 
serviciului de aprovizionare 
mai ceva decît la un maga
zin. în ziua respectivă, einei 
oameni erau plecați prin ju-
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deț și prin țară după diferite 
piese și materiale. Suna tele
fonul. Din diferite întreprin
deri alți oameni de la servi
ciile de aprovizionare se inte
resau de diferite piese. „N-a- 
veți -din greșeală cutare lu
cru N-avem, dar știu eu

Consumatori

un loc unde puteți găsi. Din 
birou ieșea un om și intrau 
doi. închidea un telefon, suna 
celălalt. Și în acest război al 
nervilor, al drumurilor, al re
lațiilor și al hîrtiiior se pu
nea la cale aprovizionarea

C. NISTORESCU M

transformați

la bancurile de rodaj ale 
tractoarelor. Dacă cele 4 
bancuri de rodaj merg din 
plin, instalațiile acoperă ne
cesarul de energie electrică al 
întreprinderii — consum zil
nic 25 MW. Au fost zile cînd 
întreprinderea a livrat ener
gie electrică sistemului națio
nal. Să subliniem, pînă la a- 
pariția acestor instalații, toa
tă această importantă energie 
se pierdea. Instalațiile se a- 
mortizează în cîteva luni. Au 
venit s-o vadă și s-o aplice 
și la ei acasă specialiști de la 
Tractorul Brașov. Cu timpul, 
bănuim că nu se va putea 
concepe un banc de rodaj

Prețioasele

pentru motoare termice fără 
să aibă anexată o astfel de 
instalație de producere a e- 
nergiei electrice. Să mai adă
ugăm că și bancurile de ro
daj au fost modificate. S-au 
înlocuit frînele hidraulice cu 
frîne electrice, producătoare 
la rîndul lor de curent elec
tric.

Deci, colectivul întreprin
derii cîmpinene poate spune 
că a reușit să-și monteze în 
curte o centrală electrică pro
prie, că s-a transformat din 
consumator în producător de 
energie.

OPREA GEORGESCU ■ 

obișnuințe

în producători
Resursele materiale ale u- 

nei economii, indiferent care 
ar fi aceea, sînt limitate. în
cadrarea în normele de con
sum de energie și de metal, 
pentru că la I.R.M.G.I.P., Po
iana Cîmpina metalul" este 
principala materie primă cu 
care se lucrează, este o pro
blemă nu doar de disciplină, 
ci una de mai profundă înțe
legere a unei' necesități. Și, 
totuși, în paralel cu această 
evidență, mai apare una, la 
fel de implacabilă, fără pro
gres nu se poate imagina dez
voltarea Mai simplu spus, an 
de an, cu aceeași cantitate de 
energie și de metal trebuie să 
se producă mai mult.

De la aceste constatări a 
pornit discuția cu inginerul 
Valentin Niculescu, șeful ser
viciului de pregătirea și ur
mărirea fabricației, în același 
timp și secretar al Comitetu
lui de partid. De fapt, discu
ția cu inginerul Niculescu și 
cu alți colegi întru tehnică și 
muncă a fost o demonstrație 
convingătoare pentru ceea ce 
se poate realiza cînd discipli
na tehnologică, buna organi
zare și ideile sînt la mare 
preț, cînd se caută soluții și 
acolo unde par a se fi epuizat.

— într-o întreprindere ca a 
noastră, de reparații motoare 
grele și instalații în petrol, 
recondiționarea pieselor de 
schimb a devenit principala 
noastră sursă de metal. Avem 
up plan anual de recondițio- 
nări piese de schimb de a- 
prbape 600 milioane lei. în
deplinirea sarcinii trasate de 
secretarul general al partidu
lui, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, ca cel puțin ju
mătate din piesele tie schimb 
să fie asigurată prin recondi- 
ționări am considerat-o ca fi
ind vitală pentru noi, pentru 
activitatea noastră. Ca urma
re a acestei preocupări, în 
anul trecut, am realizat o e- 
conomie de 12 000 tone metal 
și am recondiționat 320 mii 
bucăți piese de schimb, pes
te 200 de repere. La un ase
menea nivel, putem spune că 
am devenit din consumatori 
de piese de schimb producă
tori ale acestora.

într-adevăr, la Poiana Cîm
pina se folosesc pentru recon
diționarea 'celor mai diverse 
piese, pe lîngă metodele cu
noscute : sudură, bucșare, cro- 
mare, metalizare și o serie de 
mașini și dispozitive realizate 
prin autoutilare. Mașina pen
tru refacerea suprafețelor de 
așezare a cămășilor de cilin
dru și etanșare. prin inelari a 
carterelor de motoare pentru 
foraj este o invenție a colecti
vului de la motoare. Mașina 
pentru electroforeză, realiza
tă tot la Poiana Cîmpina, are 
posibilitatea de a îndepărta 
spiralele burghielor rupte în

blocul motor, o adevărată ca
lamitate care pînă la apariția 
ei era cauza unor rebuturi 
împovărătoare. Un bloc motor 
costă 150 mii lei. Ei bine, a- 
nual se repară sute și sute de 
asemenea piese. Aici se recon
diționează axe cu came, ar
borii cotiți ai motoarelor de 
foraj, cămăși de cilindri, 
chiulase, șenile pentru trac
toare. Dar ce nu se recondi
ționează ? Piesele reparate, nu 
numai că au aceeași garanție 
în funcționare și fiabilitate cu 
a pieselor noi, dar de multe 
ori sînt superioare acestora. 
Multe din metodele de vîrf, 
izvnrîte dintr-o strictă nece
sitate, au fost extinse și la 
fabricația de utilaj petrolier. 
Ca urmare a specializării și 
a nevoii de acoperire a nece
sarului de utilaj petrolier, la 
acest sortiment s-a înregistrat 
în anul 1986, față de anul pre
cedent o creștere de 400 la 
sută.

Reducerea adaosurilor de 
prelucrare prin trecerea la 
forjarea în matrițe, înlocuirea 
pieselor din neferoase prin 
variante bimetalice, folosirea 
matrițelor cu cuiburi detașa
bile, înlocuirea oțelurilor alia
te cu oțeluri tratate, folosirea 
materialelor plastice și a în
locuitorilor, întrebuințarea
fiecărui cap de bară și celui 
mai mic ștraif de tablă, con
siderarea celor mai mici și 
ascunse resurse a făcut ca la 
Poiana Cîmpina să nu se mai 
pună doar problema încadră
rii în normele de consum, ci 
a permanentei reduceri a a- 
cestora. Numai în primele pa
tru luni ale acestui an s-a în
registrat o diminuare a chel
tuielilor la mia de lei produc
ție cu 9,6 lei, din care jumă
tate sînt cheltuieli materiale.

Spuneam că din consuma
tori de piese de schimb co
lectivul cîmpinean a devenit 
un producător de piese de 
schimb. Același lucru se poa
te spune și despre energie. 
Printr-o colaborare cu altă în
treprindere cîmpineană,
I.R.U.E.A.R., specializată în 
utilaj electric s-a realizat o 
instalație pentru transforma
rea energiei reziduale rezul
tate la rodajul motoarelor ter
mice pe bancul de rodaj în 
energie electrică. Energia de 
frînare a motoarelor în sarci
nă este transformată prin- 
tr-un generator în curent con
tinuu, apoi cu ajutorul unor 
invertoare statice cu tiristori 
în curent alternativ la frec
vența sistemului național. In
stalația, realizată cum am mai 
spus în Cîmpina, a fost ata
șată celor 4 bancuri de probă 
pentru motoarele de foraj. 
Odată cu finalizarea obiecti
vului de investiții, care cu- 

, prinde și modernizarea între
prinderii, ea va fi extinsă și

Ce Înseamnă, pînă la urmă, 
și prin ce este exprimată cali
tatea reparațiilor pe care le 
efectuați aici ? — a fost prima 
întrebare pe care i-am adresa- 
t-o, după cîteva ceasuri petre
cute în uzină, inginerului Con
stantin Drăgan, șeful secției 
motoare. Răspunsul a pornit de 
la cea de-a doua parte a în
trebării, „Calitatea reparațiilor 
nu se poate exprima decît prin 
lipsa refuzurilor din partea be
neficiarilor, prin numărul me
reu sporit de comenzi pe care 
le primim-. E semn singur că 
lucrăm bine și repede și con
tribuim prin aceasta, în mod 
substanțial, la eficiența și ușu
rarea muncii la sonde. Cam 
asta ar fi totul, spus pe scurt. 
Cum s-a ajuns aici ? — iată 
ceea ce trebuie cu adevărat 
știut. Ani buni de experiență, 
de gîndire. si mai ales, de con
vingere a întregului colectiv că 
ne-am asumat sarcini foarte 
importante și nu numai de noi 
depinde ducerea lor la bun 
sfîrșit. Totul începe — în in
dustrie, ca și în orice alt do
meniu — cu omul, făptuitor și 
ultim beneficiar a! muncii sale. 
Așadar, fără a forța nota, se 
poate spune că, vorbind des
pre calitatea reparațiilor, tre
buie să vorbim, înainte de ori
ce, de calitatea omului. De ca
litatea lui profesională, dar și 
de cea morală. Avem munci
tori ' buni pentru că avem 
maiștri buni. Și invers. Avem 
ucenici buni pentru că avem 
muncitori buni. Sigur, asta n-a 
venit așa, de la sine. Dar nici 
nu s-a întîmplat ceva neobiș
nuit. Ba, am putea spune chiar 
că bunele noastre rezultate se 
bazează — fără să se înțeleagă 
prin asta că am fi conservatori 
— pe păstrarea și adîncifea in 
conștiința fiecărui om al mun
cii a unor prețioase obișnuințe. 
Prin asta vreau să spun că, în 
fond, noi nu facem nimic ex
cepțional. Facem numai ce 
trebuie, cu adevărat, făcut. 
Adică, nu e absolut obișnuit ca 
nimeni să nu întîrzie la. lucru 
și să nu absenteze ? Este. Asta 
se întîmplă la noi. Apoi, nu e 
cu totul si cu totul normal ca 
oamenii să-și folosească, în fo
losul producției, fiecare mi
nut al orelor zilnice de lucru ? 
Este. Asta facem și noi. Nu sînt 
lucruri în fața cărora să ne 
extaziem. Trebuie privite ca 
atare, ca forme normale ale 
unei obligatorii discipline mun
citorești. cu care trebuie să-i 
deprindem, de la bun început, și 
pe cei tineri. Asta e toată pro
blema. Si ea se rezolvă lesne, 
prin obișnuita metodă a exem
plului celor din jur. prin exigen
ta colectivului și. desigur, prin 
acordul global care nu mai per
mite nimănui să-și paseze sarci
nile de producție, sau să lase în 
seama altora ceea ce ar avea 
el de făcut Echipa reacționează 
prompt si au fost cazuri cînd. în 
adunările sindicale. în adunări 
de partid sau în cele ale 
O.D.U.S., ?ă fie pusă problema

înlăturării din colectiv a celor 
care sfidează disciplina firească, 
închipuindu-și că i-ar putea 
ține cineva în spate".

De această calitate a omului 
— mi s-a spus în continuare 
— depinde și modul in care 
toți oamenii întreprinderii, de 
la specialiști la cei mai tineri 
muncitori, se implică în găsirea 
de soluții pentru creșterea pro
ductivității muncii, pentru 
creșterea siguranței anumitor 
aparate. Nimeni nu-i trage de 
mînecă. Viața de fiecare zi a 
întreprinderii impune acest 
lucru. Inițiativa muncitoreas
că este, la urma urmei, tot 
o chestiune de disciplină.

Desigur, pentru a se ajunge 
la o asemenea calitate umană 
e nevoie ca tot ceea ce încon
joară omul să-i fie prielnic, 
să-L îndemne la a face, la a 
da tot mai mult. Condițiile de 
muncă asigurate omului muncii 
sînt, așa cum am putut vedea 
cu proprii-mi ochi, la Poiana 
Cîmpina, decisive. O curățenie 
de farmacie, o explozie florală, 
în toate secțiile și atelierele, 
care-ți dă de înțeles că prin 
preajmă se află o seră (și chiar 
se află, aparține întreprinderii 
și e muncită de cei de-aici), o 
fluiditate a fluxului de pro
ducție și o libertate de trans
port și acces care ușurează vi
zibil toate operațiile. Și, de- 
aici, mai departe. Cine sînt cei 
care au gîndit la aceste con
diții și și-au făcut faptă din 
gînduri. Cine altcineva, decît 
muncitorii ? ! Sîmbăta, lă ie
șirea din ultimul schimb, uzina 
e măturată, aerisită si spălată 
cu detergent jiflat îneît, luni 
de dimineață, ea arată nouă și 
proaspătă. Cine alții decît oa
menii muncii spală și curăță, 
ca în propriile case ?

Ar mat trebui zise cîteva cu- . 
vinte și despre condițiile de 
viață ale muncitorilor unității 
din Poiana Cîmpina, despre 
gospodăria lor anexă, despre 
cantina care oferă mese de cea 
mai bună calitate, despre bu
fetele de incintă, despre alte 
și alte lucruri care spun, lao
laltă. că grija pentru calitatea 
muncii înseamnă grijă pentru 
calitatea omului. Și că, spre 
a fi respectat, omul trebuie 
deprins a se respecta întîi și 
întîi pe sine. Iar respectul în
seamnă muncă.

In aparentă, m-am îndepăr
tat de punctul de pornire : ca
litatea reparațiilor. Dar, reci
tind rîndurile așternute pînă 
acum pot afirma, fără teamă 
de erori, că exact asta am vrut 
să spun și am vrut’ să fac să 
se-nțeleagă : un mare colectiv 
muncește, creează și trăiește în 
chip cu adevărat muncitoresc. 
Fără rabaturi, fără paralizan
ta teamă de-a nu greși, într-un 
climat sănătos, exigent. Un co
lectiv al cărui obiectiv este, în 
același timp, bunul mers al pro
ducției si satisfacția reală a celor 
ce produc.

DAN MUCENIC B

îi place să 1 se spună asa. 
Simplu : meșterul. Asta si este 
de fapt maistrul Ion Geană, 
șeful atelierului SDV — un 
meșter. Adică un muncitor cu 
mină de aur. unul dintre cei 
care nu știu să spună că nu 
este posibil cutare sau cutare 
lucru. La el totul se poate. 
Minte ascuțită și mină plină de 
dibăcie. A venit în uzină Ia 14 
ani. ca ucenic. Asta era prin 
’46. A învățat strungăriei si 
strungărie face pînă îh ziua de 
azi, chiar dacă între timp a de
venit maistru și șef de atelier. 
Ion Geană crede cu tărie că 
exemplul personal conduce la 
instaurarea adevăratei discipline 
de muncă. Dacă maistrul e 
punctual, dacă el este sincer, 
dacă el lucrează cu pasiune și 
caută în permanentă să fie la 
curent cu toate noutățile dome
niului. tot astfel vor proceda și 
muncitorii din subordinea sa. 
Ion Geană are cap de inventa
tor — se spune în întreprindere. 
Este autorul multor dispozitive 
și mașini care dau randament 
în cele mai diverse locuri de 
muncă. Nu are nici pretenții si 
nici ifose de mare creator. A 
făcut, spune el. ceea ce trebuia 
să facă. Adică ceea ce produc
ția. activitatea de fiecare zi 
i-au cerut să facă. Și-a apro
piat — la fiecare dintre aceste 
lucrări — cît mai multi dintre 
oamenii din jur. ținînd cont de 
părerile lor si stimulîndu-L 
astfel, să gîndească. A fost în
țeles de către conducerea între
prinderii. care l-a ajutat să ir> 
vestească materiale și mano
peră în tot ce a dorit să reali
zeze. Dar nici el n-a înșelat 
vreodată această încredere. To
tul i-a ieșit bine si. cum, se 
zice, „dintr-una". Apoi au venit 
oamenii la el si i-au zis —

Meșterul

în urmă cu vreo două luni, 
am cumpărat o pompă de mași
nă. Prețul : 80 lei. Am pus-o în 
portbagajul mașinii cu gînd s-o 
folosesc cînd voi avea nevoie. 
Nu m-am gîndit că trebuie veri
ficată în prealabil. Pompe se 
fae de cind lumea. Toate păr
țile din care e compusă sînt 
simple. A venit ziua cînd a tre
buit să umflu un cauciuc. Am 
împrumutat una de la un ve
cin de parcare. A mea, nou- 
nouță, avea următoarele defec
te : supapa nu funcționa. Cînd 
îți trăgeai răsuflarea, tija mine
rului se urca în sus, împinsă de 
aerul din cameră. Garnitura 
dintre • corpul pompei și racord 
era strivită de la montaj și pe 
acolo ieșea aer. Tot pe acolo, 
printre filetul dintre capacul 
pompei și cilindru, la pompare 
se făceau un fel de bulburud- 
vaselina de consistență redusă 
dădea să iasă pe acolo. Defec
tul major era însă la univer-

salul de pompă, piesa aceea 
care face legătura intre pompă 
și ventil sau care, mal exact 
ar fi trebuit s-o facă, avea un 
orificu mai mic decit al ventilu- 
lui. Nu intra pe ventil decît 
forțat și la prima pompare era

Cind ești modest, mediocru sau 
submediocru — cazul pompei 
noastre — e recomandabil să 
nu-ți trîmbițezi originea pe 
toate căile.

N-am aruncat pompa, așa cum 
a fost primul meu impuls, un
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Pompa anonimă
aruncat afară. Pîrghia care tre
buie să acționeze cuiul poantou, 
să-i spunem așa, care la rindul 
lui trebuie să împingă ventilul 
nu lucra. Nu debloca, deci, ven
tilul. Tot omul a umflat un cau
ciuc și sper că am fost înțeles. 
M-am uitat cu atenție să văd 
vreo inscripție pe pompă care 
să mă dumirească cine a „rea
lizat-o". Pompa este anonimă.

gest pe care l-am regretat și 
care m-a mai costat 37,50 lei.

La stația de benzină de lingă 
Restaurantul Doina am văzut 
cu plăcere că se vînd fortune 
de pompă cu universale. Am 
cumpărat unul pe loc. Salvam 
pompa. Pîrghia universalului 
mergea ușor și fără ochelari am 
avut impresia că și lucrează. 
Ați ghicit, nu lucra. Cuiul care

trebuie să deblocheze ventilul 
rămîne nemișcat fie la acționare 
manuală fie la rugăminți ver
bale. Mai mult, orificiul venti- 
lului este mai mare decît ar 
trebui, joacă pe ventil. M-am 
reîntors după cîteva zile la sta
ția de benzină. Mai erau cîteva 
furtune și am avut curiozitatea 
să văd dacă am avut eu ghinion 
sau erau defecte în masă. Vîn- 
zătoarea de la stație mi-a spus 
că toate sînt defecte și că a 
avertizat clienții. Pe mine a 
omis să mă avertizeze. Cu oca
zia asta am încercat să aflu 
măcar cine le-a produs : Vîn- 
zătoarea presupunea că între
prinderea Sinterom. Dar nu pot 
fi sigur, fiindcă, bineînțeles, și 
ele sînt tot anonime.

Deci, venitul meu pentru mal 
mult de o zi de lucru l-am 
aruncat, să zicem, pe fereastra 
mașinii.

G. OPREA S

'nea Ionică, e nevoie de aia si 
de-aia. gîndeste-te dumneata și 
află care-i rostul. Dacă nu în
cerci — zice răspicat 'nea Io
nică — nici n-ajungi să faci 
vreodată ceva. A depus mari 
eforturi pentru a nu se face 'de 
rușine. Fără a fi un orgolios. 
Ion Geană are respect pentru 
meseria sa. o meserie în care 
n-ai dreptul să gafezi ori să dai 
rateuri. Mai'are cinci ani pînă 
la-pensionare si dorește, nu din' 
grandomanie, ci. pur si simplu, 
din omeneasca dorință de-a 
fi recunoscut ca făcător de 
bine, să se vorbească frumos 
despre el.

Meșterul Ionică e un om fe
ricit. A muncit o viață-ntreagă 
— și a muncit cu folos —. are 
satisfacția unei familii unite si 
iubitoare, cu un băiat inginer 
proiectant la întreprinderea 
„Neptun" din Cîmpina și cu o 
fata care, împreună cu soțul său. 
va absolvi în chiar acest an fa
cultatea. cu dorința de-a veni 
în unitatea unde Ion Geană a 
lucrat mai bine de patruzeci 
de ani.

Compartimentul condus de 
Ion Geană este considerat, în 
uzină, etalon. Curățenie și bun 
randament. Spirit gospodăresc, 
lucrări de mare complexitate si 
o disciplină de fier. Nea Ionică 
nu crede în popularitatea ief
tină. nu crede în maiștrii _care-i 
învoiesc pe muncitori fără ea 
aceștia să aibă probleme cu 
adevărat serioase. Problema cea 
mai serioasă — în afara celor 
foarte grave — este aceea a 
uzinei. E rău pentru cei care 
nu iubesc munca (deși în secto
rul său nu pot fi găsiți munci
tori de acest „ fel) și e corect 
(pentru că. zgîrcit cu vorbele 
cum este, nu vrea să spună că-i 
privește cu drag) cu aceia care 
fac din muncă o pasiune. Om 
care. întelegînd imperativele 
noului, a scos biroul tehnologi
lor în fata producției, scoțîn- 
du-1. de fapt, dintr-o nefertilă 
izolare, considerînd că singura 
relație posibilă și benefică în
tre muncitor si maistru este 
aceea bazată pe prietenie, aju
tor și sfat la nevoie — Ion 
Geană este. în același timp, 
meșter în ale creației tehnice, 
dar și un bun pedagog. Adică 
este, simplu si exact, meșterul.

VICTOR RADULESCU fi
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împlinească 
visul

La Poienari se speră ca rezultatele din zootehnie 
să fie la nivelul acelora de la fermele vegetale .

Grija pentru sămînță de calitate — erija pentru 
soarta recoltei viitoare

înainte de-a treoe un pod 
care traversează Sabarul, dru
mul o face brusc la dreapta. 
Drum de pe care căruțele rare 
și încă mai rarele mașini des
prind nori de praf, iar vîntul 
alintat al unei primăveri care, 
iată, și-a intrat în drepturi, îl 
spulberă ca-ntr-o nesfîrșită 
joacă. Satul Poienari, ea toa
te cele șapte sate aparținind 
comunei giurgiuvene Ulmi, e 
frumos, adunînd case ridicate cu 
pricepere și gust. Mergem ață 
la sediul C.A.P^-ului. Aici, li
niște și o bicicletă verde re
zemată de zidul clădirii. Singur 
rentabilul a rămas la birou. Cei 
din conducere sînt la semănat 
cartofi și porumb. Se ajunge 
greu acolo, dar ajungem. La 
capătul riadului, inginerul-șef 
Nicolae Dulgherii se află, ea în 
orice obișnuită zi de campanie, 
printre tractoriști și cooperatori. 
Bărbat tînăr, poienar din tată-n 
fiu. Nu e tocmai mulțumit de 
calitatea unor lucrări, așa că ia 
toate măsurile ce se impun spre 
a se crea rapid front de lucru 
pentru toate tractoarele, indi
când direcția de mers a fiecă
ruia și verificînd modul în care 
semănătorile intră în brazdă. 
Nu se zice dintotdeauna că vei 
avea roade după cum sameni ? 
Or, în cazul unei unități pre
cum aceea de la Poienari, Erou 
al Noii Revoluții Agrare, nu se 
admit nici un fel de rabaturi de 
la bunul mers al semănatului. 
Griul și orzul arată bine. In- 
ginerul-șef ar avea de ce să fia 
mulțumit. Dar nu este. Ne vom 
explica, nu peste multă vrane, 
de oe. *

în dorința de-a o întâlni pe 
președinta C.A.P.-ului, trecem 
pe la toate locurile de muncă 
de la ferma vegetală, mergem 
Si in sectorul zootehnie, asistăm 
la momentul hrănirii animale
lor, peste patru sute la număr, 
și ne îndreptăm, intr-un tîrziu, 
spre sediul primăriei. Secreta
rul “comitetului comunal de 
partid, Nirelae loniță, este și el 
fiu al satului. Și el tînăr. Om 
energic, dornic să facă multe. A 
și făcut destule pină acum. A 
lucrat Împreună cu sătenii și, 
dintr-o moară părăsită, va fi
nisa anul acesta un cămin cul
tural. A făcut și drumuri. Și 
mai are destule planuri. Bună
starea comunei își are cel din
tâi izvor — spune primarul — în 
rezultatele C.A.P.-ului Poienari, 
acolo unde anul trecut s-au ob
ținut, in condițiile unei supra

fețe neirigate, peste 20 de tone 
de porumb la hectar. Cine și-ar 
fi imaginat, acum mai bine de 
un sfert de veac, atunci cînd 
s-a pornit decis la munca în 
colectiv a pământului, că se va 
ajunge la o asemenea produc
ție ? De la această întrebare am 
pornit convorbirea cu Ilie Mi- 
halache Bunieșu și cu Alexan
dru Radu, doi dintre cei care 
au pus temeliile cooperativei 
agricole de producție de astăzi. 
Au, în ciuda vîrstei înaintate, 
memorie proaspătă. își amin
tesc. perfect, pînă-n cele mai 
mici amănunte, începuturile.

Faniilia Ilie Mihalache și Alexandru Radu — trei săteni vîrstnicj ale căror eforturi de tinerețe au 
dus la crearea și consolidarea cooperativei agricole de producție, devenită Erou al Noii Revolutii Agrare

Prin ’60 erau două C.A.P.-uri 
așezate alături — „8 Martie" 
Ulmi și „30 Decembrie" Poie
nari. După un an s-au unit.

„Noi, cei de la Ulmi — po
vestește Ilie Mihalache, ajuns 
acum în al 72-lea an de viață — 
am fost cinci la început In afa
ra mea — Costică Ghițoi, Petre 
Răduță, Alexandru Radu și Nae 
Berbecu, pe care l-am și ales 
președinte. Aveam citeva vaci, 
pe care le țineam legate de po
mii unei pădurici, mulse de ne- 
vastă-mea, de țața Smaranda și 
de-a lu’ Rădulie. Mai aveam 
căruțele noastre, niște cai și 
plugurile. Da’ și-așa ne-am dat 
seama că facem treabă mai bu
nă laolaltă decât fiecare după 
capul și puterile lui. Erau și 
multe terenuri virane, n-aveam 

sămînță pentru semănat, de- 
ajunsesem să eeresn pe la oa
menii din sat. După unirea cu 
cei de la Poienari, treburile s-au 
mai îndreptat Au apărut și 
tractoarele și. oricum, era pu
tere mai multă. Recoltele erau 
cum erau, de vreo două mii de 
kilo în'anii buni și la grîu și la 
porumb. De muncit munceam 
de ne speteam. Țin minte că am 
vrut să facem niște gropi, să pu
nem siloz în ele pe iarnă. Gropi 
mari, cit pentru două sute de 
tone una. Mult ne-am chinuit cu 
pămîntul acela tare și cu unel
tele noastre ! Am nădușit de 

era să facem riu In jurul nos
tru. însă le-am isprăvit și ne-au 
prins bine. Acum, sigur, e alt
ceva. Meeanizare-mecanizare, 
sămînță asigurată, îngrășăminte 
La fel, nu e de mirare că sîntem 
•— că și noi, ăi bătrâni ne consi
derăm așa — eroi..."

Dăm o raită prin comună. 
Curți bine îngrijite, gospodăreș
te împărțite, cu solarii, graj-’ 
duri de animale și cotețe pen
tru păsări. Comună cu gînduri 
mari, de bogăție — zice prima
rul. Le spun, attt primarului, 
cît și inginerului-șef, că mă 
miră întrucîtva lipsa lor de en
tuziasm. Par, nu știu cum, po
somoriți. I-aș fi dorit mai plini 
de elanuri, de visuri... Doar sînt 
eroi, nu ?

— Eroii nu sînt visători — îmi

Întoarce vorba Nicolae loniță. 
Bint realiști. Fac mai mult decît 
vorbesc. Și asta este esențial 
pentru prosperitatea comunei. 
Nu din cuvinte și nici din sen
timentalism crește porumbul. 
Noi vrem să biruim greutățile, 
nu să ne-mbătăm cu apă rece. 
Am primit un titlu Înalt. Asta 
ne obligă. N-ar ride lumea de 
noi, n-ar zice că e vorba doar 
de-o intîmplare dacă anul ăsta 
ne-am număra printre codași ? 
E mult mai greu să te menții 
— o știe tot omul — decât să 
ajungi. Or, cu primăvara asta 
care ne-a astenizat de-a blne- 

lea, numai veseli n-avem cum 
fi. Sigur, am făcut tot ce ome
nește era posibil, nu sîntesn 
prea întîrziați, dar un pic de a- 
mărăciune tot purtăm în noi.

Mai aflăm, apoi, și alte lu
cruri care-i mîhnesc și-i pun 
pe gînduri pe harnicii poienari, 
oameni care nu vor să irosească 
nimic, dorind să-și apere avutul 
și să-l sporească necontenit 
Dar iată, așa cum istorisea 
Gheorghe Palea, inginerul care 
conduce secția de mecanizare a 
agriculturii de la Poienari, se 
confruntă cu o seamă de pro
bleme care ar putea fi soluțio
nate cu ușurință dacă ar exista 
real interes pentru soarta com
bustibililor, de pildă. Ce se în
tâmplă ? Sediul S.M.A.-ului Bo- 
lintin — de care ține și acela 

din Poienari —- este tocmai la 
Vinători, la o margine a 
C.U.A.S.C. -ului. Unitățile din 
cealaltă margine își trimit uti
lajele la circa 50 de kilometri, 
fie și pentru numai o piesă sau 
alta. Consum mare, nejustificat 
de mare. Chiar cei de la Poie
nari, pînă să ajungă la Vînă- 
tori, tot fac vreo 30 de kilo
metri, fiind nevoiți chiar să 
traverseze un alt C.U.AJS.C. (!). 
acela de la Anghelești. Rezol
vări există, desigur. Reîntoar
cerea sediului S.M.A.-ului la 
Bolintin Deal. în chiar mijlocul 
C.U.A.S.C.-ului, acolo unde 
există un sediu corespunzător, 
în preajma sediului de la Vină
tori s>nt numai două C.A.P.-uri, 
în vreme ce restul de opt sînt 
departe. .Dar, zice necăjit ingi
nerul, ce să-i faci dacă din 
Vînători e contabilul-șef, iar 
directorul și-a instalat acolo 
gospodăria T Păcat este numai 
eă aruncăm, pe drumuri lungi 
și inutile, atît de necesarul car
burant™

Desigur, firesc ar fi ca lucru
rile să se îndrepte cit mai cu- 
rind, campania fiind abia la în
ceputurile sale. Pe de altă parte, 
însă, nu prin prisma acestor 
dificultăți trebuie privită activi
tatea cooperatorilor de la Poie
nari. Dar ei sînt realiști și plini 
de spirit revoluționar. Vor să-și 
facă datoria și devin de-a drep
tul pătinjași atunci cînd întil- 
hesc stavile în calea bunelor in
tenții care-i animă. Sînt, prin 
meritele, lor. Eroi ai Noii Re
voluții Agrare. Și se simt îndem
nați. tocmai de titlul pe care-1 
dețin, să facă mereu mai mult 
și mai bine. Nici prin minte nu 
le trece să se culce pe-o ureche 
și să moțăie la umbra distinc
ției care le-a încununat truda. 
Așa trebuie să fie eroii. Comu
na e bogată, recoltele au fost 
mari, speranțele acestui an sînt 
încă și mai mari, iar poienari! 
vor să muncească asa cum se 
cuvine. Ca niște eroi adevătați. 
care vor să cîștige nu doar o 
bătălie, ci întreg războiul. Se 
zbat, in fond, pentru pîinea tă
rii și a fiecăruia dintre ei. Sînt. 
uneori, nemulțumiți de ei înșiși. 
Se zbat, meditează și decid pen
tru a se îndrepta. Din această 
luptă, din această încrîncenare 
a izvorît, de fapt, bogăția de azi 
a poienarilor.

DAN MUCENIC ■
Fotografii de

VICTOR RADULESCU ii

Inginerul-șef al C.A.P.-ulul, Nicolae Dulgherii, își lucrează cu aceeași Se efectuează vaccinul animalelor din gospodăriile popu-
hărnicie de care dă dovadă la cimp, și propria grădină Lației pentru ca ele, multe U număr, să crească sănătoase
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O imensă întindere verde este 

întotdeauna liniștitoare și dătă
toare de speranță. De acolo se 
va scoate pîine. Gîndul trans
formă, în cuptoare nevăzute, 
ceea ce pămintul încă nu a plă
mădit. Cit de mult grîu va fi în 
hambare ? Numai puterea și 
vrednicia oamenilor pot da răs
punsul. Orășanul cînd se găsește 
față în față cu pămintul gîn- 
dește ca mine, cu diferențele de 
exprimare și simțire, care apar 
și într-un interviu cu un sluji
tor devotat al agriculturii.

Mihai Cojocaru, doctor în a- 
gronomie, îmi arată, cu o vizi
bilă plăcere, pe lingă pămintul, 
scăldat în sfîrșit de soare, fer
mele cu animale bine întreținu
te, via, lucrată butuc cu butuc, 
trecută printr-un minuțios con
trol de calitate, vișinii și cireșii 
apăsați de rod, caișii și piersicii 
mai dezavantajați, dar nu îngri
jorător de sărăciți de fructele 
savuroase.

Aurei Conduratu tșl scoate 
cizmele ude după obișnuitul 
control de dimineață. Cîmpul se 
prezintă bine, se dezvoltă nor
mal, cu semne chiar de preco
citate. De cînd era inginer-șef 
al întreprinderii agricole de stat 
Afumați păstrează obiceiul să ia 
zilnic „pulsul" pămîntului pen
tru ca să știe cum să intervină.

— Ce virstă îmi dati 1
îl privesc încă o dată. Zvelt, 

cu părul alb, cu o față fără ri
duri, bronzat, cu ochii vii și 
privire decisă, să tot aibă 55—80 
de ani.

— Vă mulțumesc, am împlinit 
trei sferturi de veac ! Dacă n-aș 
mai munci la fel de susținut 
cred că, în două-trei luni, aș 
ajunge să am peste vîrsta din 
buletin. Nici nu ne dăm seama 
cît de bine ne face viața activă 
.pînă nu ajungem s-o pierdem...

Aurel Conduratu, îmi spune 
directorul Mihai Cojocaru, este 
o valoare și un om. I.A.S.-ul se 
bizuie pe el în tot ce inițiază. 
Are un suflet mai tînăr decît u- 
nii tineri... într-adevăr, mi-a 
arătat cei mai frumoși copaci 
din livadă, a avut cele mai sen
sibile cuvinte pentru primăvara 
care chiar dacă și-a făcut nițel 
de cap e ou atît mai dorită și 

iubită, s-a entuziasmat de po
sibilitățile colegilor săi cu can
doarea inconfundabilă a înce
pătorilor, dar, cînd a pus mîna 
pe pămînt, gestul său era nu
mai cunoaștere, maturitate, în
țelepciune dobîndită prin bi- 
biblioted și practică.

Mihai Cojocaru, cu 25 de ani 
mai tînăr decît Aurel Condura
tu, este la fel de „bătrîri" în în
țelegerea vieții de agricultor. 
De la facultate a plecat in Bă
răgan, convins că nu-1 așteaptă 
o viață ușoară. Nici nu o căuta. 
I se propusese să lucreze la o 
catedră in București, să vadă 
pămintul de pe geamul amfitea
trului. Nu credea în puterea lui 
de dascăl, și apoi fitil de țăran 
pornise de acasă către agrono
mie dintr-o mare pasiune. Se 

„Na există pămînt rău.
Există, uneori, agronomi slabi"

mira cînd unii colegi din cămin 
vorbeau despre medicină sau 
mecanică ca despre o îndelet
nicire nu ca despre o chemare 
care te arde dacă nu i te su
pui... Plecarea în Bărăgan a 
fost o idee fericită.. Acest om, 
care nu-mi pare deloc un sen
timental, păstrează cele mai 
duioase amintiri de atunci și mă 
cheamă să înțeleg cu sufletul, 
nu numai cu mintea, munca ce
lor care toată viața se scoală 
odată cu soarele.
'— Bărăganul este perla pă- 

mînttilui românesc...
— N-am întîlnit un cap de 

serie care să ceară cel mai ne
productiv pămînt.

— Pentru că nici nu există 
pămînt rău, există numai agro
nomi slabi.

— Acum 27 de ani un agro
nom bun a tras către un pă
mînt bun pentru ca din această 
unire de forțe să iasă rezultate 
foarte mari.

— Nu-i chiar o regulă, deși 

noi ne străduim să transformăm 
în maximă fertilitate colabora
rea dintre om și pămînt.

— La I.A.S. Afumați sînteți 
director de 9 ani. Geografia 
economică a locului se exprimă 
prin hectare și producții ?

— 7 850 hectare de pămînti 
dintre oare 7 000 cultivate cu ce
reale și plante tehnice, restul 
este al pomilor și al viei. Avem 
un complex de porci de 30 000 
de capete, ferme unde creștem 
și exploatăm 1 000 de vaci de 
lapte. Producem pîine, struguri, 
carne, lapte, fructe...

— Dulceața pămîntului ne dă 
dulceața bucatelor !

— Aoesta-i rostul unei între
prinderi agricole, să fie înflori
toare.

— Ordinea șl curățenia de 

aici sînt imediat remarcate. Dar 
cc-ar fi numai atît ! Casele sînt 
frumoase, pămintul este pros
per, vitele sînt grase.

— Starea întreprinderii este 
bună pentru că nemulțumirea 
creatoare este starea normală a 
fermierilor. Avem planuri mari. 
După discuția cu dumneavoas
tră avem o întîlnire cu arhi- 
tecți, constructori pentru noi 
investiții. Cantitatea de produ
se fiind în creștere capacitățile 
de producție trebuie dinamic 
corelate.

— Săgeata, din planul reali
zărilor, merge numai în sus ?

— Investiția trebuie să fie cu 
un pas înaintea producției pen
tru că numai așa este posibilă 
dezvoltarea.

— Pasul acela cine-1 cîntă- 
rește ?

— Firesc, organul de condu
cere colectivă.

— Ați făcut și pași pe care-i 
regretați ?

— Numai cine nu muncește 

nu greșește, dar lupta e să «ie
șim din ce în ce mai rar și mai 
puțin. Nu-mi face plăcere să-mi 
amintesc de un asemenea pas 
dar, și dacă mă fac că-1 uit, el 
tot a existat. In primii ani, cînd 
s-au aplicat erbicidele, din ex
ces de zel, ca să avem culturi 
cît mai curate și să-i întrecem 
pe cei din jur, am exagerat 
doza. Parcela în loc să fie o po
doabă, a fost o... jale. Atunci 
am înțeles. încă odată, cîtă 
dreptate au bătrînii noștri cind 
spun : „Leacul nu-i cu sacul" !

— Nici chiar în medicină, 
deși unii iau hapuri cu și fără 
rost. Dar pasul reprezentativ ?

— Nu pot să precizez un fapt 
care să exprime, în mod corect, 
saltul calitativ. Pașii mici, tru
diți, chibzuiți, cu multă știință 

de carte la zi, îi constatăm pe 
cîntar. 'Mai exact, pașii noștri 
sînt văzuți de ceilalți.

— Credeam că cel care stă pe 
margine măsoară cu aproxima
ție efortul dumneavoastră !

—• Cel care nu-i în „joc" vede 
mai repede și binele și greșeala.

— în general da, dar nu în- 
tr-o profesiune ca a dumnea
voastră.

— Vă contrazic ! Dacă este 
lapte și carne se știe că am lu
crat bine. Ori noi, față de acum 
10 ani, dăm de două ori mai 
mult lapte și de două ori mai 
multă carne.

— Toamna se numără bo
bocii ! încercați această eva
luare din luna mai ?

— Anul agricol pare capri
cios și pe neavizați îi induce în 
eroare. în ce mă privește sînt 
optimist. Anul este mai umed și 
cu toată întîrzierea primăverii 
culturile sînt dezvoltate îneît 
promit producții cu mult peste 
cît au planificat.

— Treceți cu ușurință de 1» 
legume la fructe, de la grîu la 
porumb, la vite, după nevoi. 
Sînteți un... „generalist" agro
nom ?

— Este un evantai mai larg 
pe care-1 practicăm, dar fiecare 
ne pricepem mai bine într-o 
direcție, eu rămîn cerealist. 
pentru că Bărăganul nu-i o le
gătură trecătoare.

— Cîmpul, cu multiplele Iul 
cerințe, vă ia tot timpul. In
tr-un an de cite ori intrați în- 
tr-o sală de spectacol ?

— Din fericire nu trebuie să 
fiu într-o sală de concert ca să 
am acces la muzică. Din cînd în 
cînd, cînd se supără prea tare 
soția, merg la teatru, nu atît 
pentru bucuria momentului, ci 
mai ales pentru retrăirea spec
tacolului.

— Nu vă înțeleg.
— întrebările piesei (dacă ea 

este de valoare, altfel nici n-o 
caut) le analizez la rece, după 
ce a trecut șocul spectacolului, 
fără influența jocului actorilor. 
De multe ori, în acest fel mă 
analizez, mă admonestez pen
tru ce greșesc, mă bucur că sînt 
asaltat de gînduri frumoase.

— Aveți un suflet cald, care 
vibrează pentru oameni, cred că 
așa de fapt trebuia să încep.

— Mă scuzați, nu vă înțeleg 
eu acum.

— într-o seară v-am dat un 
telefon și v-am cerut ajutorul 
pentru un tinăr necunoscut, 
pentru dumneavoastră și pen
tru mine, care trecea printr-o , 
dramă. Telefonasem și la alți 
oameni, dar fără succes. Dum
neavoastră ați răspuns, pe loc, 
afirmativ. Acest om nu va uita 
niciodată că i-ați întins o mină . 
frățească, decisivă, Ia timp.

— Și cu mine alții au făcut la 
fel, în tinerețe, cînd am avut 
nevoie de îndrumare și ajutor.

— Unii mai uită.
— Poate stau mai prost cu 

memoria.
între cer și pămînt în acea 

clipă, eram numai noi fiecare 
cu memoria lui.

CARMEN DUMITRESCU ■

„Bărăganul
(Urmare din pag. 1)

zeci de metri. Cine a cunoscut 
„Balta", cine a lucrat la îndi
guire și defrișare, cine astăzi 
trimite de aici țării pîine are 
ce povesti toată viața. Acum, 
în primăvara lui 1987, an în care 
spiritul noii revoluții agrare este 
el însuși roditoare sămință, ne 
interesează oe și cum au dat 
viață oamenii Bălții, viitoarelor 
recolte, recolte pe care și le 
doresc mari și sigure.

Poposim la IAS Făcăeni, unde 
directorul unității, inginerul 
Ștefan Ambrosă, se ‘prezintă cu 
timiditatea alergătorului care 
participă la primul lui maraton 
și care nu dorește să fie băgat 
în seamă. A împlinit de curînd 
34 de ani și de loc este din 
Moldova, de pe meleagurile lui 
Nică al Iui Ștefan a Pe
trei. A fost repartizat în 
1978 la IAS Făcăeni. Purta 
în el dorul' de Ozana și se 
gîndea că nu va rămîne aici 
nici o săptămînă. Ne-o spune 
deschis. Dezarmant de cinstit 
Săptămînă aceea va avea în 
curînd 10 ani. Zece ani în care 
dl a pus sub brazdă în fiecare 
toamnă și primăvară, odată cu 
sămânța, dorurile și pasiunea 
pentru meseria aleasă. A cres
cut, cum el însuși o spune, 
odată cu producțiile. Ce a în
vățat în amfiteatrele și labora
toarele facultății, i s-a părut 
de multe ori insuficient pentru 
a însemna ceva între acești 
oameni oare te string la piept 
după fapte. Și fapta în „Baltă" 
este altfel ca în terasă. Aici 
ploaia te biciuie, arșița te 
seacă, iar gerul te arde. Aici, 
într-o zi, mai precis într-o sîm- 
bătă, care în calendar era 
dataită 9 mai 1987, am trăit nu 
mai puțin de trei anotimpuri. 
Dimineața a fost senin cu soare 
primăvăratic. După vreo două 
ore s-a pornit un vîj, cum îi 
spun oamenii ‘din partea locu
lui, și cerul s-a întunecat. Vre
mea s-a răcit dintr-odată și a 
început o ploaie de toamnă-de 
te pătrundea pînă la os. N-a 
fost suficient. Către prinz ploa
ia s-a transformat în lapoviță. 
Trei anotimpuri de la ora 7 la 
ora 12. Și unde ? La 22 km de 
Fetești, unde ca să ajungi la 
acești bărbați oe știu să în
vingă anotimpurile, și să le 
transforme în pîine trebuie să 
traversezi apele Borcei cu un 
pod plutitor.

Ploaia a întrerupt lucrul me
canizatorilor și la una din

dintre ape"
ferme stăm pe îndelete de vor
bă despre oameni și campanii. 
Campanii care pornesc una din 
alta și au la rădăcina lor oa
menii care le poartă, așa cum 
ostașii din linia întîi duceau 
greul războaielor. Aflu că din 
săptămînă pentru care fusese 
pregătit să rămînă în Baltă, 
șase ani a fost șef de fermă. 
Apoi, a fost promovat inginer 
șef la lAS-ul vecin din Bordu- 
șani. După aproape 3 ani a 
trebuit să se întoarcă la Fă
căeni. De data aceasta ca direc
tor. Avea 33 de ani și un trans
fer trimis de Institutul Fundu- 
lea, la care a renunțat după ce 
s-a gindit și frămîntat mai 
multe nopți. Cine renunță la 
Ozana și la Hanul .Ancuței, re
nunță și la Institutul Fundulea. 
Se întorcea director între oa
menii cu oare muncise și care, 
cum spune chiar el, au știut 
să-1 crească.

Vorbește inginerul Ștefan 
Ambrosă despre mecanizatorii 
și fermierii din Baltă de te 
minunezi. Despre fiecare are 
altceva de spus. Simți în fiecare 
cuvînt recunoștința. O recunoș
tință ce izvorăște din omenia 
omului față de oameni. Cînd 
povestește cum în această pri
măvară, cînd trei anotimpuri 
într-o zi au mai fost, și-a rea
lizat cea mai scurtă campanie 
din istoria unității, și la ce 
nivel calitativ, cînd a semănat 
3 000 ha cu porumb, 1 600 ha 
cu soia, 1 000 ha cu floarea soa
relui, 300 ha cu fasole și alte 
500 ha cu plante furajere, în 
mai puțin de o lună, vorbele i 
se înmoaie, devenind ca miezul 
pîinii scoasă din cuptor. Nu 
uită să spună că oamenii au 
intrat în Baltă într-o joi și au 
ieșit într-o marți. Dar într-o 
marți după aproape 4 săptă- 
mîni, timp în care au pregătit 
pat cald viitoarelor semințe pe 

■ care le-au așezat apoi în brazdă 
cum cer cele mai riguroase teh
nologii. în aceste zile fără 
nopți, Tudor Marcu, Constantin 
Dinu, Stoica Ghinea, Ion Ne- 
delcu, Tănase Nedelcu, Ștefan 
-Nenciu, Nicolae Geanică, Ion 
.Manea. Marin Toacă, Stancu 
Sin, Stan C. Stancu, Dobre 
Stancu, Gheorghe Nenciu și 
tovarășii lor, cu care au stru
nit împreună hergheliile de cai 
putere cu inimi de oțel ale 
tractoarelor, au făcut, adevărate 
minuni. Acum, cele aproape 
6 000 ha semănate într-o lună, 
au răsărit uniform și se dez
voltă viguros, ceri nd de la ori 
care le-au. pus sub brazdă alte 

și alte munci, pînă cînd ele vor 
deveni rod. Aflu că mulți din 
ei au lucrat cîte 17 șt chiar 20 
ore din 24, că semănau porum
bul, floarea soarelui și soia 
privind cum cresc griul și orzul 
pe Cele 4 000 ha, care acum se 
înfățișează privirii ca o imagine 
a optimismului. Aflăm că șefii 
de fermă Dumitru Stancu, 
Constantin Mladinovicl și loniță 
Stoica erau prezenți mereu cînd 
la grupa de tractoare care pre
gătea terenul, cînd la semănă
tori. Și între două drumuri 
poposeau la cantină, acolo unde 
se pregătea hrana pentru meca
nizatori.

11 întrebăm pe directorul 
întreprinderii agricole de stat 
Făcăeni, pe inginerul Ștefan 
Ambrosă, ce-și dorește în 1987.

—• Din suflet vreau ca munca 
oamenilor din unitatea noastră 
să fie răsplătită cu producții 
duble față de 1986. Dorința 
noastră, să știți, că nu este 
utopică, ea poartă, de acum, 
girul muncii făcute la timp și 
mai ales de calitate. Și dacă 
sînt acum la Făcăeni și nu la

Prodecan în cîmpie
(Urmare din pag. I) 

care au coborît de la catedrele 
Institutului agronomic bucu- 
reștean în plin Bărăgan nu 
doar din motive... magholes- 
cente ci mai ales ca să ia 
pulsul primăvăratic al stațiunii 
experimentale pe care o coor
donează.

„Cu gunoiul cum facem 7 Al 
forțele necesare sau cerem 
ajutorul lui Protopopescu 7“ 
„N-am probleme. Ne descurcăm 

-cu forțele noastre". „Să dispa
ră zidul de la microfermă. Să 
facem silozul". „Bine, am re
ținut : facem silozul 1“ „La 
dovleci și la varză furajeră... 
Nu punem mai mult de un 
hectar. Să vadă și studenții 
ce-i cu varza și cu dovlecii 
ăștia 1“

Cu gesturi rapide, de om 
sigur în casa lui, Alexandru 
Ignat s-a și instalat la pupitrul 
de comandă al unor fire ne
văzute începînd să dirijeze o 
veritabilă simfonie de telefoane 
de aici, din mijlocul Bărăga
nului. Apare imediat directorul 
stațiunii, Stelian Neacșu, cel 
mai longeviv director, are pa
tru ani vechime — „pînă la el 
au fost, schimbați șase direc
tori" — intră pe rînd și alți 
specialiști ai diverselor sectoa
re, apar și cănile cu lapte — 
un lapte gros ca șmînțîna, de
sigur — și cu o mină pe cană, 

Fundulea, poate că acest lucru 
este și datorită fiicei mele. 
Alina, care, printre primele pro
poziții pe care le-a făcut, a fost 
și aceasta : „Tata lucrează la 
grîu și mama la pîine", soția 
mea fiind inginer la fabrica de 
pîine din Fetești. Că este greu, 
că este ușor, aici la noi, în 
Baltă, nu știu. Cert este că 
atunci cînd feflăm că despre 
mecanizatori se vorbește ca 
despre mineri, mineri de la su
prafață, ne simțim bine. în 
fond, oamenii Bălții, oamenii 
pîinii, de aici dintre apele Du
nării și Borcei, știu să se lupte 
cu natura. Din cînd în cînd 
apele care ne înconjoară cresc 
și vor să pătrundă acolo de 
unde au fost scoase, iar oame
nii de aici pun la diguri pieptu
rile lor fiindcă doresc să vadă 
spicul cît vrabia și știuletele 
cît brațul voinicului.

Ce ar mai putea fi adăugat 
despre acești oameni, care știu 
să vorbească prin faptele lor, 
fapte care sînt întotdeauna 
deasupra cuvintelor.

cu alta pe telefon, dr. Alexan
dru Ignat își începe recitalul 
său agronomic, susținut în plin 
Bărăgan cu un temperament și 
o vivacitate de parcă omul 
acesta' și-ar fi dat doctoratul 
nu doar într-un domeniu strict 
științific, cum este fitotehnia, 
ci și în cel al relațiilor de pro
ducție.

„Urmează să vină telexul 
pentru cele 25 de juninci, apro
bare de la tov. Calciu. Să și le 
aleagă Petrică, cele mai bune : 
prin transfer". „Necazu-i la 
furaje. Nu-i tărîță !« „Tărîță 
ne dă Oancea". „Nu. S-a cen
tralizat. Repartizarea se face 
la minister". „Ce număr are 
tovarășul ? Ia stați așa... Păi 
n-a fost studentul nostru ? Un 
student excepțional... Trebuie 
să țină puțin și cu noi. 
Cît i-ațl cerut „30 tone", 
„Ia stați așa..."

Ciudat mai mănîncă profeso
rii universitari de la agronomie 
o felie de pîine și o cană cu 
lapte. Ei țin piinea în mînă ca 
pe un neprețuit document ști
ințific. Ei iau plinea de pe 
masă șl o ridică în aer cu 
gestul cu care noi, oamenii 
obișnuiți, ne scoatem buletinul 
de identitate la un control 
inopinat. Ei țin cana cu lapte 
ca pe o cupă de șampanie la 
încheierea unei reuniuni inter
naționale la care tocmai s-a 

semnat tratatul de pace pe 
termen nelimitat. Dar noi sîn- 
tem în județul Călărași, în 
plin Bărăgan.

„Ocupat, ocupat, ocupat. Vor
besc, domnule, de rup pămîn- 
tul !“ „Mai avem o problemă 
cu duzii ăștia, tovarășe pro
decan". „O clipă. Cu tovarășul 
inspector general, vă rog. 
Scuzati. (Am sunat la tov. mi
nistru adjunct). Am rămas cu 
telefonul de ieri cînd am fost 
la dvs. (Cîți duzi îți trebuie 
Steliane ?) Tovarășe inspector, 
ajutați-ne cu 2 500 duzi. Nu-mi 
trebuie soi special. Duzi pitici. 
La Moara Domnească. Dezvol
tăm sericicultura, agricultura... 
Am niște spații care trebuie 
umplute... Vă rog, vorbiți cu 
dînsul. trimit om cu comanda, 
mașină... să-i luăm repede. 
Dumneavoastră, care ne iubiți... 
Toată stima. Mulțumiri alese !“

Prodecanul Alexandru Ignat 
mînuiește formidabil năvodul 
de telefoane pe care îl aruncă 
de aici din mijlocul Bărăga
nului în noianul celor mal di
verse relații de producție. Nu 
obosește nici o clipă : trage nă
vodul din adine, se bucură de 
recoltă, îl aruncă din nou, 
pîndește, așteaptă, atacă de 
parcă de fiecare gest al său ar 
depinde mișcările unei armate 
nevăzute. Și adevărul chiar 
acesta e : de fiecare gest al 
său depinde o parte din viitorul 
agriculturii noastre tinere.

„Găinile astea-s cam chelite. 
Să vedem dacă Mihailov n-are 
material mai bun". „Mai bine 
le redresăm ! Ce să le mai 
vînzolim atîta ? Oricum găinile 
schimbă fulgii. Nu facem decît 
să le stresăm. Găinile sînt ex
trem de sensibile, le redresăm 
aici și gata !“ „Numai o clipă. 
Alo. da. Vă deranjează fostul 
dvs. student —• zice în glumă 
profesorul Alexandru Ignat 
către studentul său ajuns acum 
la minister. Ajutați-ne cu 30 t de 
tărîțe. Da, vine mîine un om 
cu hîrtie. Vă mulțumim cu 
drag !“ Privirea prodecanului se 
redeschide către oei de la 
masă. Luminoasă. Se oprește 
asupra lui. Stelian Neacșu : 
„Directore, ai acum pînă și tă- 
rîțele ! E cazul să faci cinste. 
Mai dă un rînd de lapte !“

Curios mai mănîncă profeso
rii de la agronomie pîinea și 
laptele. Ei țin felia de pîine în 
mînă și ceașca de lapte ca 
niște specialiști. care îi învață 
pe viitorii specialiști și țărani 
cum să facă un lapte mai bun 
și o pîine mai bună. în cazul 
ăsta pot înflori și magnoliile 
din fața Stațiunii didactice 
Belcîugatele, mai liniștite. în 
cazul ăsta totu-i în ordine. 
Așteptăm să se încălzească. SI 
iată că s-a și încălzit !
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■ Teica și Dumitru Bauman 
din București (str. Meșterul Ma
nele nr. 17, Sectorul 3), în vîr- 
stă de 72 și, respectiv, 78 de ani, 
ne solicită de cîtva timp să le 
găzduim în această pagină cu
vintele de mulțumire pe care le 
adreă^ș^ă*. factorilor de condu- 
cere' ai““Consiliului. popular al 
Sectorului 3 al Capitalei, pen
tru înțelegerea și omenia dove
dite, intr-un moment greu al 
existenței lor. O facem cu bucu
riei

■ La memoriul lui Tudor Ma- 
vrolide din Constanța (str. Al. 
Lâpușneanu nr. 183), purtînd 
numărul de înregistrare 10.182/ 
1986, ne răspunde Procuratura 
Generală a K.S.K. : Hotărîrea 
judecătorească prin care vi s-a 
respins contestația la decizia de 
desfacere a contractului de 
muncă a fost desființată de 
tre Tribunalul Suprem, ca ur
mare a recursului extraordinar 
declarat de procurorul general. 
Dosarul a fost trimis pentru re- 
judecare la Tribunalul județean 
Ialomița.

■ Am citit în revista dv. des
pre un agregat — un fel de ca
lorifer electric cu vaporizator 
în flux de seîntei, cu multe îm
bunătățiri și avantaje față de 
caloriferele care se produc 
ecum în țară, conceput de către 
ing. Ion Litiveahu din Bucu
rești și înregistrat la O.S.I.M. 
încă din anul 1975 sub numărul 
130 148. Toate calitățile și per
formanțele acestei „microcen- 
trale de apartament", enunțate 
de altfel pe larg în amintitul 
articol, îl aduc din nou, și mai 
acut, în actualitate. Am înțeles 
că a fost trimis spre examinare 
Institutului central de cerce
tări mășini-unelțe electrice și 
electronice. Oare, respectivul 
institut să nu fi deliberat pînă 
acum asupra respectivului a- 
gregat ? — întreabă Florică 
Dumitriu clin București, (aleea 
Mozaicului nr. 6, bl. B9, sc. A, 
ap. 24) și îi întrebăm și noi, 
ia rîndu-ne, pe cei care ne-au 
rămas datori cu un răspuns 
concret, la obiect.

■ Primim de la Ministerul 
Muncii : Elisabeta Dinică din 
eomuna Vaideeni, județul Vil- 
eea, este țărancă eu gospodărie 
individuală aflată în zonă ne- 
cooperativizată, deținînd în pro
prietate 2,24 ha teren, din care 
2,20 ha livezi și 0,04 ha alte te
renuri, cu care nu s-a înscris 
în C.A.P. Uda, județul Argeș, 
care i-a întocmit din eroare do
sarul de pensie în baza Legii 
nr. 4/1977, pe considerentul că 
a lucrat la cooperativele agri
cole de producție din Făurești 
(Vîlcea), Bulzești (Dolj), Băl- 
cești (Vîlcea) și Uda (Argeș). 
Comisia Centrală de Pensii a 
hotărit anularea deciziei nr. 602 
din 6 septembrie 1983 emisă de 
Comisia de pensii a județului 
Argeș.

Astfel, Comisia județeană de 
pensii Argeș, prin decizia nr. 
742, din 26 august 1986, a anu
lat decizia nr. 602/1983, a res
pins cererea de înscriere la 
pensie din cadrul asigurărilor 
sociale ale membrilor C.A.P., 
restituind suma de 1 230 lei de
pusă din. eroare la fondul pen
tru pensie suplimentară a mem
brilor C.A.P.

N.N. La dosarul întocmit de 
Comisia județeană de pensii 
Argeș există adresa nr. 4 689/ 
1985 emisă de către U.N.C.A.P., 
prin care se arată că dacă E. Di
nică devine membră coopera
toare poate să beneficieze de 
pensie și pentru perioada ante
rioară, conform legii, l.a data 
de 12 iulie 1983 adunarea gene
rală a membrilor cooperatori 
din comuna Uda (Argeș) o pri
mește în rîndurile cooperatori
lor cu terenul amintit mai sus, 
de altfel slab productiv. Să* 
mai amintim și faptul că soții 
Dinică au muncit efectiv 30 de 
ani în sectoarele zootehnice ale 
unităților agricole din comune
le Făurești (Vîlcea), Bulzești 
(Dolj), Bălcești (Vilcea) și Uda 
(Argeș). Socotim că este de da
toria U.N.C.A.P. și a Ministe
rului Muncii să clarifice în mod 
corespunzător acest caz mai 
deosebit . -

■ Pensionarul Alexandru Ca- 
neu din Bacău (str. Miicov nr. 
108, sc. C, ap. 12) ne scrisese că 
a fost grav bătut de către fiul 
unui vecin de-al său. După ie
șirea din spital — ne scria omul’ 
eu indignare — i-am intentat- 
agresorului acțiune de dare în 
judecată. Am procedat conform 
prevederilor în vigoare^ înain- 
tînd dosarul la judecătorie dar, 
neprimind citație, m-am dus să 
mă interesez de soarta docu
mentelor. Grefierul de la jude
cătorie mi-a spus că n-a primit 
nici un dosar și că trebuie să 
merg la I.R.E., unde lucrează 
Daniel Baciu, cel care m-a bă-

tut. Jurista de la I.R.E. mi-a 
spus, la rîndu-i, că n-a primit 
nici un fel de dosar. Totuși, 
mi-a sugerat să merg la tribu
nal. Arhivară de la Tribunalul 
județean Bacău mi-a spus că a 
trimis dosarul înapoi la Consi
liul popular al municipiului Ba
cău, spre rejudecare. Cei de la 
consiliu s-au mirat și au dat 
din umeri, atenționîndu-mă că 
n-avea nici un rost să ii se re
trimită dosarul. Sint om bătrin, 
am 75 de ani și nu credeam că 
după ce a mai apărut o dată si
tuația mea în revistă, să fiu 
purtat pe drumuri.

® scrisoarea Anei Neagu 
din Sibiu primim un răspuns de 
interes ceva mai larg din partea 
Oficiului Farmaceutic din Bra
șov : Medicamentul FINLEPSIN 
— după cite sin tem informați 
de către Ministerul Sănătății — 
va fi în farmacii și în anul 
1987. Cit privește medicamen

bleme locative ne-au parvenit 
la redacție următoarele răspun
suri pozitive : întreprinderea de 
transporturi auto din județul 
Neamț ne răspunde că lui Ion 
Neacșu din Piatra Neamț i-a 
fost repartizat, pe data de 18 a- 
prilie 1987, un apartament cu 
două camere (blocul nr. 61, sc. 
A, apartamentul nr. 18) din . 
strada 1 Decembrie 1918 ; Con
siliul popular al Sectorului 6 
București revine eu un răspuns 
și ne confirmă că atit locatarei 
Magdalena Ionescu, cit și socri
lor cu care locuia, li s-au re
partizat apartamente corespun
zătoare.

Bl Sint responsabil cu cartea 
de imobil în cadrul Asociației 
de locatari din str. prof. Emil 
Racoviță nr. 51 —■ ne. scrie pen
sionarul Sălăjan Vasile din mu
nicipiul Cluj-Napoca. Despre ce 
este vorba ? Consiliul popular 
municipal din orașul de pe So

Iar al județului Cluj ne înștiin
țează că Sanda Gabro din Cluj-
Napoca a fost repartizată la
Combinatul de pielărie și In-
călțăminte
D.P.M.O.S.

„Clujeana" ; iar 
București ne infor-

mează că Vașcan Mordachiu a 
fost repartizat In muncă la 
I.C.E. „Romenergo".

Sg în numele unui grup de 
pensionari din Tg. Jiu, ne scrie 
Ion Șoldea, (str. Unirii, bl. 3, 
sc. A, ap. 6). Care le este păsul 
bătrînilor pensionari 1 In fața 
blocului amintit din strada Uni
rii au plantat mai mulți puieți 
de tei și tufe de trandafiri, fi
rește pentru a liiirumuseța spa
țiul verde și pentru a trebălui 
cîte-ceva în timpul lor liber. 
Pînă aici toate bune și frumoa
se. Numai că, Violeta Ungurici, 
vecina lor de la apartamentul 
nr. 10, și-a făcut un prost obi
cei din a smulge „tufănelele" de 
trandafiri și a rupe mugurii 
teilor.

De la cîteva geamuri — eon-

din comuna Topraisar (județul 
Constanța), ne răspunde Consi
liul popular al județului Con
stanța : Ion Mihalache a fost 
om al muncii în cadrul I.E.L I.F. 
Constanța, sistemul de irigații 
Topraisar, pînă Ia data de 1 no
iembrie 1985, cînd a fost pen
sionat gradul XI de invaliditate, 
iar la data de 26 noiembrie 1986 
a fost trecut în gradul I de in
validitate.

în consecință, din situația re
latată se 
ficările 
I.E.L.I.F. 
lentului 
vederile

confirmă —■ prin veri- 
efectuate la unitatea 

Constanța — că pe- 
îi sint aplicabile pre- 
articolului 15 din Le-

Scrisoare comentată

...Părea stînjenit. Deși calm, neliniștea mîinilor sale trăda zbu
ciumul interior al omului care avea ceva pe suflet. Privlndu-1, 
chiar arn avut în primele clipe senzația că vizitîndu-ne, nu dorea 
altceva decît să-și descarce sufletul, să șe destăinuie că ar fi greșit 
cândva și că e gata să-și răscumpere greșeala prin fapte bune. Fără 
un cuVînt, fără a se așeza pe scaunul ce i s-a oferit, a despăturit 
cu grijă o pagină de revistă în care o însemnare era subliniată rind 
cu rind cu creionul. Am citit-o fugar...
. „Cu cîtva timp în urmă, Sergiu Vănescu și Ovidiu Novacek, 

doi... inimoși ospătari de la restaurantul „Călugăreni", situat pe 
Șoseaua Giurgiului la numărul 131, și-au propus, împreună cu șeful 
unității, să sporească „gama" serviciilor oferite „onor clientelei". 
Astfel, bucureșteanului Gâvrilă Rus, care locuiește la apartamentul 
218 in blocul la parterul căruia funcționează restaurantul, aceștia 
i-au facilitat, de pildă, o „trimitere" pentru 9 zile la Spitalul nr. 9, 
pentru tratament și refacere, în urma unei „terapii intensive" con- 
stînd din jigniri și brutalizări pînă la aducerea clientului în stare 
de inconștiență, „prescriindu-i“ în oele din urmă și un popas în 
camera frigorifică, unde, de fapt, a și fost zăvorit. Desigur, omo
logarea unor asemenea servicii fiind necesară, ne-am adresat Pro
curaturii municipiului București, care, cu promptitudine, ne-a in
format că dosarul privind pe făptuitorii S. Vănescu și' O, Novacek, 
cercetați pentru săvîrșirea infracțiunii de purtare abuzivă, se află 
în curs de soluționare la Circumscripția 16 miliție, căreia' i s-a 
fixat data de 6 decembrie 1986 pentru definitivarea cercetărilor. 
Cum rămîne, insă, cu... șeful unității 7“ („Flacăra" nr. 49/5 dec. 
1986). ...Priyindu-1 drept în ochi; am anticipat :

— Sîntcți unul dintre cei doi ?
Puținele cuvinte i-au fost însoțite- de un zîmbet amar, abia schi

țat.
— Sint Gavrilă Rus. Aceia din mîinile cărora abia am scăpat eu 

viață sânt bine-mersi, pentru că de fapt, aproape că nu s-a între
prins mai nimic. Ba mai mult, responsabilul restaurantului mi-a 
declarat eu cinism că degeaba mă zbat, atîta vreme cât dânsul are 
toate posibilitățile pentru a rezolva această problemă.

în încăpere s-a așternut o tăcere grea, apăsătoare...
Firește, departe de noi gîndul de a minimaliza în vreun fel efor

turile și competența acelora care sint investiți anume pentru so
luționarea fermă, în spiritul legii, a unor asemenea situații. Orice 
om de bună credință și-ar da seama că minimâlizîndu-le, am rosti 
cu bună știință un neadevăr ! Dar, în același timp, nu putem igno
ra nici faptul real că un om — indiferent de pricini — după oe 
a fost bătut crunt de niște ospătari, din dispoziția șefului de uni
tate. și apoi, în stare de inconștiență, azvîrlit pur și simplu în ca
mera frigorifică, să fie nevoit să aștepte din iunie, anul trecut, cla
rificarea unei situații... clare ca lumina zilei 1 Pentru că lucrurile 
fiind tergiversate, oei care s-au dedat unui asemenea act de huli
ganism, încurajați, vor nutri speranța că se vor putea pune la adă
post de rigorile legii. Iar legea este una singură pentru toți.

CONSTANTIN BALACCiU H

chide semnatarul — am sur-
prins chipuri ale bătrînilor pen
sionari, senini și neclintiți — ca 
o fotografie mai veche —, ve- 
ghindu-și trandafirii și teii eu 
aceeași căldură cu care își în
grijesc nepoții. întrebarea care 
ni se pune —- și o punem și noi 
celor în drept din Tg. Jiu — 
eine-i dă permisiunea Violetei 
Ungurici să aibă o astfel de ati
tudine ? Poate i se găsește vreo 
altă preocupare ceva mai gos
podărească...

S Constanța Neagoe din Ti
mișoara, om al muncii la între
prinderea „Modern", sesizase 
cîteva abuzuri săvîrșite de ma
istrul Nicolae Bred de la banda 
de tras nr. 5. în răspunsul dat 
de către Consiliul popular mu
nicipal Timișoara ni se comu
nică faptul că se confirmă cele 
sesizate. Să reproducem : Se 
confirmă faptul că maistrul Ni
colae Breb se comportă urît cu 
subalternii, de la banda de' lu
cru. De asemenea, se confirmă 
că a pontat-o pe Elena Mi tar, 
fără ca aceasta să fi fost la ser
viciu. De altfel, maistrul N.B. a 
mai fost sancționat pe linie pro
fesională și politico-administra- 
tivă. Cazul său se află în cer
cetare la Procuratura locală din

gea 3/1982, Suma depusă l-a 
fost virată prin mandat poștal 
sus-numitului.

■ Consiliul popular județean 
Teleorman răspunde acrișorii 
lui Ion Tatu din comuna Cos- 
mești : Copilul abandonat, Mi- 
hăiță Niculiță, pe care doriți 
să-l înfiați, provine dintr-o fa
milie dezmembrată. Mama co
pilului, Vasilica Tabără, s-a de
plasat în comuna Cosmeștî pen
tru clarificarea situației și, prin 
urmare, șira dat consimțămân
tul Ia înfierea pe care dv. o so
licitați. Urmează să se clarifice, 
situația copilului și eu tatăl a-
cestuia — Relu Niculiță din Ca
ransebeș ----- ” .......
celelalte 
fectareș

— apoi să solicităm
acte necesare la per- 
înfierii. .
Pagină realizată de
, DORIN SÂLĂJAN B

Poșta redacției

Timișoara.
Conducerea Ințreprinderii

tul TREPAL, produs indigen, 
n-a lipsit din rețea, el fiind li
vrat farmaciilor conform cere
rii. Farmacia din Sibiu, care 
eliberează medicamente pentru 
copii, l-a avut în permanență.

■ Prezențele de spirit pentru 
marile gesturi umane nu sînt 
chiar atit de rare. Le semnează, 
de regulă, oamenii frumoși la 
suflet. Am să vă povestesc suc
cint o întâmplare din tramvaiul 
1 din București, probabil prima 
linie de tramvai construită în 
Capitală. O bătrînică a vrut să 
urce în tramvai, dar manipu- 
lantul pornise. L-am rugat să 
oprească, pentru că biata bă- 
trînă abia se ținea în cîrje. N-a 
vrut să oprească. Era un munte 
de om, la 1,90 m și cam de 100 
kg dar, se pare, negrit la suflet. 
„Omul acesta a făcut azi un 
gest de neomenie și de-aia am 
venit să-i cer socoteală", i-am 
spus șefului de la capătul li
niei 1. „Muntele" de om se a- 
propia și-i spun pe șleau rațiu
nea prezenței mele acolo. „Deci, 
n-a urcat bătrînică 1 Am vă
zut-o. Am crezut că a urcat. 
Oricum, în aglomerația aceea, 
dacă n-a fost ajutată dc nimeni, 
n-avea cum să urce, oricît aș fi 
stat in stație. Totuși, îmi pare 
rău. Eram în întîrziere, întru- 
cît se întrerupsese curentul 15 
minute..."

V-am scris aceste rînduri — 
specifică în misiva sa Cornel 
Gherman, din București (str. 
Păstrăvului nr. 24, bl. 13, ap. 29, 
Sectorul 3) pentru că, oricare ar 
fi situația mijloacelor de tran
sport în comun, există două ca
tegorii de semeni de-ai noștri 
care trebuiesc ocrotite : este 
vorba de bătrîni și de copii.

■ în soluționarea unor pro-

meș a emis decizia de evacuare 
nr. 651, prin care numita Ana 
Piodi este categoric evacuată 
din imobilul nostru de la adre
sa mai sus amintită — și, asta, 
din cauza comportamentului său 
necivilizat și a greutăților pe 
care le face asociației noastre 
de locatari. Sus-numita, în loc 
să se potolească și să-și vadă 
de treburi, ca oamenii întregi la 
fire, continuă a se purta total
mente necorespunzător. Ba, mai 
mult, a adus în apartamentul 
pe care încă îl deține pe nu
mitul Romulus Duca din Tîrgo- 
viște, care nu deține acte le
gale. Asociația de locatari din 
Emii Racoviță, 51 roagă factorii 
de resogt să respecte Legea nr. 
5/1973 și să ducă la bun sfîrșit 
decizia de evacuare !

■ în clarificarea situației lor 
profesionale mai mulți cetățeni 
s-au adresat revistei noastre 
pentru sprijin. Mulțumind fac
torilor de resort pentru opera
tivitatea și competența dovedite 
în conlucrarea cu revista noas
tră, în stimularea acestui dia
log fructuos între cetățeni și 
autorități, dăm publicității cî
teva soluționări favorabile. Con-
siliul popular 
ne răspunde 
martie 1987, 
din Caracal a 
la Filatura de 
gănești (Olt) ;

al județului Olt 
că la data de 30 
Elisabeta Daniel 
fost repartizată 
bumbac din Dră-

Consiliul popu-

„Modern" a hotărit schimbarea 
sa imediată din funcție.

N-N. Așteptăm o completare 
de răspuns și din partea Pro
curaturii municipale de pe ma- 
lu! Begăi.

■ Cu referire la sesizarea 
Octaviței Dună din Tătărăștii 
de Jos, județul Teleorman, ne 
răspunde Procuratura județeană 
Teleorman, că aspectele sesiza
te se confirmă, iar Constantin 
Dună și-a luat angajamentul că 
se va comporta corespunzător 
în familie, că nu va mai folosi 
violența împotriva copiilor și a 
soției, că nu va mai consuma 
abuziv băuturi alcoolice, că in 
familia Dună va interveni buna 
înțelegere și climatul sănătos 
familial.

Totodată, s-a luat legătura cu 
colectivul de sprijin al autori
tății tutelare, de pe lingă con
siliul popular comunal spre .fi 
lua-o în evidență pe minora 
Octavița Dună pentru suprave
gherea, îngrijirea, creșterea și 
educarea acesteia în condițiile 
prevăzute de „Codul Familiei".

91 îa fața portului „Corabia", 
județul Olt, se află un splen
did ostrov, de circa 4. km lun
gime și cam 1 km lățime (în- 
sumind vreo 400 ha). Este in
tegral Împădurit de arboret de 
sălcii, o mare parte din sălcii 
sint centenare. în Interiorul a- 
cestuî ostrov se află un superb 
lac bogat în pește, dar care 
este, din păcate, „colmatat" de 
plante acvatice și „răgălii", cum 
le spun localnicii. Mai sint și 
bălării inutile de care ar tre
bui eliberat terenul.

Cu un pic de spirit gospodă
resc — ne scrie consilierul ju
ridic Ștefan Pîrvuleseu din Co
rabia (str. Cuza Vodă, bl. C-l, 
sc. 3, ap. 11, județul Olt) — s-ar 
putea realiza aici o adevărată 
rezervație de fazani și căprioa
re. Terenul este propice cultu
rilor horticole și ciupercăriei. 
Iar Iacul trebuie amenajat pen
tru pescuit

Pe cînd o descindere în Ostro
vul Corabia ?...

■ în urma verificărilor efec
tuate privind soluționarea cere
rii formulate de Ion Mihalache

Cost!» Aurica —■ Bistrița : Am 
fi încercat să vă ajutăm, dar nu 
ne spuneți amănuntul oel mai. 
important : în ce localitate v-ați 
căsătorit “ • Bălulescu Aure
lian — Galați : Ați uitat să in
dicați în scrisoare adresa. • 
Prodan Mihai — com. Topolog 
(Tuieea) : Dacă aveți cel puțin 
30 de ani vechime în muncă, 
puteți cere pensionarea la 60 
ani. • Alexandru Ion Tancău — 
eom.' Măgura (Buzău) : Trimite- 
ți-i corespondența pe adresa re
dacției. • Saragea Chiva— corn. 
Mihail Kogălnieeanu (Ialomi
ța) : Nu ne ocupăm de astfel de 
lucruri, dar credem că la Tele
viziune. • Maeondoi Maria -- 
satul Prăjești, eom. Mărirești 
(Bacău), Cristian Gh. Sanda — 
oom. Robească (Buzău) : Nu ați 
îndeplinit condițiile stabilite de 
Decretul 410/1985. • Blaga Flo- 
rica — Satu Mare : Este obli
gația noastră, a tuturor cetățe
nilor țării, să cunoaștem legile 
care, de altfel, sînt publicate. • 
Bivolaru Nicolae — Tg. Jiu : 
Reveniți precizând unde domi
ciliază mama dv. • Bile Con
stantin — Timișoara : Venia
min Chițu,, telefon 69 25 15 sau 
59 67 55. • Țopîrdea Nicolae — 
Galați : Institutul Național ăe 
Gerontologie și Geriatrie, str.

Mănăstirea Căldărușani nr. 9, 
sector 1, 78178 București, tel. 
66 56 60, © Sgăvârdea Nelu — 
Orăștie : Nu este suficient. Tre
buie să urmați calea cunoscută. 
• Abrud an Mariana — Timi
șoara : Termenul de un an de 
fa repartizare a fost depășit. © 
Micu Mihaî —■ București : în- 
oercați la Anticariat. © Ionescu 
Liliana — Galați : Luați legă
tura cu Punctul orășenesc Rm. 
Sărat de repartizare a forței de 
muncă pentru a fi luată în evi-
dență. Toma Aurelian
București : Organizarea și des
fășurarea cursurilor de policali
ficare se face în funcție de ne
voile producției pentru munci
torii calificați care au oel puțin 
categoria a 3-a. Condițiile de 
promovare în categorii superi
oare sint reglementate de Legea 
12/1971 și Decretul 19/1986 ți se 
referă la obligativitatea de a 
executa lucrări de nivel tehnic 
superior categoriei de încadrare, 
de a se asigura prin programul 
de fabricație un volum suficient 
de lucrări la categoria solicita
tă, stagiul minim în meserie, e 
bună pregătire profesională, a- 
precierea pozitivă a conducăto
rilor locului de muncă. • Aneni 
Șerban Ion — satul Zebil, corn. 
Sarichioi (Tuleea) : Potrivit Sta-
tufului 
259 mp 
locuit.

C.A.P., aveți dreptul la 
teren Și 1* ® «asă de

REGHINA VĂRVlCi ■

• „Flacăra" nu ia în considerare scrisorile anonime și nu primește 
acte originale. Scrieți-ne cit mai concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați 
eventual telefonul unde vă putem găsi. Audiențele se țin zilnic intre 
orele 11—14.
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Al patrulea Tîrg de Arta Mihâela-Siivia Roșea:

Prima ediție a Tîrgului de 
Artă, găzduită acum doi ani tn 
generoasele spații expoziționa- 
le ale Sălii Dalles, a avut, ca să 
zicem așa, farmecul ineditului. 
Lume multă, exponate multe, 
tatonarea cererii, ajustarea ofer
telor, planuri de viitor etc. Cu 
alte cuvinte, înitmplarea in sine 
a trezit interesul artiștilor, al 
publicului, a stimulat străduința 
organizatorilor, a nutrit, de-o 
parte și alta, planuri, ambiții, 
ginduri, vise. Au mai avut loc, 
in același an și în același spa
țiu, dar mai spre toamnă, ediția 
a doua, apoi, anul trecut, edi
ția a treia și iată-ne, tncepînd 
din 12 mai, la ediția a patra. 
Care ar fi, după părerea 
noastră, inclusiv a organi

zatorilor, primul mare cîș- 
tig al edițiilor de pînă acum ? 
Primul mare ciștig ar fi, famili
arizarea omului simplu, al iubi
torului de frumos, cu ideea de 
operă de artă. Ca să fim limpe
de înțeleși, vom preciza că in 
primele cinci zile de la deschi
derea actualei ediții, Tîrgul de 
Artă a cunoscut o deosebită 
afluență de public, peste 5 000 
de vizitatori. Cîți din acești oa
meni vor mai cădea pradă ..ten
tantelor" articole de kitsch, pe 
care le vor întilm,- în concediile 
lor. la munte sau la mare ? 1 
Organizat Și in această idee. 
Tîrgul de Artă este și o terapie 
estetică pe termen lung, iar re
zultatele ei vor cântări, sîntem 
siguri, substanțial în efortul 

nostru comun de combatere a 
poluării artei. Ar mai fi, fireș
te, de meditat și asupra altui 
aspect, al înțilnirii artistului eu 
publicul, mai exact spus asu
pra dialogului dintre ofertă și 
cererea. Din acest punct de ve
dere Tîrgul de Artă se arată a 
fi un examen pentru care artis
tul trebuie să se pregătească în 
mod deosebit, fără a renunța la 
propria sa personalitate, ci, 
dimpotrivă, verificîndu-i adevă
rata valoare, pentru că, la urma 
urmelor, o personalitate neac- 
eeptată, incapabilă să comunice 
cu marele public, este. în cel 
mai bun caz, doar o personali
tate în formare, in plină căuta
re. Au existat, desigur. în acest 
dialog al artistului cu lumea și 
excepții, dar nu despre aceste 
confirmări ale reguiei vorbim 
acum, ci despre falsa supoziție 
că un artist adevărat nu are de 
ce să expună într-un Tîrg de 
Artă. Tîrgul de Artă nu este 
arta scoasă pe tarabă, ci arta 
venită la confruntarea ei cu 
marele public. Din fericire,.exact 
așa au gîndit și gîndesc cei mai 
mulți dintre artiștii plastici și, 
drept urmare, cea de-a patra 
ediție, prin marele număr de vi
zitatori de pîhă acum confirmă 
necesitatea acestei confruntări, a 
acestui dialog. Ceea ce ne-am 
permite, totuși, să sugerăm or
ganizatorilor ar fi realizarea 
unor puncte de atracție ale „tîr
gului". o întîmplare vie, la fața 

locului (un atelier de artă, de 
exemplu, care să potențeze, in 
fața vizitatorilor, minunea însăși 
a producerii operei de artă), o 
atmosferă mai colorată, mai di
namică, specifică unui tirg. 
Aplaudăm ideea că, la etaj. au 
fost grupate pictura, grafica, 
sculptura, că lucrările au fost 
panotate după criteriile unei re
ale expoziții, și»nu ca la edițiile 
trecute, că parterul a fost larg 
oferit artelor decorative, artico
lelor de marochinărie, de sticla, 
ceramicii și vestimentației, in
clusiv articole de design, dar, 
undeva, în acest imens spațiu se 
putea prezenta macheta unui 
război de țesut, sau un mic ate
lier de imprimeuri realizate la 
fața locului. De ce o acțiune de 
larg interes, cum este o paradă 
a modei cu vestimentația aflată 
chiar în sală, a avut loc doar 
la vernisaj și va mai avea loc 
doar în ziua de închidere, pe 
1 iunie (în aceeași zi va avea 
loc și un concurs de desene pen
tru copii, la care sînt invitați să 

■participe cît măi mulți din copiii 
care știu să deseneze), nu au Ioc 
în fiecare zi ? ! E oare prea 
mult, sau prea greu ? I Noi zi
cem că pentru o cît mai mare 
animație, așa cum îi stă bine 
oricăaui tîrg. nici un efort nu e 
prea mic, mai ales dacă îl facem 
în numele artei, al frumosului.

VICTOR N1ȚA ■

„Viața îți oferă 
nu numai șansa, 

dar și puterea de 
a te folosi de ea!“

Anchetă Flacăra :

Ce faceți ca legatari ai unui nobil și sfînt testament

„Creșterea limbii românești și-a patriei cinstire*'
Se vor Împlini 120 de ani de când, în 

mai 1887. la București, se convoca „So
cietatea Literară Română* ale cărei lu
crări aveau să pună bazele Academiei 
Române. Au trecut 120 de ani, în care 
cultura și știința românească s-au ridicat 
la rangul de instituție de stat, ani în care 
limba română a devenit Instrumentul 
alîtor valori literare și de gindire filo
sofică.

Retrăind cu emoție evenimentul atât de 
Important în ctitorirea culturii noastre 
naționale, ne amintim, dintre atîtca fap
te și idei de răsunet, tulburătorul dis
curs. de „recepțiune" pe care o persona
litate; a timpului, Ștefan Golescu, 11 ros
tea in numele guvernului, punînd în evi
dență „misii* cu adîncă semnificație pen
tru Ziua de atunci și pentru totdeauna : 
„nu tpoalo fj dorință mai legitimă... pen
tru membrii aceleiași națiuni... deeit 
aceea de a-și eultîva limba națională, te

zaur pe earn nu este putere omenească 
să-i iee de la un popor", (.„> „d-voastră 
primiți astăzi de ia națiune un depozit 
de • valoare inestimabilă, limba sa. In 
această sală... și în această zi în care 
vorbesc inimile tuturor românilor, ce v-ar 
putea zice guvernămîntul României, ce 
nu ar fi deja în inimile dumneavoastră ? 
în aceste inimi cetim aeea dorință ca 
Societatea Literară să nu uite nici un 
minut că depozitul sacru primit da la 
străbuni. Limba, trebuie să-1 lăsăm pos
terității române— întreg și intact.*

Inspirați de această deviză patriotică, 
superbă în expresia și adevărul ei, ara 
adresat mai multor oameni de cultură 
invitația de a fl părtași La dezbaterea 
deschisă tuturor generațiilor despre 
„creșterea limbii românești*, propunîn- 

du-le drept punct de pornire întrebările 
ce urmează :

1) In ce fel ați comenta dumnea
voastră aprecierile făcute în urmă cu 120 
de ani ? __

2) Cum vedeți actualitatea datoriei La 
care ele se referă ?

3) Ce faceți prin truda, prin opera șt 
viața dumneavoastră, pentru creșterea 
limbii române ?

Au răspuns Titus Popovicl, Gabriel Dl- 
-misiami. ;Aurel Covaci, Dan Grigorescu, 
Ileana Vulpeștii, Eugen Barbu, lo-anid 
Romanestiu. Gheorghe Tomozei, Mihai 
Beniuc, ©vidiu Zotta, Ificolae Manoleseu, 
Daniel Mmitriu.

tn acest număr, în pagina 14, răspund 
Romul Munteanu și Marin Sorescu.

Anchetă organizată de AURELIAN TITU DUMITRESCU ■

— Mihaela-Silvta Roșea, să 
începem cu evenimentul care a 
însemnat consacrarea dumnea
voastră profesională : concertul 
de deschidere a celei de a 
XIII-a ediții a „Lunii muzicii 
de operă și balet", manifestare 
unică în țară. Mi se pare că a- 
cest concert de deschidere, care 
s-a bucurat de succes, seamănă 
puțin cu evenimentele din bio
grafiile romanțate ale marilor 
dirijori. Dumneavoastră l-ați 
preluat din mers, (deoarece ini
țial trebuia să fie dirijat de alt
cineva) printr-una din acele în- 
tîmplări norocoase ce nu lip
sesc din biografiile celebre.

— Da, se spune că Toscanini 
a reușit să se afirme tot așa... 
Dar să păstrăm proporțiile. în- 
tîmplările pot fi uneori fericite, 
și pentru mine așa a fost. Pu
tea fi și altfel.

— Cred că nu sînt tn lume, 
azi, mai multe femei-dirijor 
decît degetele de la o mină. Ce 
înseamnă a fi femeie și dirijor, 
mai ales dirijor de operă ?

— Se cunoaște foarte puțin 
despre femeia-dirijor. E o pro
fesiune puțin căutată de sexul 
feminin.

DAN ZAMFIRESCU g

(Continuare in pagina 10)
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FLACARA PENTRU MINTE, INIMA SI LITERATURA _ ___

Vitrina artelor
Răsplată

De 13 ani Încoace, începutul 
primăverii cunoaște o activita
te febrilă la Constanța, căci 
aci se desfășoară evenimente 
importante, nu numai pe pla
nul muzicii din orașul de pe 
malul mării, dar cu răsfrîngeri 
și concluzii asupra activității 
operistice și coregrafice în în
treaga țară. Pentru o lună de 
zile, deci, vechiul Tomis devi
ne gazda cîntăreților și dan
satorilor, a vîrfurilor ar
tei interpretative românești, 
Intr-un festival armonios în
globat în Festivalul Național 
„Cîntarea României". In acest 
an, cea de-a XIII-a ediție a 
Lunii muzicii de operă și ba
let, organizată și susținută ge
neros de C.C.E.S. și organele 
județene, a coincis cu împlini
rea a 30 de ani de la înfiinj- 
țarea Teatrului Liric din Con
stanța ; prilej care ne va în
gădui, parte, în viitor, să fa
cem o scurtă retrospectivă a 
ceea ce a însemnat și înseam
nă această instituție de cultură, 
atît în contextul teritorial dar 
și în general, gîndindu-ne nu 
numai la formarea și împlini
rea gusturilor și cerințelor es
tetice ale harnicilor dobrogeni, 
dar și la enormul flux de vi
zitatori români și străini, an de 
an, pe întreg litoralul nostru., 

Să ne străduim acum a în
țelege ce semnifică, sau mai 
bine zis ce se ascunde sub a- 
ceastă emblemă, destul de pre
țioasă, „Luna muzicii de operă

morală
și balet". în primul rînd, să 
amintim că puține teatre, din 
lumea întreagă, au cutezanța 
să organizeze asemenea mani
festări ; ele sînt foarte costisi
toare, cer o organizare per
fectă și constituie, chiar, o sa
bie cu două tăișuri ; căci după 
un flux mare de spectatori — 
atrași de nume sonore care dau 
garanția calității — urmează 
adesea și refluxul ; fapt care, 
să recunoaștem, nu convine 
nimănui ! Acesta este și moti
vul pentru care asemenea fes- ' 
tivaluri sînt, de obicei, tema
tice : wagneriene, mozartiene, 
verdiene etc., adică o anumită 
perioadă de timp, zile sau 
săptămîni dedicate operelor 
create de genii — pietre — de 
hotar, în istoria operei, la care 
aderă mari personalități inter
pretative. Din acest punct de 
vedere, festivalul constănțean 
nu s-a înscris cu o anume 
temă ; mai mult, i-a lipsit 
chiar un specific, deoarece Tea
trul Liric se ocupă nu numai 
cu operă ci și cu operetă, fapt 
deloc rușinos, ba dimpotrivă, 
lăudabil întru formarea pu
blicului pentru „grand opera". 
Apoi, muzica românească a fost 
slab reprezentată ; poate mult 
mai bine ca altădată, dar încă in
suficientă, deoarece trei seri 
dedicate creației autohtone, 
dintr-un total de treizeci ni se 
par încă foarte puține nume
ric ! Iată și motivul pentru 
care nu putem adera la acea 

prea des uzitată titulatură 
„capitală a scenei lirice româ
nești", neinventată de organi
zatori, dar dăruită — cam pri
pit — de cîțiva critici muzi
cali ; căci dacă într-o aseme
nea „capitală" ar accede atît 
de puțină muzică de gen, con
temporană ori mai veche, scri
să de creatorii noștri, atunci 
ea nu și-ar merita, în nici un 
fel, apartenența și denumirea 
românească !

Trecînd însă peste aceste re
zerve principiale, să spunem 
că festivalul a marcat, totuși, 
multe succese. Primul și cel 
mai important dintre ele se 
oglindește în afluența publicu
lui : 10 800 de spectatori, timp 
de o lună, intr-o sală cochetă 
dar destul de redusă ca număr 
de locuri, constituie un rezul
tat cu totul remarcabil ; rapor
tat la numărul de locuitori ai 
Constanței, înseamnă că fie
care al douăzeci și cincilea local
nic, de orice vîrstă, a fost oas
petele operei ! Apoi, organi
zatorii au invitat 48 de. inter- 
preți, vîrfuri artistice din în
treaga țară, care alâturîndu-se 
protagoniștilor Teatrului Liric, 
au conferit garanția calității 
dar și o emulație sporită, căci 
nu e chiar la îndemînă să ai 
parteneri ca Sanda Sandru, 
Pompei Hărășteanu, Ionel Voi- 
neag. Dan Serbac. Ion Micu, 
Mircea Moisa și alții : cu ei nu 
poți cînta „oricum" ci doar 
„foarte bine" ! Spre lauda lor, 
constănțenii — în frunte cu 
Veronica Diaconu, Niculina 
Cîrstea, Hie Gănțoiu, Florența 
Marinescu, Emilia Ciurdea si 
Victor Axinte — au avut presta

ții egale cu numele „europene", 
cap de afiș, demonstrînd în 
plus și așezarea judicioasă în 
teritoriu a valorilor interpreta
tive produse de celebra noas
tră școală de cînt.

Pentru prima dată, actuala 
ediție a festivalului a cuprins 
și alte forme de manifestare 
artistică înrudite cu opera ; în- 
cepînd cu recitalul, eontinuînd 
cu concertul de arii din opere 
și terminind cu concertul vocal- 
simfonic, ele au completat 
armonios atît muzica vocal dra
matică cît și baletul. Aici, 
creația românească și-a găsit 
mai pregnant locul, „Vox Ma
ris" de George Enescu, lieduri
le lui Bretan (minunat inter
pretate de Ionel Voineag, acom
paniat de Ferdinand Weiss), 
prezentarea cu succes a ba
letului lui Laurențiu Profeta 
(după Miron Radu Paraschives- 
cu) intitulat „Balada lui Rică" 
— prilej pentru o nouă afirma
re a tinerei maestre coregrafe 
Anca Tudor (care a mai „legat" 
și o seară .raveliană, în colabo
rare cu Iosif Sava). Reluarea 
bijuteriei scrisă de Paul Con- 
stant.inescu „O noapte furtunoa
să" și altele ; apoi existența ope
rei în concert, cum a fost cazul 
cu „Cosi fan tutte" de Mozart, 
avîndu-1 la pupitru în fața or
chestrei simfonice din localitate 
pe Paul Staicu. sprijinit de cîți
va prim-soliști din Cluj-Napo- 
ca ; iată jaloane care atestă 
o creștere a interesului artis
tic pentru acest festival, dar și 
o gindire mai complexă asupra 
structurii sale.

Teatrul Liric din Constanța 
are astăzi o directoare tînără și 

inimoasă, Ana Maria Munteanu, 
care a făcut multe în cîteva 
luni, de cînd a fost învestită în 
această funcție, mai ales pe pla
nul organizatoric, al încrederii 
și prestigiului de care se bucură 
teatrul din partea publicului și a 
organelor județene. Să nu uităm 
că, de aici, s-au format și au ple
cat mari cîntăreți, între care Cor
nel Stavru, Elena Simionescu, 
Florin Diaconescu și atiția alții ; 
să nu omitem faptul că actuala 
urbe socialistă, prin natura Îm
prejurărilor, cunoaște un public 
eterogen, iar educația lui către 
sferele înalte ale actului de cul
tură muzical cere tact, răbdare și 
perseverență; cu atît mai mare 
este însă răsplata morală a aces
tor artiști-cetățeni care au 
rămas pe baricade, în același 
oraș în care au debutat și care 
i-a adoptat, în care își împli
nesc menirea cu același avînt re
voluționar cu care crește necon
tenit viața economică și socială. 
Iată deci, în principal, menirea 
acestui festival, aceea de a atra
ge — prin toate formele — cît 
mai mulți muncitori și intelec
tuali, tineri și vîrstnici, în sala 
de spectacol.

Să nu uităm că în Constanța 
ființează cea mai bună trupă de 
balet a țării, „Fantasio",’condu
să de un venerat maestru, Oleg 
Danovski. Iar atunci cînd vom 
păși în orașul „poartă albastră a 
țării", să ne facem timp și pen
tru Teatrul Liric; căci aici exis
tă, în afară de Artă, un imens 
suflet artistic întrupat in restrîn- 
sul dar minunatul colectiv con- 
stănțean!

CLAUDiU NEGULESCU S

Luna muzicii de operă și balet
Mihaela-Silvia Roșea:

„Viața îți oferă nu numai șansa, 
dar și puterea de a te folosi de ea!“

(Urmare din pagina 9)
— Există vreo Incompatibili

tate 7
— Nu. Dar atunci cînd ești la 

pupitru încetezi de-a mai fi fe
meie și trebuie să pui în va
loare niște însușiri care se a- 
tribuie de obicei prin tradiție...

— Sau prin prejudecată...
— Sau prin prejudecată, băr

baților. Trebuie să captezi, să ai 
puterea de a cîștiga interesul 
instrumentiștilor din orchestră, 
de a te impune în ultimă in
stanță. Gestul dirijoral este, sau 
pare, un gest masculin prin ex
celență. Intervine și condiția 
socială. O femeie, ca să se con
sacre artei dirijorale trebuie 
să-și sacrifice în bună măsură 
viața personală, deoarece aceas
tă profesie cere un foarte mare 
număr de ore de lucru pe zi, 
împietînd asupra timpului con
sacrat familiei, relațiilor uma
ne. în ce mă privește, progra
mul meu de „antrenament" este 
de 10 ore pe zi. Studiul indivi
dual al dirijorului este absolut 
necesar. Al celui de operă cere 
însă un efort mult mai mare, 
deoarece implică și preocupări 
de dramaturgie, iar ansamblul 
pe care trebuie să-l stăpînească 
și să-1 coordoneze este uriaș : 
orchestră, cor, balet, soliști. In 
muzica simfonică e mai simplu: 
ai în față 40 de „inamici" nu 
80 !

— Revenind Ia acest eveni
ment — căci a fost un eveni
ment — concertul de deschide
re, coordonat de Iosif Sava — 
cum ați reușit să faceți față si
tuației 7

— Prin voință. Am știut că 
de acest eveniment depinde 
consacrarea — folosesc acest 
termen puțin forțat — sau li
chidarea mea ca dirijor. Vă în
chipuiți că eram așteptată ca 
la exanăen ! Se spune că un di
rijor are nevoie pentru a pre
găti un anumit concert de un 
tâmp determinat. Eu eram for
țată în acel moment să risc, dar 
țineori ca să cîștigi trebuie să 
riști. Și Toscanini a riscat pu
tea să fie o cădere, pentru că a 
veni în fața unei orchestre fără 
a avea răgazul și liniștea pre
gătirii este un mare risc. Am 
avut două zile de repetiții nor
male pentru 22 de piese de 10 
compozitori, fiecare cu stilul 
lui, de la Mozart la Glinka, 
Ceaikovski, Verdi, Puccini, Bi
zet, Otto Nicolai și muzică ro
mânească. în plus, cînd mi s-a 
telefonat miercuri seara că voi 
dirija concertul de deschidere 

aveam 39,8”, luptînd cu o gripă 
rebelă. Vineri m-am prezentat 
totuși la repetiții, care au durat 
șapte ore, sîmbătă iarăși vreo 
șapte, iar duminică, în ziua des
chiderii, o repetiție generală de 
trei ore și jumătate, după care 
Imediat a urmat concertul de 
patru ore. în total am dirijat a- 
proape fără întrerupere șapte 
ore și jumătate. Există momen
te cînd viața îți oferă nu nu
mai șansa, dar și puterea de a 
te folosi de ea ! Totul e să știi 
să nu ratezi nici pe una, nici 
pe cealaltă.

— Cum ați ajuns Ia acest 
prag însemnat al carierei, de 
unde ați pornit 7 Cîteva cuvin
te despre biografia acestei rara 
avis care este dirijoarea de ope
ră Mihaela-Silvia Roșea.

— Să vă spun sincer, nicioda
tă nu m-am gîndit că voi de
veni dirijor de operă. M-a preo
cupat foarte mult dirijatul sim
fonic.

— Se pare că este o moșteni
re de familie. Mama dumnea
voastră, care a fost profesoară 
și directoare a Liceului de mu
zică „George Enescu", a fost 
dirijoare...

— Da. A fost dirijoarea or
chestrei de cameră a Liceului 
nr. 24 din Capitală și a corului, 
cu care a obținut distincții na
ționale. în această orchestră am 
avut și eu acces, familiarizîn- 
du-mă cu literatura . muzicală 
destinată orchestrei de cameră. 
La Conservator, am urmat 
cursuri de dirijat, dar nu m-am 
Înscris anume la această specia
litate, deoarece, chiar în anul 
intrării mele în conservator, 
secția de dirijat orchestră s-a 
desființat. Am avut ca profesor 
și mentor pe maestrul Constan
tin Bugeanu, un foarte mare 
profesor, un strălucit pedagog, 
iar în Conservator pe maestrul 
Iosif Conta, dirijor de talie și 
celebritate internațională. La 
hotărârea destinului meu de di
rijor — dacă pot spune așa — 
a avut o contribuție decisivă 
Igor Markevitch. El mi-a dat 
ultimul impuls, întărindu-mi în
crederea în mine.

— In ce împrejurări s-a pe
trecut întâlnirea cu Markevitch?

— La 18 ani, eram încă elevă 
In ultimul an, am citit un pros
pect cu condițiile de participare 
la un curs ținut de dirijorul și 
profesorul Igor Markevitch. Se
lecția a fost severă, cu un re
pertoriu impus, foarte preten
țios. Am trecut cu bine etapa 
eliminatorie. Din cincizeci pi 

cinci de candidați am, fost prin
tre cei douăzeci admiși la curs 
ca participant! activi. Eram cea 
mai tînără dintre toți și atunci, 
in 1975, am lucrat cot la cot cu 
cursantii mai vîrstnici și mai 
experimentati. Trebuie să men
ționez că la acest curs au parti
cipat concurențj din toată Euro
pa și din S.U.A. Toți erau ab
solvenți ai conservatoarelor din 
țările lor și toți depășeau virsta 
de 28 ani ! Profesorul Marke
vitch mi-a prevăzut un viitor 
dirijoral -mai special, a avut 
chiar generozitatea să mă decla
re „revelația acestui curs" și a- 
precierea lui m-a marcat, întă
rindu-mi moralul în destule 
momente în care mă cuprindea 
descurajarea. Mi-a spus textual: 
„Dumneata ești singura femeie 
care-mi infirmă prejudecata că 
femeile nu pot aborda cariera 
dirijorală" !

— Așa ceva nu se poate uita !
— Am avut onoarea să fiu se

lecționată printre primii șase 
care au dirijat în concertul fi
nal. Am dirijat Simfonia a IV-a 
de Beethoven, avînd bucuria să 
colaborez cu orchestra simfoni
că din Jena. în anul 1979 am 
mai participat la un curs de di
rijat în R.D. Germană ținut de 
Otmar Suitner, care este prim- 
dirijor la opera din • Berlin și 
profesor la Academia de Mu-, 
zică din Viena. Am colaborat cu 
Peter Schreier, tenorul de prim 
rang al operei din Berlin, cu 
care am realizat un concert 
transmis de televiziunea din 
Berlin. După Igor Markevitch, 
Otmar Suitner mi-a dat acel 
coeficient de certitudine de 
care în anii următori am avut 
multă nevoie, într-un răstimp 
cînd un anumit scepticism din 
jur începuse să mă copleșească.

— Ce-a mai urmat 7
-yAm absolvit Conservatorul 

în 1980 la secția compoziție- 
muzicologie, avînd însă și o pre
gătire de pianistă, care-mi este 
de folos și acum în repetițiile 
cu ansamblul de operă. Pină în 

iunie 1985, cînd am fost înca
drată prin concurs la Teatrul 
liric din Constanța, am străbă
tut o perioadă care mi-a pus la 
încercare atașamentul meu față 
de ceea ce se definise între 
timp a fi vocația mea, rațiunea 
mea de viață. E adevărat că am 
colaborat într-o vreme destul de 
des cu orchestra din Ploiești și 
cu cea de la Bacău, dar atît. Am 
participat și la festivalul tine
rilor dirijori de la Bușteni, 
unde nu am avut succes, altele 
fiind vedetele momentului. Sînt 
recunoscătoare în mod deosebit 
mamei mele, care nu s-a îndoit 
nici o clipă că pină la urmă am 
să răzbat.

— Revine deci Teatrului liric 
din Constanța meritul de a vă 
fi oferit o reală tribună de afir
mare Ia o vîrstă încă foarte tî
nără. E o investiție de încredere 
și prețuire pe care ați onorat-o 
și o onorați, contribuind, iată, la 
ridicarea pe o nouă treaptă a 
calității spectacolelor de operă 
din acest oraș. Cum vedeți acum 
menirea dirijorului de operă și 
cum lucrați în cadrul colectivu
lui Teatrului liric din Con
stanța ?

— Dirijatul de operă presu
pune un efort mai mare, o cu
noaștere adîncă a- problemelor 
interpretării vocale, a celor dra
matice. Sînt adepta genului de 
dirijor-regizor, care privește o- 
pera nu ca pe un produs numai 
muzical, ci și ca o muzică în 
acțiune, o dramă muzicală în 
acțiune. De aceea îl iubesc foar
te mult pe Wagner și de la el 
am pornit totdeauna în aborda
rea operei. Deviza mea este : 
să menajăm scena. Nu trebuie 
să distrugem scena forțînd anu
mite efecte, frumoase altfel, de 
orchestră, dar care distrug ce se 
petrece pe scenă. O voce nu 
poate să se lupte cu 40 de in
strumente ! Iar spectatorul vine 
să urmărească conflictul drama
tic, desigur și frumusețea voci
lor — fără ele nu există operă 
— dar vrea să înțeleagă acțiu

nea. Dirijorul trebuie să aibă 
intuiția exactă a naturii și cali
tății vocilor și să știe să le re
liefeze, uneori să Ie ajute acolo 
unde este cazul. Nici un mo
ment nu urmăresc să atrag a- 
tenția asupra orchestrei, ceea ce 
nu înseamnă că o neglijez sau 
minimalizez. Dar nu fosa or
chestrei, ci scena trebuie să fie 
centrul. Publicul nu trebuie 
să-și aducă aminte de dirijor 
decît în momentul în care, epui- 
zînd aplauzele pentru soliști, 
realizează că jos, în fosă, se 
află cel care a ținut în mînă 
tot spectacolul și i-a oferit reu
șita deplină.

— Și acum, cîteva cuvinte 
despre acest mediu muzical spe
cial, care este Constanța. Cum 
vă simțiți aici 7 în definitiv, 
Scala nu este la Roma !

_— Aș vrea, în primul rînd, 
să-mi exprim gratitudinea față 
de . înțelepciunea conducerii 
Teatrului liric din Constanța, 
care a înțeles că un bun diri
jor de operă nu se naște peste 
noapte, ci trebuie format și 
mi-a permis să străbat această 
perioadă de rodaj, așteptînd cu 
multă răbdare performanța. Am 
avut marea șansă de a învăța 
enorm de la un om căruia i se 
datorează ctitorirea acestui lă
caș de cultură care este Teatrul 
liric din Constanța, regretatul 
Constantin Daminescu.

— Care sînt opiniile dumnea
voastră despre colectivul artis
tic al teatrului liric din Con
stanța 7 Care sînt vedetele a- 
cestei autentice Opere din Con
stanța cu un nume cam impro
priu 7

— Numirea teatrului a rămas 
așa dintr-un concurs de împre
jurări, deși ar merita din plin 
să se vorbească de Opera din 
Constanța- Aș vrea să fac o pre
cizare. La noi, în genere, se 
găsesc voci deosebite. Unele au 
fost deja remarcate de televi
ziune sau de Electrecord, altele 
nu. Dintre cei cunoscuti de lu
mea muzicală aș menționa pe 
Veronica Diaconu, Niculina 
Cârstea, Emilia Ciurdea. Iar 
dintre cei care nu sînt cunos- 
cuți și ar merita să fie cunos- 
cuți, este tenorul Die Gănțoiu. 
Amintesc In continuare pe so
prana Ronfilia Radu, cu o voce 
deosebită. De asemenea, Maria 
Dorobanțu, o Desdesnonă unică 
In felul ei. Menționez șl noua 
generație: Emilia Ciurdea, sopra
na de coloratură lirică lejeră, 
Florența Marinescu, absolventa 
promoției 1986, la clasa de canto 
a Artei Florescu. soprană lirică 
deosebit de înzestrată, și Mirela 
Neguleseu,. o mezzosoprană cu 
posibilități deosebite și cu o e- 
voluție previzibilă. Nu în ulti
mul rînd vreau să amintesc pe 
Sofronie Cădariu, o voce de bas 
deosebită, care realizează un 
rol foarte frumos în Sparafud- 
le, și. a fost un strălucit De® 
Pasquale și Don Basilio.
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Vitrina cărților
Apar, in continuare, la noi, 

cărți importanta pentru mal 
exacta noastră definire de la 
începuturi pină ari. Cărți cura
joase, care nu se silesc să pună 
degetul pe rană ș» să atragă 
luarea aminte, fără jene inuti
le, asupra unor întâmplări cum
plite, dintr-o istorie cu prea 
puține momente senine, nu nu
mai fiindcă nu ne-a fost hără
zită o istorie doar cu eveni
mente sur î zătoare, ci fiindcă 
însăși derularea veacurilor pe 
această planetă a însemnat în
registrarea unor fapte abomina
bile, a unor fărădelegi nedemne 
do slăpinul ei orgolios și de 
marile lui izbinzl în folosul 
umanității.

O astfel de lucrare tulbură
toare este Drumeț în calea lu
pilor (Editura Eminescu, 1987), 
semnată de doi cunoscuți scrii
tori $1 publiciști : Nicolae Dra
go? și Mihai Stoian. Autorii o 
subintitulează „filmul udei exis
tențe reale liber interpretată". 
Tot ei ne pun de la început în 
gardă : „Pornind de la datele 
realului, această carte nu și-a 
propus să fie — după cum se va 
vedea — o reconstituire docu- 
mentaiă. Autorii au păstrat — 
In unele cazuri — numele reale 
«le câtorva. personaje, pentru a 
sugera culoarea specifică a epo
cii. în alte cazuri, s-a impus 
doar folosirea unor prototipuri, 
în vederea conturării persona
jelor de ficțiune".

Fără nici o exagerare, după 
Drumeț In calea lupilor se 
poate face oricând un film zgu
duitor despre una din cele mai 
fascinante personalități ale 
neamului nostru: Nicolae îorga, 
istoric de an vergură, erudit fără 
seamăn, dascăl el multor gene
rații șl scriitor de viziuni uria
șe, care însă n-a acceptat «ă 
audă „vuietul vremii" din con
fortul bibliotecii, ci și-a făcut 
auzit răspicat glasul tn cetate 
în cele mai spinoase probleme, 
ca un înflăcărat tribun al na
țiunii, ca o adevărată conștiin
ță a secolului XX. Ilustrul sa

Indiferent ca credem despre 
cum șe scrie astăzi fee spune 
că tot mai mulți știu cum se 
scrie o carte), viața a consti
tuit. și probabil va constitui 
totdeauna, tema fundamentală 
a literaturii oare nu-i decît 
imaginea sau simbolul, viziunea 
sau meditația ei. „Viața se asea
mănă unei povestiri, spunea un 
filosof. Nu lungimea ei intere
sează. ci valoarea". Mi s-a pă
rut că această maximă este 
foarte potrivită pentru a vorbi 
de prozele lui Pavel Pere? din 
Pasărea purpurie a dragostei 
(Colecția „Colocviile adolescen
ței". Albatros. 1986)' pe care 
le-am putea intitula proze 
scurte, de n-ar alcătui împreu
nă un mic roman în douăzeci 
și patru de secvența sub un 
motto împrumutat din Ovidiu : 
„Fericit cel care cutează să 
apere ou putere ceea ce iu
bește".

E inutil să discutăm dacă 
Pasărea purpurie a dragostei 
este realmente un roman, atita 
vreme cît autorul nu și l-a nu
mit așa. Pe de altă parte însă, 
romanul a devenit astăzi atît 
de multe lucruri, îneît aproape 
nu se mal poate spune ce este 
în ultimă instanță. Numai ro
manul clasic a rămas ce știm : 
o narațiune cu personaje me
morabile. Pavel Peres narează 
intimplările unor tineri munci
tori betoniști de pe un șantier 
care spre sfîrșit devine combi
nat Nu lipsesc celelalte cate
gorii de „șantieriști", inginerii, 
economiștii, medicii, întregul 
colectiv uman dintr-o unitate 
industrială. Aș sublinia două 
lucruri. Mal întîi faptul că au
torul a evitat să ne ofere doar 
reportaje jurnalistice obișnuite, 
totodată ferindu-s<s să constru-, 
iască un roman din care să re
zulte poncifele speciei și nu 
palpitul vital. Firește, necompli
cate epic, munca de pe șan
tier. relațiile interumane, mi
cile petreceri, ,rendez-vous-urile 
terminate întotdeauna prin că- 
eătorie (îneît șantierul e aproa
pe o casă de căsătorii), ’expuse

Manifestări 
culturale
Comitetul do cultură șl 

educație socialistă al județu
lui Botoșani, în colaborare 
eu Uniunea Scriitorilor, cu 

vant este prezentat în ultimele 
luni ale existenței sale ; în inti
mitatea biroului unde medita 
și scria cu o rîvnă stupefiantă 
și azi ; în confruntări îndrăznețe 
cu mai marii zilei sau cu oei 
care vroiau să le ia locul ; lingă 
persoane obișnuite dar care îl 
respectau și îl iubeau, cum ar fi 
de pildă studenții din amfitea
trele unde îi însuflețea cu ver
bul lui incendiar, pus în slujba 
idealurilor scumpe ale poporu
lui, alo întregii omeniri ; iar 
în final, in preajma bestiilor 
care îi iau viața cu un cinism 
și cu o cruzime înfricoșătoare, 
ca niște călăi de profesie, Des
tinul său apare drept cel sj 
unui luptător : nu i-a fost nici
odată de-ajuns să descopere

Biruința în posteritate

idei care să-t călăuzească pe 
semenii lui să-și descifreze mal 
bine rostul în lume, ci a chel
tuit o energie colosală pentru 
cunoașterea și impunerea aces
tor idei. fără să țină o clipă 
seama de riscurile la care s-ac 
putea expune.

împărțită în cinci capitole 
(Răpirea, Preludiul, Procesul — 
piesă intr-un act, două scene 
și un epilog, Asasinatul, Epi
log), cartea îmbină ingenios date 
reale cu altele imaginare dar 
perfect verosimile și care fac 
ca personajele să ne fie fami
liare ca niște vochi cunoștințe, 
cu un comportament excelent 
motivat. Mai mult decît atât, 
în subsolul unora dintre pagi
nile sale se află un „documen
tar" ce se parcurge cu un in
teres ce nu scade nici un mo
ment. El cuprinde însemnări 
din jurnalele unor scriitori sau 
politicieni, știri din presa ace

alert, adesea cu umor, lasă o 
impresie de veridicitate și au
tenticitate. Vedem cum munca 
vindecă eșecurile la examenul 
de admitere în facultăți, asigu- 
rind apoi reușita la fără frec
vență, cum nu există neînțele
geri între muncitori de prove
niențe diverse, cum unii nu 
numai fac pe poeții, dar și sînt, 
cum un supraveghetor la în
cărcatul basculantelor se în
soară cu o profesoară de biolo
gie, cum o femeie cu copii că
reia i-a decedat soțul se poate 
recăsători, cum vinul se poate 
bea și din borcane de iaurt, 
cum bunicele știu să împrumu

Cronica literară

Literatura și viata
"i1 iiiwTnwiwii

te provizoriu locuința nepotului 
îndrăgostit etc., etc. De mese
rie profesor de limba română, 
Pave.1 Pereș este foarte familiar 
cu vorbirea muncitorilor pe care 
o reproduce în relatările sale 
în chipul cel mai natural. Așa
dar unul reflectează: „iubesc, 
deci există", cineva umblă „îp 
stare de imponderabilitate" (a- 
mețit). altul rămîne .Tbușbei" 
(bouche bee). îndrăgostitii „a- 
leargă pe sub mărul de la mar
ginea raiului", unul fumează 
l.ca Ia normă". în timp ce altul 
continuă „surparea" unei sticle. 
O maximă sună în expresia 
unui erou așa: „Spune-mi cu 
cine muncești. ca să-ți spun 
cine ești". O amenințare: „Lasă 
pipa. Trancioveanule. că ti-o 
umplu cu ciment!". Sau: „Ti-au 
ruginit rotițele de la sehepsis";

mai multe reviste literare din 
țară, organizează în acest an 
ediția a XV-a a Concursului 
de poezie și critică literară 
„Porni Luceafărul...".

Participant» vor trimite — 
in 5 exemplare — 10 poezii 
sau 1—2 lucrări de critică li
terară (acestea din urmă vi- 
zînd exclusiv creația emines
ciană și avînd împreună cel 
mult 15 pagini dactilografia

lor ani cînd fascismul, biruitor 
în Germania, își începuse ex
pansiunea in Europa și se in
filtrase și în țara noastră, în 
ciuda opoziției forțelor demo
cratice și progresiste, telegra
me șl scrisori schimbate între 
personaje celebre în epoca 
dintre cele două războaie, ex
trase din tratate diplomatice, 
pagini din dosarele unor an
chete efectuate de poliție ca și 
depozițiile unor martori oculari 
care au asistat la diverse eve
nimente.

în romanul „propriu-zis", 
unde relația dintre ficțiune și 
realitate este atî-i de ambiguă 
îneît nu mai știi, la orice pasai, 
cînd e preponderentă una și 
cînd alta, se consemnează gri

masele personajelor, ticurile 
lor verbale sau vestimentația, 
fenomenele meteorologice sau 
sînt descrisa festinuri cu bucate 
și băuturi scumpe. Modul de 
existență al unei colectivități 
umane e surprins cu un incon
testabil talent scriitoricesc oare 
îl face plauzibil. în „subterane
le" cărții, acolo unde e adăpostită 
„banca de date exacte" a rea
lității, în care nu a intervenit' 
nici o transfigurare artistică, se 
confirmă veracitatea a ceea ce 
se poate citi mai sua. Aici Im- 
presionează tocmai „răceala" 
documentelor, stilul lor sec și 
lapidar. Ce-i mai tulburător la 
lectură 1 Romanul propriu-zis ? 
Faptele de la care el a pornit ? 
Dacă sînt ficțiuni mai drama
tice, mal tensionate decît rea
litatea de la care pornesc, 
există, bineînțeles și situația 
contrară, tn Drumeț in calea 
lupilor totul este palpitant, totul

„Să nu scrlntestl coada de la 
lopată".

Rareori întâmplările sînt ieși
te din comun. Astfel patru ti
neri vor să achite consumația 
într-un local, cînd ospătarul ac
ceptă. în locul banilor, un vo
lum de poezii. sonetele lui 
Shakespeare din care tocmai se 
citise la masă. Putin șarjată este 
și discuția tânărului Grigore Ta- 
rabega cu redactorul său de 
carte (scoate un volum de poe
zii) de la Editură. Manole Ciu- 
lian.

în redacția lui Mircea Cioba- 
nu. Pavel Peres a publicat, la 
mică distantă de volumul de

de Al. Piru

proză, volumul de poezii Decla
rație romantică (Cartea româ
nească, 1986). Deși socotesc că 
Pavel Pereș este mai înzestrat 
pentru proză, nu fac parte din
tre cei care cred că practica 
prozei este incompatibilă cu 
practica poeziei. Si proza și 
poezia si jjhiar și critica sînt 
literatură Si adevăratii. marii, 
scriitori. nu s-au sfiit să le 
exercite sau măcar să le expe
rimenteze pe toate.

înțeleg din piesa liminară a 
volumului lui Pavel Pereș, Cînd 
fulgerul, că poezia e o ocazie 
rară care se ivește într-un mo
ment favorabil intervenției lo
gosului creator spiritual, supe
rior construcției carnale, perisa
bile. umane: „Apa reflectă în 
ea chipul, atît! / Dorul rămîne 
uimit cit se duc construcții 

te), sub motto, conform 
uzanțelor obișnuite de con
curs, pe adresa : Centrul de 
îndrumare a creației popu
lare și a mișcării artistice de 
masă, Bd. Mihai Eminescu 
91. cod. 6 800 Botoșani.

Cu acest prilej, vor avea 
Ioc mai multe manifestări in 
zilele de 14 și 15 iunie. In 
localități botoșănene. (Reghi- 
na Vârvici).

se citește cu sufletul la gură, ca 
o carte de aventuri de cea mai 
bună calitate.

Cei doi autori creionează un 
cadru unde emblemele teroarei 
și ale barbariei se ivesc treptat, 
pentru a deveni în cele din 
urmă predominante. Pretutin
deni se țes intrigi, se comit 
crime cu singe rece, se realizea
ză alianțe pentru a pune mina 
pe supremația lumii. Ambianța 
din carte este bintuită de frică. 
Ea e populată de ființe însetate 
de patere, de altele care se 
tem să n-o piardă. Sintem in
vitați să pășim în palate cu 
majordomi stilați și cu proto
col sever. în hoteluri de lux 
uncie se desfășoară povești a- 
moroase. dar se pun la cale și 
afaceri de spionaj, în conace 
unde ceremonialul rustic e so
cotit o culme a rafinamentului, 
în mansarde sărace, în restau
rante de mina a treia sau în 
cabarete. Prin fața noastră se 
perindă cortegiul unor oameni 
cunoscuți din acea epocă, iar 
fiecare își clamează credința 
pentru care trăiește. Facem cu
noștință cu protipendada dar 
și cu criminali veroși, cu oa
meni de cultură de o nobilă 
conduită dar și cu anonimi 
care emoționează prin puritatea 
lor sufletească. Forța de evocare 
a cărții este copleșitoare. Auto
rii au reușit să ordoneze mate
rialul vast care le-a stat la dis
poziție și să-l pună în eviden
ță într-un mod convingător și 
plin de sugestii. însă lectura 
cărții nu ni-1 înfățișează numai- 
decît pe Nicolae îorga : până la 
urmă parcurgem o relatare 
captivantă despre destinul unui 
cărturar și umanist, care a că
zut zdrobit mișelește fără ca 
ideile lui să poată fi însă învin
se, iar biruința în posteritate 
să-i poală fi smulsă. Mai mult 
chiar, avind convingerea că 
nu-l va putea fi smulsă nicio
dată : „Recunoașterea posteri
tății — un giulgiu de aur pe 
trupul celui asasinat".

GEORGE ARION ■

de carne, dar apoi / scapără fru
museți în unire". După Pavel 
Peres poezia se cade să-și facă 
drum printre oameni, rămînînd 
mereu acceptată ca o zonă cla
ră care luminează haosul și fe
cundează pustiul (Versant). El 
e un solar solicitat de căldură 
și lumină ca. între alții. Ion Ho
rea: „Lumina e plină de sevele 
verii / Și roadele-atîrnă de ra
zele grele / Prin strugurii lunii 
se-agață năierii / Purtînd dună 
umeri oceane de stele".

Că poezia e palpit, renaștere 
a vieții, acum, atît cit este ne
voie. se vede din poezia în vers 
liber întindere: „Undeva în
tr-un arhipelag de zmeură / 
dintr-o mie de pulsuri doar 
unul / însemnat pe o primăva
ră / pentru că așa l-am vrut. / 
doar unul cu prezentul destin / 
contopit bate si bate pînă cînd / 
la trapez partenerul îmi face 
semn să termin sî cu numărul 
acesta." Cu alte cuvinte poetul 
s-a înrolat voluntar printre 
cîntăretii vieții de astăzi, dar 
nu -vrea să excedeze, să se facă 
nedorit astfel, căci din Elegia 
încrederii nesfirsite vedem și 
alte moduri lirice, precum chiar 
cel confesiv, erotic mustrător : 
..O sanie dintr-o poveste veche / 
Cu borealii cai pentru descînt / 
Nc-ar fi purtat o unică pere
che / De-ai fi crezut în harul 
meu cît sînt". Să recunoaștem 
un acord al liedului eminescian. 
Dar iată-1 și mai personal în 
Zodia Gemenilor: „Ani de-a 
riadul în mijlocul parcului / 
sfios am așteptat să mă vindec, 
am așteptat / fanfara să ne dea 
uitarea pe gratis / nu spune 
mai mult decît știu, nu spune / 
că am așteptat ani — de-a rîn- 
dul lumina / în mijlocul parcu
lui".

Există prin urmare o fibră 
romantică în poezia lui Pavel 
Pereș care putea fi bănuită și 
din unele pagini de proză unde 
figurează dealtfel șl cîleva ver
suri tn același spirit

în zilele de 30 și 31 mal va 
avea loc, la Brăila, Festivalul 
de poezie patriotică „Odă pă- 
mîntulul meu — Mihu Drago
mir", patronat de Comitetul 
județan de cultură și educație 
socialistă Brăila, revista „Lu
ceafărul" șl Cenaclul „Panait 
Istrati* din Brăila, al Uniunii 
Scriitorilor.

La „Univers"
• Melancolia Egeei este o 

amplă antologie din lirica poe
ților greci contemporani. Cel 
oare a selecționat poeziile, a 
scris cuvîntul înainte și a în
tocmit prezentările — poetul Ion 
Brad — ne avertizează că vo
lumul reprezintă rodul a zece 
ani de muncă puși în serviciul 
unei mai bune cunoașteri reȚ 
ciprooe a celor două popoare. 
După cum se știe — și după 
cum scrie și îngrijitorul acestei 
ediții — „împrejurări istorice 
specifice au făcut ca după lup
tele Rezistenței naționale a gre
cilor împotriva ocupanților na
ziști și după tragicul război 
civil care le^au urmat, câțiva 
dintre poeții greci de mărimea 
întîi să ne cunoască bine țara 
și cultura, sau chiar să tră
iască mulți âni printre noi. în 
primul rînd lor le datorăm 
efortul sistematic de a ne face 
mai intens cunoscută cultura în 
Grecia, această operă impor
tantă , și dificilă începînd cu 
traducerea și publicarea poe
ziei". Pentru a nu rămîne „întru 
nimic datori prietenilor noștri 
greci", mai ales în ultimii 30 
de ani, poeți, traducători și 
editori români au publicat, la 
rîndul lor, „numeroase și sem
nificative volume de poezie neo
greacă". Orice cultură cate 
rîvneșto să se fixeze în coor
donate majore, nu trebuie să 
se restrîngă cu orgoliu la ea în
săși, ci are nevoie de contacte 
spirituale cît mai dese și mai 
eficiente cu alte culturi, fără a 
le transforma în gesturi de sim
plă curtoazie, situate sub sem
nul complezentei. Antologia 
despre care discutăm, alcătuită 
cu vădită dragoste și cu o com
petență reală (să nu uităm că 
misiunea diplomatică pe oare 
a avut-o Ion Brad în Grecia 
i-a înlesnit o familiarizare la 
fața locului cu valoroasa și 
complexa lirică neogreacă) ne 
face și mai bine cunoscute aspi
rațiile și noblețea unui popor 
care, în ciuda tuturor vicisitu
dinilor istoriei, a reușit să-și 
păstreze o identitate neștirbită 
și să-și facă auzit distinct gla
sul. în creația lui Evanghelos 
Averoff-Tossizza, Rita Boumi- 
Papas, Maria Caraianni, Odys- 
seas Elytis, Menelaos Loude- 
mis, Dimis Rendis-Ravanis, 
Iannis Ritsos — „cel mai cunos
cut poet grec în întreaga lume" 
— și a altor poeți cuprinși în 
această antologie sînt prezente 
„istoria și mitologia, piatra și 
lumina, pămîntul și mai ales 
marea, Thalassa, mama greci
lor. fericirea și nefericirea lor".

Melancolia Egeei se constituie 
intr-un act cultural de ținută.

Primăvara bâileșteană
Ediția a X-a a Concursului 

interj udețean de muzică popu
lară și ușoară „Primăvara băi- 
leșteană", organizat de Comite
tul de Cultură și Educație So
cialistă Băilești, județul Dolj și 
Casa de Cultură a orașului, se 
va desfășura și în acest an la 
sfîrșitul lunii, mai, mai precis 
în zilele de 29, 30 șl 31 mal. 
Ca și edițiile anterioare, cel In
teresați sînt rugați să-și anunțe 
participarea, adresîndu-se Casei 
de Cultură Băilești, menționînd 
datele personale precum și Casa 
de cultură sau clubul unde ac
tivează. Se primesc concurenți 
din toată țara, tineri ale căror 
calități vocale merită a fi cu
noscute de publicul spectator, 
în afara concursului vor sus
ține recitaluri, soliști de mu
zică populară și ușoară îndră
giți și apreciati. (Ioana Proca).
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Repere românești pentru memoria umanității

Un munte de oameni pe Munteie Găina

Un lotograî care nu umblă
cu jîmbiți, vă rog!1, ci nc arată 
lumea și oamenii așa cum slut!
ESS»«gi«g»agS3M»»a»E^^ Sibiel - natură umană

„Peisaj din munții Rodndi“, 
această fotografie dintr-un dul
ce colț de țară românească se 
află in „Enciclopedia interna
țională a fotografilor** care a 
apărut în Elveția. Ea conține 
2 500 de ilustrații din întreaga' 
lume, reprezentînd contribuția a 
1600 de mari fotografi, din 44 
de țări. Ion Miciea, ales să fie 
printre „fotografii de talent ai 
omenirii reuniți într-o singură 
lucrare de referință**, la rîndul 
său și-a declarat înfața întregii 
lumi marea iubire...'ROMÂNIA.

Din sutele de mii de fotografii 
al căror • autor este Ion 
Miciea, două treimi sînt din țară, 
în Enciclopedie este menționat 
astfel : „căutările sale personale 
sînt îndreptate către istoirie, ar
heologie și studiul animalelor**. 
Mă contrazice :

— Mă ocup de orice-mi tre
zește interesul. Chipul uman, 
piatra, floarea, mișcarea străzii, 
documentul îngălbenit, odihna 
țăranului pe câmp... Mă consi

der fotograful vieții.
— Nu artist fotograf, nu foto

reporter 7 '
— Știu că unii colegi așa-și 

spun. Dar tot fotografi sînt. Un 
fierar poate face fier forjat 
splendid, iar altul numai pot
coave pentru cai. Cînd l-am fo
tografiat, acum 10 ani, în Ame
rica, pe Miroea Eliade, mi-a 
scris, citiți dumneavoastră...

— „Fotografiile dumitale, dom
nule Miciea,- sînt printre cele 
mai frumoase și mai adevărate 
pe care le-am văzut în ultimii 
50 de ani... Le voi pune pe co
perta cărților mele viitoare, cu 
numele dumitale**. Rîndurile sale 
fac cit pagina din „Enciclopedia 
internațională a fotografilor**...

— Scopul fotografiei nu este 
nici de a înfrumuseța, nici de a 
urîți viața, ci de a o prezenta 
așa cum este, de aceea si este 
un limbaj internațional.

—Sinteți mulțumit de chipul 
dumneavoastră văzut de alții 7

— Niciodată, deși îmi sea- 

jnănă...
01— Țara noastră nu are nevoie 
să fie înfrumusețată, este destul 
să fie înfățișată corect și cu res
pect pentru adevăr, ceea ce dvs. 
faceți de ani de zile.

— Cînd iubești pe cineva ori
cum îl vezi mai frumos, dar 
aveți dreptate, România este 
destul să fie arătată...

— Chiar ultima dvs. apariție 
in colecția „Satele României'' 
este o dovadă.

— Bilca este un mic sat din 
nordul Bucovinei de cane m-am 
atașat pentru că acolo civilizația 
lemnului este încă puternică, în 
această zonă care a construit 
totuși mult în piatră și un fo
tograf are oe să arate lumii mari 
din această lume... mică. ELva 
Mare va fi următorul sat în„ 
fotografii.

— Dacă aș putea cotrobăi prin 
sertarele dvs. ! 7

— Cu plăcere, dar așa spuneți 
de fiecare dată. Și ultima oară 
mi-au trebuit câteva zile să le 

repun în ordine. Iar soția mea 
nu-și revenea că las pe cineva 
să privească înaintea editorului.

— Am înțeles, atunci voi vor
bi din amintiri. Sute și sute do 
minunate fotografii așteaptă rîn
dul pentru un cuprinzător 
album cu meșteșugurile cele 
mai vechi la români. De cîți ani 
le adunați 7

— De peiste 20 și n-am termi
nat. S-au adunat cioplitori în 
os, creatoarele cergilor din Să- 
pînța, țesătoarele din toate' zo
nele etnografice, constructorii de 
instrumente muzicale, olarii, 
pictorii pe sticlă, inventatorii 
măștilor, sculptorii populari, pă- 
lărierii, lucrătorii de broderie în 
piele...

— Tovarășe Ion Miciea prima 
dumneavoastră fotografie o păs
trați Înrămată 7

— Aveam 8 ani, eram elev, 
tata mi-a făcut cadou un aparat 
Agfa Box 4X8 cm ca să scap de 

jocul cu cățeii sau soldați! de 
plumb. Nu bănuiam ce rol deci
siv va juca fotografiatul în via
ța mea, așa că am urmat facul
tatea de chimie, am fost puțin 
timp profesor, apoi m-am pre
zentat la concursul de reportaje, 
organizat de Făclia din Cluj, și 
am intrat pe acest făgaș care 
era de fapt al meu.

— Și prima fotografie 7
,— Iepurașii ? Cred că atunci 

toți din casă au fost de părerea 
că e mai bine sâ-i privim direct, 
în grădina bunicii mele, decât 
cum erau ei în fotografia mea. 
Păcat însă că n-o mai păstrez, 
aș deschide orice carte cu ea, 
semn că nu există să vrei cu 
adevărat ceva șl să nu ajungi 
acolo unde ți-ai propus.

— In cele cinci volume, lucra
re de proporții, „Strămoșii ro- 
mânilor", la care ați eolaborat 
cu Radu Florescu, ați publicat 
peste 3 600 de fotografii. Văzin- 
du-le, îmi pun o întrebare care

■MMnmaBUHraMtnMaHi
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Constanța - ora; fără periferii , Capidava sau pașii străbunilor

ate fi șl a dvs. : mal pot fi 
mflețite documentele istorice 
id sînt fotografiate 7
— Manuscrisele nu, însă pie
le de muzeu pot fi prezentate 

și când ar avea viață și in 
est fel se pot însufleți pasaje- 
de istoria trecută, cum am 

cut în „Preistoria Daciei**, 
leto-dacii", „Traian și Dece- 
1“, „Dacp-romanii“.„- Am lu- 
ît 13 ani pentru cele cinci vo- 
pe. Oricine își dă seama că 
ntru 3 600 de fotografii publi- 
te am făcut peste 30 000 de 
șee ca să am de unde alege, 
a de altfel se procedează în 
od curent. Munca noastră este 
! câteva ori mai mare decit 
ea ce se vede într-o carte sau 
tr-o expoziție.
— Este momentul să reamin- 
sc cite va dintre marile dvs. 
:poziții : „Leningrad**, „Portre- 
de animale", „Lumea fantas

mă a insectelor", „Toma Cara- 
u — un mare actor", „Lumea 
1 Walt Disney".

— Prietenia arătată de profe
sorul Paul Boroea m-a ajutat să 
înțeleg caracterul unor animale, ' 
să mă pot apropia de ele. Pen
tru monumentele istorice, cerce
tările dacice, castrele romane, 
cunoștințele prof. Radu Flores- 
cu, ale acad. Constantin Daico- 
viciu mi-au fost prețioase. Li
rismul lui George Macovescu, 
al lui Ion Brad, al lui Za- 
haria Stancu, aura savantului 
George Călinescu mi-au fost de 
un neprețuit ajutor. Numai cu 
niște cunoștințe temeinice se 
poate pătrunde esențialul Intr-o 
fotografie, altfel reținem clipa, 
la întâmplare, și aceasta are o 
valoare, dar nu este preocupa
rea mea majoră.

— Sînteți luai vreodată prin 
surprindere 7

— Da, de dumneavoastră_
— Vorbim serios...
— Surprizele cele mal mari ml 

le pregătesc. Caut frumosul 
muncesc pentru el, sînt devota
tul lui. Firea mea refuză alte 

întîlniri cu viața. Jiu mi-am pro
pus lumină și adevăr în profesi
unea mea.

— Ați stat în preajma unor 
oameni de mare cultură și aveți 
în unele cazuri, în exclusivitate, 
imaginile lor.

— Am avut norocul, ca om în 
primul rînd, și apoi, ca fotograf, 
să fiu zi de zi cu George Căli
nescu. Am trăit pe lingă Tudor 
Arghezi, Zaharia Stancu, Ion 
Marin Sadoveanu, Marin Preda, 
Ni chita Stănescu, ca să mă refer 
numai la marii noștri dispăruți, 
întâlnirea cu ei nu a lăsat urme 
doar pe celuloid... Am învățat 
enorm de la ei, pe lingă plăce
rea și orgoliul de a-mi fi citit, 
deseori, înaintea oricui, pagini 
memorabile.

— Aveți în casă vreun portret 
de-al dvs. 7

— Pe cel făcut de soția mea 
în 1970.

— Iată cum un neprofesîonîst 
v-a prins cel mai bine pentru că 

v-a fotografiat eu... Inima. Este 
cea mai fidelă sau cea mai con
venabilă imagine ca vîrstă 7

— Sînt foarte încântat de cei 
55 de ani ai mei, iar acea foto
grafie este un moment frumos 
din viața mea.

— Sînteți un avar III
— 1 ! !
— Arătațl mult prea puțin din 

ceea ce aveți muncit de ani de 
zile.

— Ca și în cazul meșteșugari
lor, alte capitole de. istorie sau 
viață sînt .pregătite, dar sînt ne
concludente, deocamdată, pentru 
că sînt secvențe disparate. Ce-ar 
fi să vă citească un scriitor doar 
un rând sau un dialog dintr-o 
piesă 7

— M-aș declara parțial mul
țumită ! De fiecare dată mă 
convingeți eă esențialul trebuie 
să-1 lăsăm pe data viitoare. Ori- 
eum, înainte de orice alte pro
misiuni de-ale dumneavoastră, 
trebuie să afle cititorii noștri că 
Ion Miclea este autorul fotogra

fiilor în peste 70 de albume și 
cărți, multe traduse în franceză, 
rusă, engleză, germană, spanio
lă. De trei ori consecutiv ați pri
mit diploma, rîvnită de orice 
fotograf, decernată de World 
Press Photo Ia Haga. Probabil 
că multe seri le-ați petrecut, în 
ultimii 26 de ani. Ia Teatrul 
Nottara, așteptînd-o sau fotogra- 
fiind-o pe soția dumneavoastă, 
actrița Lucia Mureșan.

— Cred că n-a mai rămas 
nimic pentru data'viitoare !

— Știu că imediat ce ne vom 
despărți veți începe să priviți 
iarăși lumea prin obiectivul 
dumneavoastră.

•— în timp ce stăteam de vor
bă am văzut niște porumbei pe 
creanga de Ungă geam. Prea mă 
cheamă...

— Nu-i lăsați să se răzgân
dească și să-și caute o altă fe
reastră...

CARMEN DUMITRESCU
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„Cultivarea limbii romane, 
o cerință permanentă1

1) . Aurcsi.idu-se unei so
cietăți de tip academic, 
Ștefan golescu punea în 
mod firesc accentul pe 
problemele privitoare la 
cultivarea iimbii iraționale 
și căile ei ele îmbogățire.

Preocuparea pentru stu-. 
dierea limbilor literare na
ționale tacea parte din 
obiectivele primordiale ale 
primelor instituții acade
mice. După cum se știe, 
Accademia della Crusca 
(1582) iși făurise un întreg 
program de îngrijire a 
limbii și a publicat un vo
cabular al limbii italiene 
în acest scop. Academia 
franceză (1629), care prove
nea dintr-un cerc de oa
meni de litere, fusese fun
dată de Richelieu în pri
mul rînd pentru cultiva
rea limbii și a literaturii. 
In această epocă societă
țile instituite în scopul 
stabilirii de norme uni
tare aie limbii literare 
erau foarte numeroase, cul
tura germană din secolul 
al XVU-iea oferind cele 
mai elocvente exemple de 
acest gen. Așa se explică 
și publicarea unui mare 
număr de cărți de grama
tică, retorică, poetică și 
logică in această lungă pe
rioadă de sporire a inte
resului pentru fixarea 
unor principii unitare ale 
limbii literare, ca și com
parațiile făcute de dife
riți oameni de cultură în
tre virtuțile artistice alo 
diferitelor limbi naționale.

Dar revenind la aria 
noastră de cultură se cu
vine să ne reamintim că 
Ștefan Golescu, omul poli
tic luminat, provenea din
tr-o familie din matca că
reia tatăl (Dinicu) și un
chiul (lordache) se afir
maseră ca scriitori, tra
ducători și buni cunoscă
tori ai literaturii și filo
zofiei. Antecedentele bio
grafice indicau astfel o 
familie de cărturari lumi
nați, preocupată de edu
cația tineretului șl cu
noașterea normelor unei 
limbi unitare.

De fapt anul în care 
Ștefan Golescu lansase de
cretul de convocare a So
cietății Româna (1867) era 
cel în care luaseră ființă 
Convorbirile literare, Titu 
Maiorescu, lansînd încă din 
1866 studiul său Despre 
scrierea limbei române, 
care va sta in bună mă
sură la buza raportului 
privitor la scrierea fone
tică, aprobat de Acade
mia Română în 1880. Nimeni 
nu poate de altfel uita 
faptul că Titu Maiorescu 
a întreținut o adevărată 
campanie de purificare a 
limbii literare românești, 
ce urma să fie curățată de 
excesele etimologismului 
ardelenilor, ca și de alte 
exagerări, cum era ita- 
lienizarea limbii române, 
profesată o anumită vreme 
de I. H. Rădulescu.

în secolul al XVH-lea, 
cind proliferau societățile

academice preocupate de 
cultivarea limbilor națio
nale, in cultura română 
începea era traducerilor 
curțuor de ritual in limba 
națională. Fiecare operă de' 
acest gen constituia un 
nou aparat la realizarea 
unei limbi literare unitare. 
Procesul de normare a 
limbii literare, cu toate 
rătăcirile sale produse pe 
parcursul vremii, a du
rat timp îndelungat. 
Cărțile privitoare ia gra
matică. retorică. ortogra
fie, ca și traducerile căr
turarilor Școlii ardelene 
din domeniul filozofiei și al 
științei popularizate, re
prezintă etape fundamen
tala in constituirea unei 
limbi literara unitare. Și 
dacă scriitorii au conce
put numeroase poezii (ode) 
dedicate limbii, practi
ca aceasta arată un fe- 
nomen ce se impunea îm
potriva altor tendințe de 
corupere a limbajului li
terar. Înseși studiile lui 
T. Maiorescu despre Limba 
română în jurnalele din 
Austria (1868) ca și oel 
despre Neologisme (1881) 
sînt elocvente in aoest 
sens.

2) . Cultivarea limbii ro- 
mâne, ca și apărarea ei 
de diferite forme de po
luare, reprezintă o ce
rință permanentă. A tre
cut, se pare, vremea exa
gerărilor de tip siavizant, 
deși unii filologi din di
ferite părți aie lumii mai 
propagă din cind in cînd 
teze de aoest gen, a venit 
insă vremea cînd limba 
populară, limba vorbită, 
așadar, se poate consti
tui ca un model ce nu 
poate fi acceptat în tota
litatea sa. Dacă in alte 
culturi poluarea limbaju
lui poale veni din cauza 
unor mode susținute de 
unele tipuri de civiliza
ții. cum sînt americanis
mele din franceză și ger
mană, în cultura română 
se configurează din ce 
in ce mai evident mitul 
limbajului vorbit care, 
prin întrebuințare majo
ritară (reală, aparentă) 
tinde să se transforme în- 
tr-un criteriu valabil pen
tru limba literară. Fără 
îndoială că nimeni nu 
poate contesta faptul că 
unele erori din limba 
vorbită nu ar fi pătruns pe, 
parcursul timpului, în lim
ba literară. Dar procedeul 
întâmplător nu trebuie să 
devină un criteriu gene
ralizat. în toate perioa
dele în care apar noi a- 
glomerări urbane prove
nite din diverse alu
viuni rurale și medii de 
vorbire eterogenă, apar 
în mod firesc și actele de 
poluare a limbajului sta
tuat. Caragiale ridiculizase 
la vremea sa unele tendin
țe de acest gen. Ele sînt 
însă repetabile în timp prin 
alte forme. De aceea cri
teriul întrebuințării frec
venta a unor sintagme

eronate nu poate fi ac
ceptat cu prea mare ușu
rință în limba literară.

De fapt, aproape orice 
om este „posesor" de mai 
mai multe limbaje. între 
graiul local, ideolect, și 
limba vorbită la modul 
general diferențele pot fi 
foarte mari. Să nu uităm 
ponderea limbajelor pro
fesionale care nouă tu
turor ne sînt doar 
în parte accesibile. Și 
dacă în cultura gene
rală, a unui om pretin
dem să găsim un bun adă
post, limbajul artistic, fi
lozofic ete., limbajele teh
nice nu beneficiază de un 
tratament asemănător. Or, 
limba literară a timpului 
nostru solicită o lărgire a 
câmpului de cunoaștere, o 
întreagă suită de concepte 
științifice trebuind să de
vină părți constitutive ale 
limbajului literar, in a- 
cest sens, fiecare individ 
trebuie să-și sporească e- 
fopturile de asimilare a 
mai multor limbaje. Re- 
ducționismul in proble
mele limbii reprezintă 
întotdeauna un act de 
pauperitate intelectuală.

De altfel nu este nevoie 
să facem prea mari efor
turi pentru a ne da seama 
că școala reprezintă ma
rele laborator de formare 
și fixare a mai multor 
limbaje și, mai ales, de 
deprindere a uzitării unei 
limbi literare cât mai co
recte. Fără îndoială că 
profesorul de,limbă și li
teratură are în aoest 
sens un rol fundamental, 
în noile aglomerări urba- 
re, tinerii vin doar cu 
graiurile lor locale. El 
sînt apoi tentați de folo
sirea unor jargoane, mai 
mult sau puțin pitorești, 
care sînt departe de nor
mele limbi literare. Peste 
toate acestea trebuie să 
se sedimenteze prin cul
tură un limbaj corect, 
în acest soop nu sînt su
ficiente doar eforturile 
profesorului de limbă 
română. A ortografia cum 
se cuvine o teză de gra

matică sau de literatură, 
dar nu și una de istorie 
sau geografie reprezintă 
o eroare ce nu trebuie 
trecută cu vederea.

Prostul gust, incultura 
se evidențiează mai ales 
prin scris. De aceea, noile 
aglomerări urbane pot pro
duce moduri de poluare a 
limbajului, dar ele trebuie 
privite ca niște fenomene 
trecătoare, nu însă ea 
ceva ce nu exista. Mi 
se pare firesc, iar acest 
tip de „poluare" a limba
jului de care se sperie 
unii, de fapt, nu există.

Limbajul este inepuiza
bil, ca și lumea pe care o 
reprezintă. Nu iubesc și 
nu practic limbajul pito
resc acceptat de unii cri- 
tici-scriitori. Cred în lim
bajele contemporane fie
cărei epoci, dar și în virtu
tea lor de a dura in timp. 
Modalitățile de predare a 
gramaticii in școli năzuiesc 
să devină modalități de 
cultivare a limbii. Profe
sorii nu trebuie să se lase 
copleșiți de nepăsarea 
unor tineri față de limba 
literară, iar școala în ge
neral se impune să devină 
o instituție de cultivare a 
acesteia. Pretențiile mini
male ale dascălilor și ate 
instituțiilor ce patronează 
invățămîntul se pot trans
forma în erori istorice.

3. Vreme îndelungată 
m-am luptat cu uneie me
canisme ale limbajului 
meu local, strecurate une
ori involuntar în felul meu 
de a scrie. Nu cred în ră
mășițele pitorești ale unor 
asemenea enunțuri în lim
bajul literar al unui critic 
șl nici în petele de culoare 
locală oe ar putea avea o 
altă semnificație ' pentru 
un prozator. Nu vreau să 
spun prin acestea că mi-aș 
reprima mereu culoarea 
locală din vorbirea curen
tă. Cred că un critic tre
buie să fie și el stăpîn pe 
mai multe limbaje, dar 
scrisul său se cuvine să 
respecte normele limbii 
literare.

„Am datoria ac a ii inspirat
ac respirația cuvintelor noastre"

—• Există o stare a lim
bii preadolescentului, în 
care acesta are sentimen
tul de proprietate asupra 
limbii vorbite. Există și o 
stare a limbii, simultană cu 
primele tulburări și cu pri
mele încercări de exprima
re a originalității, in care 
vorbitorul sau scriitorul Ia 
început de drum capătă un 
adevărat complex față de 
ea, o mitologizează aproa
pe. Cum a trecut scriitorul 
Marin Sorescu prin aceste 
două „virste" ale limbii sale 
române, vorbite și scrise?

— Există într-adevăr o 
balanță foarte sensibilă a 
limbii, în care, ca adoles
cent, te arunci cu toată for
ța pe un taler, crezînd că o 
dezechilibrezi și. mai apoi, 
cînd mecanismul nici nu s-a

clintit, te târăști încet șl 
sfios pe celălalt taler. Lim
ba română, instrument de 
cîntărit sufletul nostru im
ponderabil !

Am trecut și eu prin toa
te stările posibile, stârnite 
de condei, stări principale 
și, mai ales, infinitele stări 
intermediare. Consider, ca 
particular al obșteștii vor
biri românești, că am da
toria de a fi inspirat de 
respirația cuvintelor noas
tre.

Sigur, există mii de limbi 
și zeci de mii de dialecte 
pe glob (lingviștii pot pre
ciza numărul). Limba ro
mână nu este vorbită de 
sute de milioane de oameni. 
Nu este, cum se spune, o 
limbă de circulație. Dar ea 
circulă în vinele noastre. Și

ce să facem noi dacă nu 
ne-am născut mulți și n-am 
ocupat pămîntul? Să vor
bim mai tare, ca să se 
audă? Să rostim mai pro
fund, mai exact și cu mai 
multă rezonanță în noi 1 
Limba ne cintărește pe noi, 
pentru că pomeneam mai 
înainte de cintar. Să fim 
foarte atenți cît de mult 
tragem. Scriitorul român a 
fost dintru începuturi un 
vajnic ostaș în bătălia pen
tru rostire. Un pilc mic, 
dar îndesat, cu mitropoliții 
în frunte (mă gîndesc la 
Varlaam, la Dosoftei și la 
ceilalți). Sfințim graiul pu- 
nîndu-1 la treabă, mlădiin- 
du-1, făcîndu-1 capabil să 
exprime tot ce se poate ex
prima în miile de limbi de 
care vorbeam și în sutele 
de mii de dialecte (iarăși îi 
rog pe lingviști să vină cu 
precizări). Ce mult a făcut 
Cantemir pentru istoria 
hieroglifică a literelor noas
tre! Ce mult au făcut pre- 
eminescienii (poeți de care 
mă ocup acum cu entu
ziasm, cu un entuziasm pe 
care aproape că nu mi-1 pot 
explica) ! Și ce mult a făcut, 
bineînțeles. Eminescu! Dar, 
înainte de toți, ce mult au 
făcut țăranii și târgoveții! 
Eminescu însuși considera 
limba noastră gata forma
tă încă de pe vremea lui 
Matei Basarab. Intorcîn- 
du-mă la mine, ce aș mai 
putea adăuga? Eu nu pot 
decît să am un sentiment 
aproa pe evlavios pentru 
înaintașii întru condei, care 
toți ar merita statui, ca niș
te neînfricați • războinici 
de-a lungul drumurilor de 
țară.

— Care ar fî pericolele 
care au amenințat și ame
nință limba română?

— Pericolele au fost tot 
timpul și există și astăzi. 
Cel mai mare pericol a fost 
ca această limbă să nu mai 
fie deloc. L-am trecut cu 
bine. Cu pericolul purismu
lui s-au luat la harță pa
șoptiștii etc., etc. Pe noi, 
ne paște internaționalismul 
(românul, poliglot din naș- 
;ere, se simte dator să-și 
împestrițeze cugetul la tot 
pasul). Iată, „Dicționarul da 
neologisme" este mai mare 
decît „Dicționarul explica
tiv al limbii române"!

Ca redactor la Ratnnrl. 
Însemn uneori pe cîte un 
manuscris cuvintele mal bi
zare și, întrebîndu-1 pe au
tor ce înseamnă, acesta în
cepe să se bîlbîle. Așa a 
simțit el, deși nu pricepe 
exact sensul. îmbogățirea 
fără discernămînt în direc
ția aceasta ni se pare o ne- 
iertabilă pauperizare (iată 
că m-am molipsit!). Apoi, 
simplificarea nepermisă a 
vocabularului. Stilul infor
mație, de limba este redu
să la două-trei sute de cu
vinte, care se repetă într-o 
vîjîială amețitoare și nău
citoare ,care se repetă pe 
distanțe de ani și ani. Exis
tă apoi plaga traducerilor. 
Te pomenești dintr-o dată 
că un anumit cuvînt a su
combat din moment ce nu 
mai apare pe nicăieri. îmi 
vine în minte povestea cu 
tribul unde fiecare individ 
reprezenta un cuvînt Și, o- 
dată cu moartea lui, cuvîn- 
tului nu 1 se punea cruce, 
că nu erau creștini, dar 1 se 
făcea un nod undeva și era 
scos afară din cetatea de 
colibe, de copaci și de pa
turi în copaci. N-avem 
dreptul să prigonim cuvin
tele. Toate sînt necesare 
pentru că gîndirea noastră, 
aflată azi în fața unor pro
bleme pe care nu le-a mal 
dezlegat niciodată, trebuie 
să funcționeze cu toate ro
tițele.

— Ce credeți despre spi

ritualitatea limbii române?
— Trebuie să facem deo

sebirea între spiritualitatea 
reală și cea închipuită. 
Mulți cred că, vorbind pă- 
sârește, grăiesc adine (tipul 
Rieă Venturiano n-a dispă
rut și n-au dispărut nici 
Nae Ipingescu și jupîn Du- 
mitrache; o problemă des
chisă: ce au devenit ei în 
fond?), Sînt admiratorul 
ginditorilor de la Constan
tin Cantacuzino și pînă la 
Anton Dumitriu și Con
stantin Noica, care au ilus
trat strălucit adevărata spi
ritualitate filosofică a lim
bii noastre. Sînt de mal 
multă vreme fascinat de 
spiritualitatea „primitivă", 
reprezentată de țărani. Bla- 
zoanele umile ale nobleței 
neamului nostru, blazoane- 
le incrustate, cum spuneam 
demult, pe boabe de gnu și 
de porumb, greu de păstrat, 
îmbogățirea și regăsirea fi
inței noastre în așezarea ei 
cea mai trainică se poate 
face în direcția aceasta. Vo
iam să scriu odată despre 
marii folcloriști de la sfîr- 
?i tul secolului trecut, stimu
lați, unii, de văpaia mis
tuitoare și iscoditoare a ge
nialului Hasdeu. E bine că 
se retipăresc acum tezaure
le de folclor apărute pînă 
în 1900. Dacă se continuă, 
evident, deși nu în ritmul 
pe care l-am dori, cu cele
lalte. Dar dacă, la 1660, am 
fi avut astfel de colecții? 
Dar dacă etc. ? în acest Ioc 
gol, șezum și plînsum, au 
dispărut fără urmă comori 
de simțire românească. în 
legătură cu spiritualitatea: 
dispar sub ochii noștri bas
mele (aș vrea să scriu oda
tă ceva despre Petre Ispi 
rescu). Unde s-a vărsat și 
pe ce canale a apucat gîn
direa presată în ele? Frun
te lingă frunte, generații 
după generații, întoreînd 
toate același fir de poves
te. Să nu credem că lucru
rile acestea se pot înlocui 
foarte ușor, cum ai ridica 
un bloc în locul unei căsu
țe cu grădină și cu zorele 
In straturi. Vorbitorii de 
argou, emancipați econo
mic și social, dar încă 
primitivi sub raport cul
tural, devin, uneori, din 
lipsa noastră de preocupare 
purtătorii noștri de speci
fic. Dar noi, ceilalți? Pro
bleme extraordinar de com
plexe trebuie să rezolve so
cietatea românească la a- 
cest sfîrșit de secol și tre
buie să fim foarte atenți la 
nuanțe.

— Spre ce caracteristici 
ale limbii române, spre ce 
modulații aie ei, a optat 
arta scrisului dumneavoas
tră?

— Scrisul este șl el un 
Instinct, ca și înghițitul Ai 
și instinctul înghițirii și al 
neînghițiriL Mi-au venit 
mult mai la-ndemînă acele 
calități ale limbii române, 
care țin de capacitatea ei 
de a sintetiza în expresii 
ștarțipilă sau pecete, în for
mule. Am cultivat ded a- 
ceastă latură abstractă, 
care, spre uimirea mea, căci 
credeam că îmi vorbesc pe 
scurt numai mie, a avut 
oareșcare răsunet Apoi, 
dintr-o necesitate a sime
triei, am început să mă in
teresez de concretețea gra
iului, alegîndu-l dintre toa
te pe cel oltenesc, expresiv 
ca o poreclă. în piese, pie
sele istorice, am apelat la 
aluviunile tuturor văilor 
lingvistice, din necesități 
tehnice. Pe scurt: limba ro
mână n-a început cu mine 
și nu se termină cu mine. 
Sînt bucuros însă că pot lo
cui în ea, cum spunea cine
va, rătăcind printre sensuri 

și nuanțe ca-ntr-o pădure 
de argint

Nici chiar stăpînirea perfectă 
a gramaticii nu poate asigura 
deprinderea povestirii. Există 
și alte mecanisme subtile care 
trebuie puse în mișcare pentru 
a realiza coerența și succesul 
unei narațiuni. (Despre raportul 
dintre „aici" și „acolo", care 
reflectă plasarea în spațiu atît a 
povestitorului, cît și a celui ce-1 
ascultă, am mai scris, cu ani -în 
urmă, chiar în aceasta pagină.) 
De fapt, sarcina povestitorului 
este aceea de a reproduce o si- 
situație care a fost sau de a 
crea o situație care ar fi putut 
să fie.

Desigur, o „situație" implică 
personaje, presupune un „el“, 
o „ea", „ei", „ele", din punctul 
de vedere al unui „eu" even
tual cu implicarea lui „tu" și 
„voi". Dar toate aceste pronume 
sînt niște „substitute", ele „țin 
locul", cu alte cuvinte, unor 
personaje ce trebuie identifica
te de ascultător. Dacă cineva îmi 
povestește un film și îmi spune 

că „el o iubea pe ea", proble
ma nu este cum *neapărat îi 
chema pe cei doi, ci definirea 
lor dinlr-un punct de vedere 
ales ; e cu totul altceva să 
spui : „el o iubea pe ea, dar 
familiile lor nu se înțelegeau".

O anumită „sărăcire" a mij
loacelor de a realiza aceste de
terminări, o anumită „indife
rență" a povestitorului față de 
ascultător duc la degradarea 
actuală a narațiunii spuse în 
condițiile obișnuite, bunăoară 
într-o conversație curentă din
tre doi prieteni. Cu toate pro
testele probabile, am să îndrăz
nesc a spune că a ști să „po
vestești" este chiar mai impor
tant decît acordul subiectului cu 
predicatul ! (Evident, dacă știi 
să povestești, acordul cu prici
na se realizează de la sine !).

într-o zi, un controlor I.T.B. 
povestea cu atîta foc, presă- 
rlndu-și relatarea cu „Maaamă, 
și i-am zis", „Maaaamă, și l-am 
luat", îneît am observat că nici 

colegii săi — după expresia ce-o 
aveau pe chip, — nu pricepeau 
bine ce s-a întâmplat.

Cu aceasta, ajungem la o altă 
problemă, a utilizării limbii ma
terne în scopurile cele mai prac
tice cu putință, ținînd de infor-

Ciim povestim?

marea semenilor, de desfășu
rarea activității diurne, dar o 
problemă legată tot de modul 
cum știm să relatăm evenimen
te, situație pe care — dacă ne 
examinăm puțin — ne-o regă
sim cu toții în viața de zi cu zi. 
Cînd povestim ceva nu trebuie 
să ni se pară că, dacă noi am 
fost martori sau eroi, simplele 

exclamații ,1a amintirea celor 
petrecute pot ține locul întâm
plărilor. Și, vai, cît de răspîn- 
dit este și acest mod dezlînat 
de povestire !

Să băgăm de seamă că ade
sea avem nevoie de narațiune 
în cele mal concrete împrejurări 
ale vieții și activității noastre, 
așadar să nu uităm să... poves
tim. Este, desigur, mai greu de 
apreciat cînd o narațiune este 
corectă sau greșită, dar o pu
tem controla totuși printr-un 
anumit grad de „adecvare* la 
un mod logic; de gîndire, care 
este al nostru, al tuturor oa
menilor.

în acest mod logic de gîndire 
— prin care înțeleg și raportu
rile pe care vorbitorul le stabi
lește cu interlocutorul sau cu 
situația — intră o serie de cu
vinte cărora nu le acordăm tot
deauna atenția necesară. Un 
acesta (ăsta) sau acela (ăla) 
care nu se leagă de o persoană 
ori un obiect anterior pomenit 

nu spun pur șt simplu nimic ! 
Un Ia în loc de spre poate duce 
la o greșeală (am înregistrat, 
de exemplu : „Mîine, la cind, 
plec la tine"). Un în în loc de la 
poate modifica un sens (una este 
a spune „Am intrat în facultate* 
și alta, „Am intrat la faculta
te"). Un aici în loc de acolo 
poate deruta (deși nu este vor
ba de o narațiune, mi-amintesc 
de un anunț vechi de pe Calea 
Grivițci : „Aici se repară elec
trice. 30 m în gang").

Toate aceste elemente ale 
limbii materne, peste care une
ori trecem cu grabă sau neaten
ție, pot fi cel mai bine exer
sate prin relatare în general — 
incluzînd în acest concept șl 
povestirea.

Și mai există un mijloc exce
lent de formare a deprinderilor 
narative, pe lingă ceea ce se 
străduiește să ne dea școala : 
lectura !

CEZAR TABARCEA B
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Poeme
de Ion Horea

acolo
o să ne ducem, totuși, peste deal, 
pe-un drum tăiat de ploi, mai cu hîrtoape, 
intr-un altar de sălcii și de meal 
să fim de drumul nostru mai aproape, 
și-o să strigăm din cind in cind apoi, 
o barcă nevăzută să ne poarte, 
sub stele-n asfințiri pe amindoi, 
pe țărmul alb de dincolo de moarte, 
sub sălcii și răchiți să fim stăpini 
și goi, să regăsim pămîntul moale, 
să nu ne simtă urmele de cini 
și glasuri de cocoși să nu ne scoale, 
acolo-n lungi imbrățișări de lut 
să dăm iubirii-ntregi, ca mai-nainte, 
hotarul ei de-atunci, de la-nceput, 
nemărginit in ceasurile sfinte.

pe-un drum de car sub un răzor pustiu, 
la Cheia Turzii gindul ți-l oprește 
sub ceasul cind ajungi să mai cuprinzi 
cind se răstoarnă soarele-ntre clește 
cum Apusenii-I reazimă pe grinzi, 
apoi coboară-ncet pe Calea Morii 
să nu trezești pe cei de lingă sat. 
tu după lege vii, cu muritorii, 
să fii al lor, și lingă ei lăsat.

să vă arăt...
spuneți ce vreți, veniți din orice parte, 
pe Continit vă-aștept ca la-nceput 
prin timp uitat, neștiutor din carte 
pe unde umbra Lui nici n-a trecut, 
căleați cu-nfrigurare iarba crudă 
și la fintină apă să vă scot, 
voi, cărturari de care-o să audă 
acei râmași să fie-aici de tot. 
pe căi cerești, prin coperișuri sparte 
prin nori să vă arăt, de pe Chicui, 
cetățile Ardealului, departe, 
și-n asfințire, pătimirea lui I

fel și feluri
nu te mintui, nu te saturi, 
parcă ripi ți-ar sta pe umeri, 
și din straturi sapi în straturi 
in adine, la timpii sumeri. 
de-un cuvint, in șapte laturi 
parcă zidurile-i numeri, 
sub coloane și canaturi 
să-i duci templele pe umeri. 
Transilvanii și Banaturi 
le stirnești și le nedumeri, 
domnii te-au chemat la sfaturi, 
și tu singur știi că nu meri...

stai pe deal și-ți vin in minte 
fel și feluri, cite toate, 
și pe Mureș vin cuvinte 
și pe drumuri sună roate.

cît sîntem

M. A. Grosulescu : Lu
cruri de început, încă șo
văitoare, dar purtind bu
ne semne de perspectivă 
(„A venit toamna", „Uni
re" — pe care le puteți 
retrimite dactilografiate, 
însoțite, eventual, de al- 
tete... și mai bune I).

F. Kollo : Același trist, 
demoralizant spectacol, cu 
„baba care se piaptănă", 
sfidînd cu obstinație re
marcabilul dv. talent și 
misiunea lui în zodiile 
pe care le parcurgem... 
Mare păcat ! (O serie de 
pagini demonstrează din 
nou, indirect și aleatoriu, 
înzestrările de care vor
beam — • „Abdicare", 
„Concesie", „Vals", „Ele
gie", „Misă" — dar ce fo
los ?... (Bănuim că și 
pentru dv. e clar că nu în 
această publicație și-ar 
putea găsi adăpost vre
una, dintre ele...).

I. Nadir : Dacă v-ați 
„semnat" numai pe clapa 

plicului (aceea nefiind, 
de fapt, o semnătură, ci o 
indicație pentru uzul 
P.T.T.R. : unde să îna

poieze scrisoarea, la ne
voie), e ușor de bănuit 
ce s-a , putut întîmpla : 
ori indicația de care am 
vorbit a devenit ilizibilă

(ploaie, ninsoare, degete 
murdare, etc.), ori plicul, 
la deschidere, s-a rătăcit 
de conținutul său. De 
aceea, orice scrisoare și 
fiecare manuscris trebu
iesc iscălite (citeț, fireș-. 
te !). E și o chestie de 
bună cuviință !... E foar
te necesar, pe de altă 
parte, să indicați pe plic 
titlul rubricii . căreia vă 
adresați !

C. Savin : Semne de 
stagnare, nu de progres, 
cum ar fi fost de aștep
tat, la vîrsta dv. „Strun- 
gărie" măruntă, minoră, 
căznită. Lipsește elanul, 
zborul, respirația amplă, 
puternică, lipsește spon
taneitatea, pentru că lip
sesc, cum recunoașteți dv. 
înșivă, lectura, studiul, e- 
fortul susținut al acumu
lării unui orizont de cul
tură (fără de care nu se 
poate face literatură ade
vărată). Ceva, în „Sete", 
„Geometrie".

I. Lileșcu, N. Zărnescu, 
C. Hristea, I.M.I., Ivă- 
aescu-Brașov. Stroe A- 
drian. Cristian Oprea: 
Încă nu, să mai vedem. 
Reveniți.

I. Denova, M. Crișovan. 
(parțial indescifrabil), 
Ov. Bonaciu, Doriana Dor,

V. Chîțea, R. Samarian. 
Ariadna (oeva, în „Zbo
rul"). G. Baie („Galop"), 
N. Coande, Em. Perși, 
Emi Adamcscu. A. labiug 
(ceva, în „Dacă"), Cr. 
Pavel (mai bine, în „Re
member"), A. Vremir 
(„Punct cardinal", „Echi
libru"), L. Farcaș, I. Cor- 
beanu, Oct. Cosmin, E. 
Bertzi, V. Anghelescu, 
Nana (tot indescifrabil !), 
T. Sîmpetru, L. Kutas 
(ceva, în „Neștiință"), R. 
Beltechi („Cu șoapta"), 
O. Krieb, Ina Manta 
(ceva, în nr. 1 și 2), A, 
Valoni („Acuarelă", „Cred 
că"), I. Cioranu, S. Fii- 
dan, M. Găbreanu. V. 
Zgorobete, N. Azur. Ni
cky, Mira Ploscaru, Al. 
Mareș, Anahita, Marius 
Popescu, P. Grădinaru, 
T.V. — Buzău, Șt. Cirjan, 
C. Pădure („Țărmul pri
virilor"), Fana Lian. P. 
Moiceanu, M. Vicol. M. 
Oprișca, Angi (ceva, în 
„Zbor", „Concluzie"), Șt 
Stamate, Violeta Mihal- 
cea : Nimic nou 1

GEO DUMITRESCU ■

N.R. Manuscrisele nu se 
înapoiază.

să fii al lor
dă-i și aceste nopți un riu, o vale, 
apucă-n susul lor, să nu te sperii 
dacă săcurea strimbă-a umbrei tale 
va răsturna in muchea coastei perii, 
apoi va fi, pe drumul care duce 
din țară-n țară, ce ți-i scris și ție 
pe deal să-auzi cum se răstoarnă-o cruce 
|inută-n strimba ei împărăție.
ce drumuri sui, se-aud numa-n copite, 
ce sat mai cauți, cronicile-l știu 
din timpurile lor neliniștite

bucurați-vă de stele, 
ascultați-le foșnirea, 
dați-i sufletului drumul, 
voia lui de nicăirea I
spuneți crengii să se-ncline 
și rugați-l să răsară 
pe cel dat să ne lumune 
la sfințit, mai către sară.

fie-i ca o rugăciune 
rostul gindului să bată, 
cit sîntem încă pe lume, 
cit minunea ei ni-i dată I

APROXIMARE .
Unsprezece matematic 
este numai unsprezece 
în realitate nu este 
decît unu, celălalt 
nu este altceva 
decît umbra lui.

ION ȘOLDEA

POEZIEI
Rădăcină cîntăioare, 
Cerul ce l-ai strîns mă doare 
Prea mult zvon lovește-n tine 
Cu zvîcniri de rău și bine. 
Mult parfum te-a istovit. 
Ai trăit și n-al trăit.
Ridici lume după lume 
Pină-ți uiți și chip și nume.

Veșnic fragedă năucă 
Amețind de dor de ducă.
Rădăcină cintătoare, 
Mergi pe sub pămint spre soare.

DIANA BARBU

- APARENTA -
Obosesc pleoapele 
nopțile încărunțesc

pe cerul iluziei . 
mor păsări
cu sufletul impăcat

delicat instrument de 
tortură-memoria.

MARIUS SARBU

Cum sînt un bun cititor de 
biografii de scriitori, ba, eu în
sumi am compus vreo două și 
chiar trăiesc una, mă gîndesc 
adesea la enigmele încă nedez
văluite, pecetluite ireversibil în 
uitare ori pierite în gura arhi
velor.

Nu prea știm în detaliu mo
mentul în care căminarul 
Gheorghe Eminovici l-a dus la 
„pozat" la Praga pe cel ce nu 
era încă Mihai Eminescu. Ne-a 
rămas cartolina executată de 
J. Thomas pe care G. Călinescu 
o numește „selenică". E, această 
dagherotipie, cea mai frumoasă 
icoană ce nemurește un chip de 
poet. Pe Terra, cel puțin. Ajun- 
gînd la Praga și căutîndu-1 pe 
acel J. Thomas'aproape că i-am 
lirat urma. Aproape (ac într-un 
car cu fîn) dar vin și zic : dacă 
în gigantissimele arhive pra- 
gheze mai există și alte „dîre“ 
selenice ?

Pentru întîia oară a apărut în 
românește romanul poetesei 
Alice Călugăru numit „La tu- 
nique verte" într-o frumoasă 
ediție alcătuită de Pavel Țugui 
și apărută la „Minerva". Alice 
Călugăru : alt mister. S-a năs
cut acum 101 ani. A debutat la 
19 ani cu un volumaș de versuri 
ce a cunoscut un succes fulmi
nant. lorga îi lăuda „o înmlă- 
diere vrednică de cele mai mari 
laude", Maiorescu îi acorda o 
consultație literară în biroul în 
care il invitase cîndva, să-și 
recite producțiile, pe Eminescu, 
Ovid Densușianu găsea că are 
o „formă apreciabilă", sagacele 
Topîrceanu o prețuia in chip 
deosebit, iar Darie Chendi, ei

• Soprana Sanda Șaridru îșl 
Înscrie în repertoriul personal 
șl rolul Agathe din Freischutz, 
In care va debuta simbătă 23 
mai. Printre principalii inter- 
pneți mai figurează Cornelia 
Angelescu (Annchen). Adrian 
Ștefănescu (Kaspar), Florin Dia-, 
conescu (Max). Dirijează Con
stantin Petrovici.

0 Din repertoriul verdian du
minică seara, (ora 18) se va 
cînta Rigoletto. în rolul Duce
lui — Florin Georgescu, în cel al 
Bufonului — Vasile Martinoiu, 
în Gilda — Eleonora Enăchescu. 
Dirijează Lucian Anca.

0 Cronologic a patra operă a 
lui Giuseppe Verdi, Lombarzii 
In prima cruciadă va putea fi 

bine sobrul ardelean a început 
prin a se îndrăgosti de „Viore
lele" poetesei spre a o iubi mai 
apoi pe autoarea lor care pe 
lîngă precocitate era, șe pare, 
de o puțin obișnuită frumusețe 
fizică.

Expatriată voluntar la Paris 
(dar păstrînd foarte strmse le
gături cu literatura și literații 
„de acasă"), trăind o viață boe
mă trepidantă, autoare a unul 
copil făcut unui franțuz dar și 

Desene pe asfalt

„la tuniquc verte"
a unui roman „franțuzesc" s-a 
sfîrșit fără urme în preajma 
anului 1940. Toate semnele ulti
milor ei ani s-au șters (unele 
prezumții o căutau în- America 
Latină), graiul arhivelor a ră
mas mut, martorii nu mai sînt 
ori au uitat-o.

Deși nu lipsite de Interes, ver
surile adolescentine din „Vio
rele" se parcurg greu, tăietura 
lor e vetustă, prețiozitatea „te
melor" denunță pastișa (totuși, 
o remarcă se impune : e singura 
noastră poetesă la care erosul 
ocupă un loc aproape nesemni
ficativ In universul „problema
tic"), astfel că „La tunique 
verte" poate deconcerta : e un 

audiată luni 25 mal (ora. 18). 
Comentatorul Costin Popa va 
prezenta o distribuție de excep
ție (Placido Domingo, Cristina 
Deutekom, Ruggero Raimondi

La Opera Română

ș.a., corul Ambrozlan șl orches
tra Royal Philharmonic din 
Londira condusă de Lamberto 
Gardelli).

0 Peer Gynt, baletul realizat 
de coregrafa Mihaela Atanasiu 

(mic) roman de o frumusețe 
rece, preflgurînd uimitor tehnici 
ale romanului modern !

Personagii stranii se mișcă 
letargice într-un Paris dezabu- 
zat de vicii, narațiunea e ruptă, 
sincopată . cu insolite interfe
rări de planuri. Vorbirile aces
tor oameni-spectre sînt înci- 
frate, adesea fluid-metaforice, 
teribile (și teribiliste), pline de 
humor și năstrușnicie. Evident, 
în roman nu se întîmplă nimic 
<tot astfel în „noul roman", 
nu ?) dar tonul, ritmul impus de 
autoare sugerează o adevărată 
luxurianță epică. Bineînțeles, 
„farsa" nu prinde, convențiile 
îndeobște naive sînt repede de
tectate și totuși, pînă la ultima 
sa vocabulă, romanul e pasio
nant.

De unde (în 1924) replicile de 
teatru absurd ale „Tunicii" ? De 
unde verva muzicală, farmecul 
clorotic al poveștii fără po
veste ?

Romanul anunța un prozator 
prodigios. I-a mai urmat ceva ? 
Mister. Misterioasă și moartea 
frumoasei ce semna Alice 
Orient. Avansez ideea că ase
menea oameni (imprevizibili, 
frenetici, purtind în ei frigul ce
lor ce „văd" idei dar și căldura 
senzuală a florilor de mormînt) 
nu mor de moarte „bună" și în 
genere nu mor de miini străine 
ci de mina loC

Ce-o fi determinat-o pe gra- 
cila Alice Călugăru s-o „ucidă" 
pe Alice Orient ?

Poate, ca să citez alt om eu 
enigmă, „un dor fără sațiu"-.

GHEORGHE TOMOZEI ■ 

pe un colaj muzical din lucrări 
semnate de Grieg și mai multi 
compozitori moderni, este pro
gramat miercuri 27 mal, la ora 
18. în rolul titular Ștefan Bă
nică. alături de Beatrice Bleonț, 
Cristina Teodorescu, Daniela 
Constantinoiu, Florin Brândușă 
ș.a.

© Cu Ruxandra Vlad, Lucia 
Cicoară, Florin Farcaș, Dan 
Zancu, Veronica Gârbu în Ca- 
vaileria rusticana și Elena Sl- 
mionescu, Anatol Covali, Nico
lae Urdăreapu, Ștefănită Lascu, 
Emil Iurașcu în Paiațe, specta
colul va avea loc joi 28 mai, la 
ora 18. Conducerea muzicală a 
ambelor opere este asigurată de 
dirijorul Constantin PetrovicL

Performeri Ia învățătură

Anunțăm în numărul trecut 
că. la București. începuseră Bal
caniada de Chimie si Balcania
da de Fizică. Sâmbătă. ÎS mai 
1987, la Liceul de matematică- 
fizică ,,Nicolae Bălcescu" din 
Capitală a avut loc festivitatea 
de premiere a cîștigătorilqr, 
precedată de o conferință de 
presă oferită de membrii celor 
două jurii.

La chimie, unde se pot rea
liza, la cele două probe — teo
retică si practică — 100 de 
puncte, cei patru concurenti 
români au obținui toți locul I : 
cu 100 de puncte, Adrian Șalic 
(ds. a XII-a, Liceul „Gheorghe 
Șincai" din Baia Mare) ; cu 
99,5 puncte Traian Șulea (ds. a 
XII-a. Liceul de filologie-isto- 
rie din Timișoara) ; cu 96 de 
puncte Cristina Iliescu (cis. a 
XII-a. Liceul de științe ale na
turii din Brașov) si cu 94 de 
puncte Mihai Bărboiu (cis. a 
Xll-a, Liceul de matematică- 
fizică „Nicolae Bălcescu" din 
Craiova).

La fizică (punctaj maxim : 
50 de puncte), din echipa noas
tră de cinci concurenti. s-au 
clasat pe locul I, Ciprian Necula 
(cls. a XII-a, Liceul „Gheor
ghe Șincai" din Baia Mare) cu 
48,5 puncte si .Lucian Mitoșeriu 

(ds. a XII-a, Liceul „Vasile 
Alecsandri" din Galati) cu 45,5 
puncte ; ne locul II, Cătălin 
Mălureanu (cls. a XII-a, Liceul 
„Emil Racovită" din Iași) cu 39 
de puncte și Andrei Paseovid 
(cls. a XII-a. Liceul „Nîcolae 
Bălcescu" din București) cu 38 
de puncte ; pe locul III, Radu 
Băcioiu (cls. a XII-a, Liceul 
„Mihai Viteazul" din București) 
cu 31,5 puncte.

Premii speciale' au primit: 
Ciprian Necula (pentru cea mai 
bună lucrare experimentală, cea 
mai bună lucrare de mecanică, 
cea mai bună lucrare de optică, 
cea mai bună lucrare experi
mentală de fizică nucleară) și 
Lucian Mitoșeriu (pentru cea 
mai bună lucrare teoretică, cea 
mai bună lucrare de mecanică, 
cea mai bună lucrare de elec
tricitate. cea mai bună lucrare 
de onticăl.

DORIN GHERGHINESCU 9 
Fotografii de 

VALERIU TANÂSOFF ■ 
în imagini, de la stînga la 

dreapta : 1. Traian Șulea. Cris
tina Iliescu, Mihai Bărboiu și 
Adrian Șalic; 2. Lucian Mito
șeriu, Radu Băcioiu. Cătălin 
Mălureanu. Ciprian Necula și 
Andrei Pascovici.
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INTELIGENTA ROMANEASCA IN ACȚIUNE
Știu, afirmația pare cel pu

țin ciudată. Cartoful, un ne
cunoscut ? Modestul, banalul 
cartof, un necunoscut ? Aș fi 
zîmbit superior în fața unei 
asemenea idei ; dar nu numai 
atît. Aveam și argumente care 
să-mi susțină zîmbetul : peste 
23 milioane de hectare culti
vate în întreaga lume, cu pes
te 1000 de soiuri de cartof, 
de pe care se obțin anual 
circa 300 milioane tone ; este 
înlocuitorul ideal al legume
lor pe perioada de iarnă ; bo
gat în săruri minerale ; în zo
nele temperate, cartoful asi
gură peste 50 la sută din ne
cesarul de vitamina C al 
populației ; conține una din 
proteinele cu cea mai mare 
valoare biologică, valoare dată 
de prezența tuturor aminoaci- 
zilor esențiali, aflați într-un 
raport foarte echilibrat (un ex
periment recent, urmărind cît 
timp poate fi un organism 
nutrit unilateral cu un pro
dus vegetal, fără a suferi ca
rențe de nutriție, cartoful a 
ocupat primul lor, cu 161 de 
zile, urmat de grîu, cu 139 de 
zilei. Aș fi adăugat, desigur, 
calitatea sa de sursă convena
bilă de spirt, amidon și pro
duse derivate și aceea de furaj 
economic pentru toate catego
riile de animale.

Și' totuși, spun -astăzi, car
toful, acest mare necunoscut.

Nu mai sînt valabile afir
mațiile de mai sus ? Ba da. 
Există însă, dincolo de .fața 
atît de cunoscută a banalului 
cartof, cu aparența sa ele lipsă 
de pretenții a celui ce ar pu
tea să crească pe orice mar
gine de drum, fără nici o în
grijire specială, există, așa
dar, o față ascunsă a lui, ne
bănuită măcar de vreunul din 
consumatorii săi. O anume 
sensibilitate, care face ca 
orice măsură s-ar lua în cul
tură, materialul să degenere
ze, producția să scadă de la an 
la an, iar în cîțiva ani, soiu
rile sensibile să nu mai pro
ducă nimic, practic, să dis
pară.

Iată de ce materialul de 
plantat trebuie produs după o 
tehnologie specială ; se aleg 
tuberculi inițial perfect li
beri de viroze, care sînt su
puși timp de opt ani unui 
proces de înmulțire. In primii 
patru ani, înmulțirea mate
rialului inițial se face sub 
formă de clone; se obține 
apoi baza superelitei ; urmea
ză superelita și elita, din care 
se realizează înmulțirea I, 
adică materialul cel mai po
trivit pentru unitățile mari 
producătoare de cartof de 
consum și industrial. Tot acest 
proces îndelungat și extrem 
de complicat se desfășoară în 
așa-numitele ..zone închise" 
(zone ce nu sînt afectate de 
afide, insectele ce vehiculează 
virozele, atît de periculoase 
pentru cartof), protejate natu
ral sau artificial (prin baraje 
de insecticide și cordoane de 
protecție). La ora actuală, 

însă, zonele închise pot oferi 
maximum 600 000 tone de ma
terial de plantat, în timp ce 
nevoile țării depășesc 1 milion 
de tone pe an.

Desfășurată pe mat mulți 
ani, cercetarea Colectivului 
condus de conf. dr. Victor 
Bîrnaure, șeful Catedrei de 
cultura plantelor din Facul
tatea de Agronomie a Institu
tului agronomic „Nicolae Băl- 
cescu“ din București, avînd 
drept temă Producerea mate
rialului de plantat în zona de 
cîmpie, are astăzi rezultate 
spectaculoase. In 1986, „Ziua 
verde a cartofului" s-a des-

Cercetarea științifica

in slujba recoltelor

record 

Cartoful, 

acest 

ilustru 

necunoscut

fășurat pe cîmpul experimen
tal al I.A.N.B., la C.A.P. Slo
bozia Moară unde materialul 
de plantat obținut aici a pri
mit aprecierea unanimă a 
specialiștilor din întreaga țară 
reuniți la această sărbătoare a 
cartofului, și metoda, propusă 
pentru omologare. Se încheie 
astfel o experiență complexă 
a colectivului Institutului a- 
gronomic bucureștean în co
laborare cu Institutul de cer
cetare și producție a cartofu
lui de la Brașov privind tes
tarea rezistenței la degenerare 
a tuturor soiurilor omologate 
și avizate pentru a putea fi 
cultivate în țară. Experimen
tele realizate de către specia
liștii Institutului agronomic cu 
soiurile Ostara și Desiree pen
tru . producerea de material 
de plantat în afara zonelor 
închise (în zona de cîmpie), 

arată că se obțin practic ace
leași producții ca cele . obți
nute cu material de plantat 
din aceeași verigă biologică 
produsă în zonele închise, dar 
cu un plus de beneficiu la 
hectar care variază între 2 000 
și 4 500 lei.

Această ultimă realizare a 
colectivului bucureștean încu
nunează o susținută muncă de 
cercetare de peste 35 de ani. 
De remarcat primul contract 
de cercetare științifică între 
un institut de învățămînt su
perior agronomic și un insti
tut de cercetări în profil se 
încheia în 1970, între I.A.N.B. 
și Institutul de cercetări și pro
ducție a cartofului. Avînd o 
tematică stabilită să corespun
dă pentru toată zona de cîmpie, 
prioritar pentru zona de sud a 
țării, acesta are ca bazin de 
cercetare o parte a județului 
Dîmbovița, cu veche tradiție 
în cultura cartofului timpu
riu și extratimpuriu. S-a în
ceput cu stabilirea sortimen
tului de soiuri. Victor Bîrnau
re își amintește, după atîția 
ani, de frații Anghel, Oprea 
care tot întrebau „crezi că o 
ieși ceva, dom' profesor ?“. 
Producțiile soiului Ostara de 
3—4 ori mai mari decît cele 
obținute tradițional aici cu 
vechile soiuri care degenera
seră, au minunat lumea „Co- 
>tnuneie noastre au monu-. 
mente, spunea un țăran unui 
cadru din conducerea Minis
terului agriculturii aflat in 
vizită la Slobozia Moară ; ar 
trebui să ridicăm unul și „In
stitutului agronomic". în 
1973—1974, C.A.P. Slobozia 
Moară obținea locul I pe țară 
în producerea cartofului tim
puriu.

S-a continuat cu raționali
zarea regimului de irigare, cu 
elaborarea unei metode mai 
simple și mai economice de 
prognoză a infecției cu mană 
și de efectuare a tratamente
lor cu elaborarea sistemelor 
de erbicidare, ba chiar și stu- 
dir.l comportării cartofului la 
factorii de stress.

Și iată-ne revenind la pri
ma noastră afirmație. Cine 
și-ar fi închipuit că și car
tofii pot suferi la stress ? Dar 
cine știe, dintre nespecialiști, 
că la o irigare foarte bine 
condusă, cartoful înregistrea
ză cele mai mari sporuri va
lorice pe ml de apă adminis 
trată, pentru simplul motiv că 
el, cartoful, este extrem de 
sensibil nu numai la viroze și 
la mană și la stress, ci și la 
excesul și lipsa de apă.

Enumerate astfel, toate aces
te „noutăți" (pentru noi) par 
simple. Ele sînt, însă, rodul 
muncii de cercetare de dece
nii a specialiștilor din întrea
ga țară, în rîndul cărora cei 
de la Institutul agronomic 
„Nicolae Bălcescu" din Bucu
rești reprezintă un grup pu
ternic, și cu merite pe aceeași 
măsură. '.

ROXANA P. MANOLESCU &

Noua noastră școală -

Astronomie 
și informatică 
pentru elevi

Simpozionul interjudețean 
„Informatică și Astronomie" fa
ce parte din „Programul '85" de 
introducere a informaticii în

I școlile din învățămîntul primar 
și gimnazial, inițiat de către
C.J.O.P. Vrancea (președinte 
prof. Sultana Voicu) in colabo
rare cu Centrul teritorial de cal
cul Focșani (director ec. I. Mus
tea Șerban), Inspectoratul Șco
lar, Institutul de tehnică de cal
cul și informatică București — 
program îndrumat și sprijinit de 
către Consiliul Național al Orga
nizației Pionierilor (comisia 
Știință și Tehnică) prin dotarea 
corespunzătoare cu tehnică de 
calcul, prin realizarea unor în
drumări metodice eficiente.

De 2 ani buni, micii elevi 
vrînceni învață minuirea calcu
latoarelor la Casele pionierilor 
din Focșani, Adjud și Panciu, 
două cercuri funcționează — 
grație ajutorului dat de Centrul 
teritorial de calcul — la școlile 
generale nr. 2 și nr. 9 din Foc
șani, două tabere de profil au 
fost organizate în județ (în ca
drul pitoresc al stațiunii Tulnici), 
o a treia va avea loc în lunile 
acestei veri, iar HC-85-urile, 
TIMS-ii, PRAE-urile, aMIC-ii 
sînt deja familiare multor ti
neri din județul Vrancea.

Simpozionul „Infro-Astro '87* 
este, deja, o acțiune de speciali
zare, dar și de interdisciplinari-, 
tate in același timp, mai exact, 
o tentativă de a da o mînă de 
ajutor școlii in două domenii de 
mare importanță pentru care, 
totuși, nu există ore de curs : 
Astronomia și Informatica.

în consecință au participat in 
16 — 17 mai la lucrările desfă
șurau: la Focșani. Panciu și So- 
veja * personalități ale științei 
românești și specialiști în cele 
două domenii (acad. Caius la- 
cob, dr. H. Alexandrescu, dr. 
Magda Stavinski, prof. Erica Su- 
hai, prof. R. Jugureanu, ec. I. 
Diamandi, prof. Matei Alexan
dru, ing. I. Albescu) și la cele 
două secțiuni — s-au prezentat 
lucrări (pe calculator, bineînțe
les) foarte interesante și potri
vite scopului propus : 
instruirea și educarea tinerilor 
în astronomie, calculatoare, fi
zică. matematică, discipline 
tehnice, ca și formarea concep
ției lor materialist-dialectice 
despre lume și viață.

Dăm în continuare lista inte
grală a acestor lucrări, în ideea 
că așezăminte de cultură (școli, 
Case ale tineretului și pionieri
lor) pot cere aceste programe 
pentru cercurile lor : ,,Urania", 

program lecție privind fenome
nele astronomice (prof. Gh. Vass 
— Palatul Pionierilor Bucu
rești ; „Ova de matematică asis
tată de calculator" (prof. V. 
Papp — Casa Pionierilor Tur
da) ; „Lecții de astronomie ele
mentară pe calculator" (prof. 
Liliana Ruset — C.P. Suceava, 
prof. V. Condrea — C. P. Tul- 
cea) ; „Aplicații de grafică și 
sinteză a vorbirii" (prof. S. Ciu- 
rea — C. P. Brăila) ; „Grafică 
pe calculator" (prof. Emilia Du
mitru — C. P. Focșapi) ; „Pro
gram de telegrafie" (prof. C. 
Andronic — C. P. Buzău) ; 
„Calculatorul personal în spri
jinul gîndirii creatoare a copii
lor" (prof. C. Butnaru. — C. P. 
Vaslui) ; „Program în sprijinul 
instruirii asistată de calculator" 
(prof. Gh. Pupăză — Școala nr. 
6 Sibiu).

La secțiunea copii : „Hărți ce
rești" (Lucian Alexa — C. P. 
Bacău) ; un program de geome
trie (Viorel Coelea — Tulcea) ; 
„Astrotop" (Carmen Dumitrescu 
— Palatul Pionierilor Bucu
rești) ; „Codul culorilor" (FI. 
Chende — Turcia) ; „Fizică și 
calculator" (I. Pipoiu — Buzău, 
R. Ene-Panciu) ; „Artă și calcu
lator" (C. Chelu — Giurgiu) ; 
„Trigonometrie sferică pe cal
culator" (G. Manda — Tulcea) ; 
„Sistemul solar" (R. Preda — 
Bacău) ; „Calculul efemeridelor 
din sistemul solar" (M. Răileanu 
— Palatul Pionierilor Bucu
rești) ; „Metricus" (A. Popa — 
Turda) ; „Un program de radio
fonie" (C. Hrișcă — Buzău) ; 
„Jocul logic pe calculator" (R. 
Drăgan — Giurgiu), „Micul 
profesor de matematică" (R. 
Grlgoraș — Panciu) ; „Sateliți, 
viteze cosmice" (I. Pușcă —Foc
șani) ; ..Curbe speciale" (R. Bă
lan — București).

Organizarea excelentă (toate 
felicitările noastre pentru tină- 
rul și energicul Emil Onea, șe
ful comisiei de știință și tehni
că din C.J.O.P. Vrancea și pen
tru I. Mustea Șerban, directorul 
C.T.E. Focșani), o participare 
numeroasă, la o acțiune demnă 
de toată lauda care, sintem si
guri, ya continua și în anii vii
tori. De altfel toți participanții 
au primit din partea organiza
torilor o invitație și pentru cel 
de-al XIH-lea simpozion Infro- 
Astro. cel care va avea loc în 
anul 2000 ! Bineînțeles, partici
panții au răspuns cu toții de pe 
acum : contați pe noi, venim™

AL MIRONOV S

Breviar științific

Toată ziua-n ascensor... 
dar cu microprocesor I

Vechiului șlagăr despre lumea 
ascensoarelor i s-a găsit o rimă 
electronică la modă. De curînd, 
in București, in blocul Z din 
bulevardul Pionierilor, funcțio
nează primul ascensor cu micro
procesor. Realizat de un colectiv 
de specialiști condus de ingine
rul Gheorghe Lungu, de la în
treprinderea Ascensorul, noul 
sistem miniaturizat (de mări
mea unei coli de scris) comandă 
in condiții de siguranță și pro
ductivitate mărite vehiculul pe 
verticală, înlocuind vechiul' pa
nou. corfipus din sute de relee 
și aparaturi electrice complexe, 
care atingea uneori’ dimensiuni
le unui perete. In acest fel se 
fac importante economii de .ma
teriale prețioase, cea. 20 g. de 
argint și 12 kg. de cupru la un 
ascensor obișnuit, ca să nu mai 
vorbim de cei peste 1000 kWh 
anual consumati mal puțin de 
acesta. Schema cu microproce
sor are o fiabilitate superioară, 
scăzînd cu cel puțin 20% riscul- 
de defecțiuni. Inventariem îm
preună cu directorul Constantin 
State și alte avantaje ale „cre
ierului" perfecționat. El poate 
comanda mal multe ascensoare 
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de pe un palier, are un fel de 
memorie ce-i permite să execu
te comenzile dale la începutul 
cursei sau pe parcurs, și deși 
este mai „deștept" costă cu ju
mătate de preț mai puțin față 
de unul clasic. Urmează genera
lizarea acestui tip de primă 
linie, iar pașii următori sînt 
cercetările privind un sistem în 
care ascensoarele să comunice 
singure prin radio dispeceratu
lui cu calculatoare cînd se de
fectează și ce „bbală" au.

Acupunctura... 
cu calculator I

Ia Centrul Metodologie de 
Acupunctura din București, o 
inedită premieră medicală na
țională ! Terapia acupuncturală 
este precedată de diagnostic 
stabilit tot după „tehnologia" 
chinezească de investigare a 
maladiilor, avînd „consilier" 
calculatorul. în acest fel. diag
noza, cit și tratamentul urmează 
un traseu logic, avînd la bază 
axioma extrem orientală că ori
ce alterare a sănătății este ge
nerată de o perturbare a circu
lației energiilor de-a lungul 
meridianelor corpului omenesc, 
împreună cu doctorul Mihai 
Mătasă, facem o „radiografie" 
sumară a acestor metode rafina
te de diagnostic, și anume in
spectarea irisului, pavilionului 
urechii, limbii, pielii, unghiilor. 
A---------------------------------------------

Pulsurile chineze (6 pe o mînă, 
6 pe alta, 3 superficiale și 3 
profunde, cu 28 de caracteristici 
ale acestora) arată ce meridian 
este în plenitudine și a cărui 
energie trebuie dispersată și 
care este în vid și trebuie to
nificat. Ochiul vede totul, dar 
șl in ochi se poate citi totul, 
căci in iris se pot analiza punc
tele. zonele, striatiile de diver
se coloratii și forme care indică 
o afecțiune, o sechelă sau o pre
dispoziție spre boală a organe
lor. într-o adevărată geografie 
de sănătate. urechea este o 
hartă în care se poale „asculta" 
cu un detector electronic ce 
zonă a corpului este in dezechi
libru energetic. Toate aceste 
date de diagnostic chinezesc 
sînt introduse intr-un calculator 
Coral, unde se rulează si pro
grame ce pun în discuție in
fluențele bioritmurilor și ale 
frigului, căldurii, vîntului, umi
dității. De altfel, și metodele 
de tratament s-au diversificat. 
Din demonstrația ne viu a doc
torului Fiorin Brătilă. înțele
gem că uneori clasicele ace sînt 
înlocuite de miraculoasa rază 
laser, că scalpterapia înseamnă 
inserții de ace. în pielea capu
lui, eă în tehnicile de contact 
se aplică bile magnetizate sau 
microunde electrice de înaltă 
frecventă. Metoda moxibuștiel 
presupune transferarea prin ac 
a diferitelor forme de energie 
obținute prin arderea plantei 

Artemisia Vulgaris, iar in crio- 
terapie se transmite frig prin- 
tr-un electrod aplicat pe punc
tele calde ale meridianelor. toate 
aceste metode de tratăment con
ducând la ameliorări substanția
le în multe boli.

Mâsurați cu laserul !
Datorită coerenței, densității 

mari de putere și traiectoriei 
aproape perfect paralele, raza 
laser forțează tot mai mult por
țile marii industrii. Specialiștii 
de la întreprinderea de Aparate 
și Utilaje pentru Cercetare, în 
colaborare cu cei de la Institu
tul de Fizica și Tehnologia Apa
ratelor cu Radiații. au pus la 
punct o aparatură de vîrf știin
țific, și anume interfevometrul 
laser cu heliu-neon. Acesta asi
gură măsurarea de mare exacti
tate a lungimilor, unghiurilor, 
vitezelor în prelucrarea de fi
nețe cu ajutorul mașinilor unel
te de înaltă tehnicitate. Grefa
rea unui interferometru laser pe 
un strung carusel conduce la 
îmbunătățirea măsurărilor pe 
distanțe mari, făcind ca utilajul 
gigant să ,.muște“din carnea 
metalului cu precizie de bijutier.

Insecticidele viitorului
în laboratoarele Centrului de 

Chimie Organică ■ — ICECHIM 

s-a finalizat o tehnologie origi
nală, de mare eficientă, .menită 
Să dea o prețioasă mină de aju
tor agriculturii. S-a pornit de 
la observația că florile nu pro
duc doar parfumuri, ci și sub
stanțe cu care să se apere de 
acei adevărati ucigași care sînt 
dăunătorii. îpcercînd să repro
ducă perfecțiunea naturii, cer
cetătorii Petru Filip, Ilie Dinu- 
lescu. Emil Georgescu chiar au 
întrecut-o, fiindcă cete 2 insec
ticide pe bază de piretroizi pro
duse au activitate mai mare și 
efect mai îndelungat decît sub
stanța defensivă a crizanteme
lor. Din procesul tehnologic cu 
faze complicate, cu purificări 
avansate, eu reactoare, cu coloa
ne de distilare, schimbătoare de 
căldură au luat naștere niște 
insecticide. Calitățile produsului 
românesc? Multe și spectaculoa
se ! Protejează toate tipurile de 
plante, atacă o gamă largă de 
dăunători, cărora nu le creează 
obișnuință, nu este nociv pen
tru plantă și toxic pentru om 
sau animate, cooperează bine în 
amestec cu alti antidăunători și 
prezintă o eficiență ieșită din 
comun (se pulverizează 20—25 
de grame la hectar, fată de 
cîteva kilograme în cazul unul 
insecticid clasic).
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SA GINDIM CU CAPETELE NOASTRE
Cu ani în urmă, într-o fermă 

din Statele Unite, a fost ob
ținut prin operații de selecțio
nare și ameliorare un bovideu 
edlebru pe care stăpînii lui l-au 
botezat Larry Moor. Larry 
Moor a trăit cu folos cit i-au 
permis vigoarea și tinerețea, 
răstimp In care a fost încruci
șat cu vaci de elită, descenden- 
ții recomandîndu-se prin carac
teristici de excepție în ceea ce 
privește mărimea, greutatea, 
calitatea cărnii și producția de 
lapte. Apoi, conform unui des
tin prescris celebrul taur, îm
preună cu întregul său harem, 
* luat drumul abatorului, re— 
intrînd în circuitul materiei sub 
formă de mezeluri și carne de 
rasol și grătar.

Această istorie, banală ce se 
repetă întocmai de mii de ani, 
cu fiecare generație de taurine, 
are însă, în cazul de față, și 
un epilog. Ceva ce amintește 
povestirile fantastico-științifi- 
ce, cu toate că, în fapt totul 
este real și probat științific în 
zeci de ferme din lume : Larry 
Moor împreună cu consoartele 
«ale continuă să procreeze, iar 
viței rezultați în linie directă 
din aceste încrucișări sînt vîn- 
duți în lume le prețuri fabu
loase do ordinul sutelor de mii 
de dolari. Cu alte cuvinte, 
noile exemplare aparțin unor 
genitori-fantomă, sacrificați pe 
altarul gastronomiei cu ani în 
urmă, ei nu s-au născut ca toa
te celelalte viețuitoare din pă
rinți vii, ci din ancestrii dece
dați eu multă vreme în urmă. 
Această lume a fantasmelor se 
eheamă astăzi inginerie gene
tică.

Cum este posibila procreația 
în lipsa celor care, prin datele 
naturii, sînt singurii în mă
sură să smulgă viață din via
tă ? Ne vom explică de îndată 
eu ajutorul specialiștilor de la 
Stațiunea de cercetare și pro
ducție pentru bovine din Tîrgu 
Mureș, dar nu înainte de a re
aminti cititorilor noștri o mai 

?che tehnică de chirurgie ge- 
etică, adoptată în mai multe 

țări de pe glob între care și 
România. Este vorba de trans
plantul de embrioni. Procedeul 
constă, în esență, din încruci
șarea unor exemplare de elită, 
dar aceasta după supunerea 
femelelor Ia un . tratament hor
monal astfel încît în uterul 8- 
cestora să se depoziteze între 
8—10 ovule fecundate. Aceste 
grăunțe de viață sînt apoi ex
trase printr-o tehnică specială 
și introduse în uterul unor 
vaci adoptive (vaci receptoare), 
unde procesul ontogenetic își 
continuă cursul normal. în fe
lul acesta — se va înțelege de
sigur — din două exemplare 
de elită (taurul și vaca dona
toare) pot lua ființă nu numai 

un singur descendent valoros, 
să 7—10 viței ee vor purta ca
racterele 'părinților legitimi, 
deoarece mamele de împrumut 
nu au în acest caz deeît ro
lul unor incubatoare, sau ca să 
folosim o altă comparație, ele 
sînt aidoma găinei puse să clo
cească ouă de rață. Avantajele 
sînt evidente, dar metoda re
clamă condiții speciale și în 
primul rînd existența unui nu
măr de animale care să se afle 
în același moment al ciclului 
biologic, deci, să posede, la acea 
dată facultatea de a procrea. 
Embrionul extras nu trăiește 
mai mult de 24 de ore, și în 
această situație lipsa mamelor 
adoptive face imposibilă fruc
tificarea poliovulați ei.

Transferul de embrioni este 
utilizat în măi multe unități 
de profil din țara noastră, dar 
metoda tinde să lase locul unei 
tehnici de chirurgie genetică 
de ultimă oră prin care știin
ța zootehniei pășește de-adrep- 
tul într-o lume a miracolelor : 
transplantul de embrioni con

In premieră națională:

Este așteptată nașterea primului 
vițel din embrion congelat

gelați. La ora actuală — este 
momentul să o spunem — la 
Stațiunea" de cercetare și pro
ducție pentru creșterea bovine
lor din Tîrgu Mureș este aș
teptată, de la o zi la alta, apa
riția primului exemplar con
ceput pe această cale, iar alte 
vaci gestante urmează să fete 
în cursul anului o întreagă ci
reada de „viței congelați". în 
fapt, vom fi martorii unei pre
miere naționale.

Procedeul nu este chiar atît 
de simplu cum s-ar putea cre
de. Germenii obținuți chirurgi
cal riu se păstrează „la rece“ 
în frigidere sau congelatoare 
obișnuite, pentru asta e nevoie 
de aparatură specială, em
brionii sînt congelați în azot 
lichid Ia minus 196 grade, sînt 
utilizate substanțe . erioprotee- 
toare, iar ritmul de congelare 
trebuie să asigure viabilitatea 
materialului genetic. Nu vom 
intra în amănunte. Important 
ni se pare să reținem eă geest 
uluitor fenomen a devenit po
sibil prin descifrarea și utili
zarea dirijată, a legilor intime 
ale materiei, că dintr-un ger

mene mîc cit vîrful da ae. în
ghețat tun, pot prolifera și 
se pot dezvolta organisme vii, 
normale, de sute de kilograme, 
oricînd și oriunde, deoarece 
timpul și spațiul au devenit 
factori incondiționali.

Avantajele economice sînt și 
ele enorme. în primul rînd, 
așa cum arătăm mai sus, din 
două animale selecționate (un 
taur și o vacă) se pot obține 
viței de calitate după dorință, 
deci cînd momentul o permite, 
sau interesele o reclamă. Pes
te un an sau peste o sută ! în 
al doilea rind, prin moartea 
animalelor de mari performan
țe, caracteristicile lor genetice 
transmisibile nu dispar, ci pot 
fi păstrate in băncile de em
brioni. (O asemenea bancă a 
fost înființată, și la stațiunea 
amintită). Mai trebuie să avem 
apoi în vedere faptul că un 
singur om, posedind o simplă 
servietă și un bilet de avion, 
poate transporta peste ocean, 
în cîteva ore, o dreadă întrea
gă.

Meritul pentru Introducerea 
tehnicii transferului de embri
oni congelați revine, aici la 
S.C.P.C.B. Tîrgu Mureș, unui 
colectiv condus de medicul ve
terinar Emil Silvaș, directorul 
stațiunii, om al pasiunii și te
merității, dușman declarat al 
rutinei, atribute ce definesc 
poate cel mai exact portretul 
profesional al cercetătorului. 
Sîntem imformați deasemenea, 
că un experiment asemănător 
se desfășoară în prezent și la 
Institutul de cercetări pentru 
creșterea taurinelor de la Ba- 
lotești. Dar fiindcă veni vorba 
de rutină, această anchiloză și 
rugină a muncii intelectuale, 
e locul să facem o precizare, 
referindu-ne la un punct de 
vedere exprimat de mai mulți 
specialiști ai stațiunii de la 
Tîrgu Mureș. Prin lupta îm
potriva rutinei, au observat 
aceștia, se pot uneori eomite, 
din prea mult zel și pripeală, 
unele greșeli cum ar fi de pil
dă nesocotirea unor tradiții va
loroase probate prin Judecata 
timpului. Acestea de multe ori 
pot fi preluata și reevaluate 

critic. Asemenea Inovații prîn 
datele tradiției au fost experi
mentate și la Tîrgu-Mureș iar 
două din ele ne-au reținut în 
mod particular atenția.

Pentru valorificarea superi
oară a animalelor mai slab pro
ductive — ne-a informat ingi
nerul zootehnist Mircea Dănea- 
sa, deci pentru obținerea unor 
vaci și viței de carne —- s-a 
instituit sistemul prin care lo
turile de taurine destinate a- 
cestui scop să-și petreacă cea 
mai mare parte a anului sub 
cerul liber prin renunțarea la 
construcțiile zootehnice obiș
nuite : grajduri, niaternități, 
profilactorii, creșe etc. Vacile 
își trec zilele în compania 
odraslelor lor, vițeii însoțin- 
du-și mamele de la fătare, în 
luna martie și pînă la înțăr
care, în luna noiembrie. Se va 
înțelege deci că de la aceste 
cirezi de cornute nu se mulge 
nici un litru de lapte, acest 
aliment prețios fiind consumat 
in întregime de către viței. 
Cuplul yacă-vițtel și ambianța 

naturală, refac condițiile exis
tente de-alungul evoluției filo- 
genetice a speciei.

în aparență acest regim de 
viață amintește turmele semi- 
sălbatice existente odinioară șl 
pe teritoriul țării noastre (po
menite între alții, și de dom
nitorul Dimitrie Cantemir),, 
sau cirezile nomade din Africa 
sau pampasurile Americii La
tine. în realitate, este vorba de 
o libertate controlată, monta 
naturală este dirijată pe grupe 
de 30 de vacfj' animalele dispun 
de adăposturi simple, și sînt 
supuse unui control medical 
sever. Prin ce avantaje se re
comandă acest sistem ?

S-a constatat in primul rfnd 
că vițeii masculi înregistrează 
în decurs de 240 Se zile (mar
tie—- noiembrie) o greutate de 
240 kilograme (deci un kilo
gram pe zi) față de numai 170 
kilograme eît prind în greu
tate vițeii erescuți în grajduri, 
separat de mamele lor. Pășu- 
natul liber le fortifică organis
mul, animalele nu mai fee 
pneumonie, întreg 1 aparatul 
Imuno-modulator dovedindu-se 

mai prompt și activ în fața ata
curilor dezlănțuite de agenții 
patogeni. Calculul economic a 
mai demonstrat apoi că se pot 
obține deopotrivă economii 
apreciabile, deoarece nu mai 
sînt necesare investiții. pentru 
adăposturi costisitoare, iar să
nătatea animalelor hu mai o- 
bligă personalul de îngrijire 
să cheltuiască bani, mulți pen
tru medicamente și asistență 
sșnitară. în sfîrșit, calitatea 
cărnii s-a dovedit deosebită, 
țesuturile proteice se formează 
la aceste animale din toate flo
rile pășunii, precum și ca ur
mare a unor incursiuni perio
dice pe care turma le face pe 
suprafețele eliberate de culturi 
agricole, unde ele consumă res
turile vegetale.

O altă metodă originală, des
pre care ne-a vorbit de data 
aceasta medicul veterinar Cor
nel Podaru, se referă la mode
larea timpurie a comportării 
gastrice la viței. Procedeul a 
avut în vedere, în baza unor 
îndelungate observații, necesi
tatea dezvoltării precoce a ru
menului la vițeii de lapte, un 
aparat digestiv de mai mare 
capacitate (care la rumegătoare 
este alcătuit din rumen, rețea, 
foios și cheag) permițînd ani
malului aă ingurgiteze o can
titatea mai mare de fu
raje, ceea. ee determină, 
evident, creșterea lui în 
greutate. Da aici, necesita
tea reducerii alăptărilor (exa
gerate în unele unități agrico
le) și introducerea în rația ali
mentară a proceselor vegetale, 
fîn, făinuri concentrate, ceai 
de fîn. Se administrează de 
asemenea cantități mici de 
melasă’ și uree. La un kilogram 
de substanță uscată, vițelul 
consumă 3—5 litri de apă, pre- 
siudea lichidului favorizind șl 
ea supradimensionarea com
partimentului ruminal. în fapt, 
sîntem din nou martorii unei 
reîntoarceri la condițiile ■ natu
rale de hrană, stabilite de mi
lenii prin osîrdia naturii. Pe 
această cale, specialiștii sta
țiunii au obținut sporuri me
dii zilnice de 800—900 grame 
în 18 luni, animalele ajungînd 
la greutatea de 500—600 kilo
grame cu un randament la sa
crificare de 59—61 la sută.

Ajunși spre sfîrșitul rela
tării noastre, un putea con
chide, Intr-o încercare de eiSen- 
țîalizare, că aici la Stațiunea 
de cercetare și producție pen
tru creșterea animalelor de la 
Tîrgu Mureș, inovația, și tra
diția inovată sînt cele două di
recții principale care concen
trează complexa muncă de con
cepție și practică experimen
tală.

UVIU TIMBUS ■
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Doi botaniști
Marele Linnă răsfăța botanica 

eu expresiva poreclă de scien
tist amabllis. Doi reprezentanți 
al acestei științe de la noi vor 
face obiectul articolului de fa
ță, cel dinții fiind un venerabil 
pionier, Florian Porcius (1816—- 
1906), deoarece a fost cel din
ții care a realizat Ia noi o cer
cetare floristică intensivă și 
exhaustivă a unei zone naturale 
din Transilvania, anume aceea 
a Munților Rodnei, cel de al 
doilea numindu-se Alexandru 
Borza (1887—1971), deoarece di
recțiile de cercetare, pe care 
le-a inaugurat au devenit as
tăzi deosebit de actuale.

Ceea ee mi se pare extraor
dinar la Florian Porcius este 
faptul eă și-a realizat opera, 
de notorietate nu. numai na
țională, ci și europeană, depar
te de vreo metropolă, de vreun 
centru științific de * Influență ; 
izolat geografic, la Rodna Ve
che, în ținutul Năsăudului. Spre 
deosebire de botaniștii care i-au 
urmat în veacul trecut (un Ar- 
temiu Publiu Alexi, un Daniil 
Barciescu, Anastasie Fătu, Di
mitrie Brândză, Dimitrie Gre
cescul, el nu a posedat nici di
plomă universitară. A urmat, 
intre 1827 și 1831. o Școală nor-- 
mala militară eu limba de pre
dare germană, la Năsăud, a 
luat tot aci lecții particulare 
de limba latină, iar mal Urziu, 
trimis cu o bursă a comandan
tului regimentului românesc 
grăniceresc din Năsăud la Vie- 
m. spre a aiudia pedagogia. 

audiază diferite cursuri, din
tre care cel mai mult l-au fo
losit lecțiile de botanică ale 
profesorului Stephan Endlicher. 
In Transilvania a fost învățător 
în. mai multe localități (Rodna, 
Năsăud etc.), a ocupat de ase
menea mai multe posturi ad
ministrative printre care acela 
de „vicecăpitan" (subprefect) al 
districtului Năsăud, Opera de 
botanist și-a realizat-o deci în 
afara profesiunilor care i-au 
asigurat existența. A fost, fără 
îndoială, un autodidact, dar un 
autodidact de mare erudiție ?i 
de unanim apreciată competen
tă.

Avea dreptate marele biolog 
german Ferdinan Pax, cînd îl 
caracteriza drept „Nestorul ne
obosit al botaniștilor din Tran
silvania", adăugind eă „Horele 
Iui speciale, privind districtul 
Năsăudului constituie sursa 
principală pentru flora munți
lor de la granița nordică tran
silvană...". Cînd s-a stins, la 
venerabila vîrstă de 90 de ani, 
îri omagiul ce 1 1-a adus Aca
demia Română arăta : „în 
veci neuitată să fie memoria 
lui Florian Porcius, primul bo
tanist de frunte de pe vre
muri". Și tot Academia a ho- 
tărit atunci ca, pe cheltuiala ei, 
să se ridice în cimitirul din 
Rodna Veche un frumos mo
nument funerar, care există și 
esUtax - : ■

A fost un mare descoperitor 
în speciaiitatea sa, Inventarul 
floristic al masivului Rodna re» 

«.Uzat de el euprinzînd nume
roase specii, varietăți și forme 
noi, pe care le-a introdus în 
patrimoniul științei universale, 
dintre care sînt considerate va
lide și astăzi 30 de unități sis
tematice, ca de pildă Centaure» 
carpatica și Pedicularis carpa
tica. Prețuirea de care se bucu
ra Porcius s-a reflectat șl în 
denumirile pe care 1 le-au de
dicat alți specialiști lui : Fes- 
tue.a Porcii, Centaure» Porcii, 
Saussurea Porcii etc. Colecțiile 
sale, foarte bogate, de plante 
uscate, i-au permis să organi
zeze de timpuriu un schimb 
susținut de exemplare cu bo- 
tani.ști din întreaga Europă, cu 
care coresponda în mod curent. 
Despre acest „cavaler singura- 
tic“, academicianul Emil. Pop 
scria pe drept euvint : „Nici nn 
botanist al nostru din veacul 
trecui nu iși asigurase relații 
internaționale atît de active și 
de extinse ea Porcius". Lucra
rea sa fundamentală, publicată 
după decenii de neîntrerupte 
botanizări, în 1878, Flora fane* 
rogamă din fostul district al 
Năsăudului (in limba latină), 
unde sînt studiate nu mai pu
țin de 1419 spe® și care s-a 
bucurat de un larg ecou prin- 
tne botaniștii de pretutindeni, 
a fost tradusă în limba româ
nă și premiată de ASTRA din 
Sibiu. Porcius a mai elaborat, 
între altele, un tratat botanic, 
un dicționar de termeni bota
nici și alte scrieri de specialita
te ; în anii săi din urmă a co
laborat eu D. Brândză la alcă
tuirea Florei Dobrogei.

Numele său nu este cel p« 
eare l-a purtat la naștere. Pă
rinții săi se numeau Precup și 
Ioana Șteopan, dar fiind cres
cut de bunicul său Gherasim 
Porcius, a adoptat numele 
acestuia, eu sonoritate latineas
că, oglindind influența Școlii 
Ardelene. în 1882 a fost ales 
membru activ al Academiei Ro
mâne. Să mai amintim că, 
asemenea altor cărturari ro
mâni din Ardeal, a participat 
la Revoluția din 1848 (suferind 
«pol represiunea și chiar în
temnițarea) gi eă a avut exce
lenta relații cu botaniste tfo 

alte neamuri din Transilvania, 
o seamă dintre ei, cum ar fi 
lulius R6mer (unul dintre primii 
darwiniști sași) revendicîndu-1 
drept mentor al lor.

★
Invitat ta 1958 de Academia 

de Științe a Republicii _ Popu
lare Chineze într-o acțiune de 
colaborare. Alexandru Borza 
este prezentat fruntașului chi
nez Ciu En-Lai ea „cel mai 
vechi cercetător în viață ai flo
rei chineze". într-adevăr, în
tr-o vreme eind, tînăr cercetă
tor, se afla in curs de specia
lizare în Germania, i se în
credințase- (în colaborare cu A. 
Lingelsheim) sistematizarea 
„Colecției de plante din Yu- 
nan", adusă de H.W. Limprlcht 
din China, și-a dovedit și 
atunci, de timpuriu, înalta com
petență.

„Un savant al lumii a eărui 
operă este rodul iubirii sale de 
țară — așa îl definește Catinea 
Musean In volumul ei Lupta 
eu imposibilul. Născut la Alba 
Iulia, acum 100 de ani, mai pre
cis la 21 mai 1887, descendent 
direct din Horea, Alexandru 
Borza urmează liceul in orașul 
natal, apoi iși susține licența 
(1911) și doctoratul (1913) to 
specialitatea științe naturale la 
Universitatea din Budapesta, în 
Transilvania autoritățile neîn- 
găduind un învățămlnt superior 
in limba română, între 1911— 
1918 este profesor ia liceul ro
mânesc din Blaj. La 1 decem
brie 1918 ia parte activă la 
Adunarea Națională de la Al
ba Iulia, eare hotărăște Unirea 
eu Țara. Apoi, In 1919, »e ală
tură altor oameni de știință 
români, pentru a pune bazele 
și a dezvolta Universitatea ro
mânească din Cluj, unde este 
profesor de botanică, în mai 
multe rinduri decan al Facul
tății de Științe, iar ta 1944— 
1945 rector. Un mare merit B 
revine în organizarea și condu
cerea Institutului, Muzeului și 
Grădinii Bdtaniee din Cluj, 
eare devin cunoscute ta cercu
rile de specialitate din toată 
lumea gi că cărei buletiu Si tai-

Iubitor al naturii, Alexandrii 
Borza este, alături de Emil Ra- 
coviță și A, Popovici-Boznoșa- 
nu, un promotor de frunte al 
acțiunilor de ocrotire a naturii 
în țara noastră, al creării de 
parcuri naționale (mai ales în 
munți), al combaterii procese
lor eare duc la flagelul poluă
rii. în 1938 devine președinte al 
Comisiei Monumentelor Naturii 
din România.

Specialist în floristica siste
matică și geobotanistică, A. 
Borza este considerat cu în
dreptățire de Emil Pop „crea
torul școlii geoboianiee româ
nești". în lucrările sale, explică 
nașterea și evoluția speciilor 
numai în cadrul colectivităților 
biologice, premergînd astfel 
ideea de ecosistem și bioceno
ză. A elaborat sinteze despre 
vegetația întregii țări și a al
cătuit un conspect euprinzînd 
enumerarea critică a plantelor 
vasculare de la noi. Un mare 
interes prezintă contribuțiile 
sale privind studiul florei fa- 
nerogamice din Retezat și Do- 
brogea. Cercetările și concepțiile 
iui geobotanice sînt expuse ta 
scrierea sa Introducere în stu
diul eovorului vegetal (1965). Un 
Dicționar etnobotanlc (1963) cu
prinde 11000 nume româpești 
de plante față de cele 5 000 cu
noscute de Zaharia Panțu. 
Identifică singur 55 taxoni 
(unități sistematice : genuri, 
specii, varietăți) noi, iar în co
laborare eu alții — 30. Ca și 
în cazul lui Porcius, savanțl 
din alte țări ii dedică plante 
descoperite de ei, înscriindu-i 
numele în terminologia știin
țifică internațională.

Prestigiul de care se bucură 
este demonstrat de alegerea sa, 
în 1954, ca președinte al Con
gresului Internațional de Bo
tanică de la Paris.

Să încheiem cu aprecierea 
prin care îi definește creația 
biologul Emil Pop : „Opera sa 
științifică, neobișnuit de cu- I 
prinzătoare, se întemeiază pe 
o nestăvilită pasiune de cerce
tare, pe o largă eultură uma
nistă și pe un veșnic tresa și 
și constructiv patriotism".

L M. ȘTEFAN ■
—-
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CU SIMȚUL DATORIEI FATA DE CETATEAN

Mai frumos și mai primitor decît oricînd

Litoralul Mării Negre vă așteaptă
La 15 mai s-a deschis oficial sezonul turistic 

estival pe litoralul românesc al Mării Negre.
De altfel, o reușită „uvertură" a noului sezon s-a 

consumat in zilele de 1—3 mai, cînd, pe litoral au 
venit, într-o mică vacanță, circa 30 000 de turiști, 
iar la această dată în stațiunile Mamaia, Eforie 
Nord, Costinești, Neptun, Jupiter, Venus. Aurora se 
află la odihnă și tratament balnear, peste 10 000 de 
turiști români sau oaspeți veniți din numeroase țări 
europene, între care : Austria, Belgia, Finlanda, 
Franța, R.F.G., Luxemburg, Uniunea Sovietică și 
altele.

Baza turistică a litoralului românesc, pregătită 
din timp și capabilă să primească în hoteluri, vile, 
căsuțe de vacanță și alte forme de cazare, peste 
100 000 tie turiști pe serie, este capabilă să răs
pundă, ca și cei aproape 26 000 de lucrători din tu
rism, exigențelor impuse de creșterea de la an la 
an a calității serviciilor, la un înalt nivel.

In noul sezon estival a crescut numărul și s-au 
îmbunătățit mijloacele de agrement ce stau la dis
poziția turiștilor, baze sportive, bowling-uri, săli 
de jocuri mecanice, terenuri de minigolf, ambar
cațiuni nautice etc.

De pe litoral vor fl organizate zilnic, excursii 
către cele mai pitorești locuri cu rezonanțe istorice 
și culturale din Dobrogea, iar stagiunea artistică 
estivală la care își dau concursul numeroase colec
tive artistice și profesioniste din marile centre cul
turale ale României, se va constitui in această vară 
din peste 1000 de spectacole de teatru, operă, ope
retă și balet, din festivaluri și concerte, multe din 
ele — în premieră.

C ISMAILEANU O

...în ziua aceea de octombrie, 
Bela Olah se învoiește, împreu
nă cu un coleg de muncă de la 
întreprinderea înfrățirea Ora
dea, pentru a executa unele lu
crări de reparații la locuința a- 
cestuia din urmă. în drum, se 
opresc la o bodegă, apoi la alta 
și cinstesc evenimentul în a- 
vans. După un pahar vine altul 
și pe măsură ce pofta de bău
tură crește, cheful de muncă 
scade. Ne mai în voim și mîine, 
vor fi spus ei, cunoscînd slăbi
ciunea unor superiori. Iar spre 
seară, obosiți de băutură, cu 
trupul in dezechilibru, s-a în
dreptat fiecare spre casa lui.

Ajuns acasă, Bela Olah con
stată absenta fiicei sale, Gyon- 
gyi. Și cînd, in sfîrșit sosește, 
la ora 19,15, tatăl îi cere soco
teală pentru întîrziere. Temîn- 
du-se de furia tatălui, ea moti
vează întîrzierea prin faptul eă, 
pe strada Cazaban din cartierul 
orădean ar fi acostat-o „un 
nene".

La auzul vorbelor fiicei sale 
minore, Bela Olah începe un fel 
de „vînăcoare", la care parti
cipă soția acestuia, cele două 
fiice, iar pe acest traseu s-au a- 
lăturat, din nefericire, și alți 
„binevoitori", precum Viorel 
Oanți, Ludovik Vasady ș.a. A- 
fară se înserase de-a binelea. 
„Cercetările" n-au dus la vreun 
rezultat. Nu a fost identificată 
nici un fel de persoană suspectă. 
Gyongyi, fetița de 13 ani, a re
nunțat la căutare și a început 
să se joace cu suratele de sea
ma ei, printre blocurile din 
preajmă. Tatăl, supărat pe 
semne de lipsa de interes a fe
tiței, a tras-o brutal din grupul. 
de copii și a obligat-o în conti
nuare să caute bărbatul cunos
cut numai de ea. Pornind spre 
linia ferată care traversează la
teral cartierul, fetița zărește 

trecînd un om cu mersul ușor 
încovoiat și, dorind probabil să 
pună capăt încurcăturii in care 
intrase cu o astfel de vorbă, 
fără să stea prea mult pe gîn- 
duri, dornică să . se întoarcă 
la ceilalți copii, fetița zice, mai 
mult din gesturi. „Iată-1. El e 
nenea". Bela Olah îi pretinde 
lui Teodor Balaj, el era cel 
„identificat" de Gyongyi, să se 
legitimeze. Văzînd că nu are 
buletinul de identitate asupra 
sa, îl bruschează obligîndu-1 
să-l urmeze la miliția muni

cipală. Două vecine (Sil
via Sălăjan și Ana Ghitea) 
afi intervenit in favoarea bă
nuitului, susținînd că este soțul 
îngrijitoarei de la asociația de 
locatari a blocului și că garan
tează . pentru ■ corectitudinea și 
moralitatea lui. Cunoscindu-i, 
prin urmare, identitatea lui 
Teodor Balaj, bănuit în conti
nuare a fi acela care s-a legat 
de fiica sa, Bela Olah nu cade 
la nici un fel de „învoială" pro
pusă de vecini : nu va lăsa lu
crurile pentru a se lămuri a 
doua zi, la miliția din munici
piul Oradea. Adevărul este că, 
în mod firesc, oamenii care 
i-au propus lui Bela Olah acel 
„pact", ar fi trebuit să-l liniș
tească pe acesta, întrucât își 
pierdu-se controlul, lovindu-1 
chiar în. biroul asociației de lo
catari.

Telefonul asociației de looa- 

tari fiind defect, Bela Olah îl 
obligă pe Teodor Balaj să-l ur
meze la telefonul public aflat 
în restaurantul apropiat. Nere
ușind să obțină legătura telefo
nică, Bela Olah îl conduce cu 
forța pe Teodor Balaj printre 
blocuri, spre stația de autobuz. 
Bănuind pe semne un pericol 
iminent. Teodor Balaj s-a smuls 
din mîinile lui Bela Olah și a 
rupt-o la fugă.

Urmărirea a devenit genera
lă. La ea au participat 
mai mulți fără să se mal 

Dar ceilalți?
întrebe cineva, măcar în 
treacăt, de ce omul fugărit 
trebuia negreșit prins î Acest 
soi de curaj — cînd nu implică 
nici un fel de risc — se mani
festă spontan și se-mpînzește 
ca volbura după ploaie. La urma 
urmei, nici nu-i prea greu de 
presupus ce a urmat. La un 
moment dat. Teodor Balaj și-a 
pierdut echilibrul și a căzut. A 
fost ajuns însă din-urmă de că
tre Viorel Oanți, un notoriu 
pierde-vară. alcoolic, neîncadrat 
în muncă de ani de zile. 
Bela Olah a sărit, pur și sim
plu. asupra lui Teodor Balaj — 
imobilizat de către acel ins — 
și i-a aplicat, in spate, trei lo
vituri cu cuțitul.

Incredibil este însă altceva : 
In loc să anunțe Salvarea, ei 
l-au înghesuit pe suferind în 

tr-un autobuz, neimpresio- 
nîndu-î câtuși de puțin că 
omul tăiat avea hemoragii 
abundente, că se sfîrșea cu zile 
sub privirile lor. Cînd autobuzul 
a sosit în oentrul orașului, la în
trebarea lucrătorului de mi
liție despre autorul vătămării 
corporale. Teodor Balaj n-a mai 
putut răspunde, arătînd doar 
cu degetul spre Bela Olah.

Acestea sînt, în mare, datele 
cazului. Fapta lui Bela Olah — 
așa, cum o confirmă procurorul 
Ladislau Margocsy, și cum este 

reținută apoi de instanță — se 
constituie în infracțiune de 
omor, chiar dacă mobilul infrac
țiunii ar fi avut la bază o e- 
roare determinată să spunem, 
de către fiica sa. De altfel, sen
tința penală, rămasă definitivă, 
îl pedepsește pe merit cu 16 ani 
de închisoare.

Dar Teodor Balaj și Bela 
Olah n-au fost singuri. Fapta 
s-a consumat sub pasivitatea, 
toleranța, ba chiar agresivi
tatea unor indivizi oare pu
teau evita tot ceea ce a ur
mat. Ar fi trebuit să intervină 
prompt și eficient (o singură 
excepție a făcut Ioan Murgul) 
pentru a preveni ca întîlnirea 
dintre Teodor Balaj și Bela 
Olah să nu se termine cu o 
infracțiune. Ei înșiși, martorii, se 
fac vinovați într-o bună măsu

ră de întorsătura lucrurilor spre 
deznodămîntul tragic la care 
s-a ajuns.

Distingem, deci, din cîmpul 
grav al faptelor, un al treilea 
personaj care a scăpat de sub 
observația instanței : martorii ! 
Teodor Balaj și Bela Olah nici 
măcar nu se cunoscuseră, dar 
ei, martorii, erau vecini și cu- 
noscuți, îi cunoșteau pe unul, cît 
pe celălalt Erau singurii oameni 
neobosiți și lucizi la acea oră a 
serii. Erau singurii care puteau 
preîntîmpina marea nenorocire 
de pe urma căreia au rămas 5 
(cinci) copii fără ajutorul pă
rintesc din partea capului de 
familie. Mai mult chiar, unii 
dintre ei au fost la fel de agre
sivi ca Bela Olah... Alții au 
incitat la crimă. Viorel Oanți 
care a mai încălcat regulile de 
conduită și normele de convie
țuire socială — apare ca unul 
dintre complicii direcți la crimă. 
Cu toate acestea, el n-a fos. 
tras la răspundere de instanță. 
Iată, așadar, că nu este vorba 
numai de fapta reprobabilă a 
lui Bela Olah, ci și de pasivi
tatea unora șl de agresivitatea 
altora dintre martori. Ei sînt 
vinovați în fața concetățenilor, 
a celor două familii, a legii. Ei 
trebuie să simtă direct această 
probă de duș rece a conștiinței!

Dar pînă atunci, cei care au 
înlesnit într-un fel sau altul 
la comiterea faptei, să fie trași 
la răspundere.

DORIN SALAJAN H

Marți, 5 mal 1987. Buzău. Ho
tel „Pietroasa". Camera 106. 
Deasupra și în stînga ușii, ten
cuiala a căzut sau abia se mai 
ține. Pe ușă scrie 06. Cifre 
mari. în relief. înăuntru, pe 
aceeași ușă, se conservă petice 
de hîrtie ,dintr-un fost afiș. 
Furnirul păstrează urme de li
pici și de cuie. După ușa din 
baie, faianța n-a fost curățată 
de la ultima zugrăvire. Nu 
există perie pentru toaletă. Su
portul din faianță pentru săpun 
e spart. Două robinete au fost 
înlocuite cu niște improvizații. 
Lampa de neon este gata să 
cadă : plăcile de faianță din spa
tele ei s-au dezlipit, una este 
așezată la păstrare chiar pe 
lampă. Lampă care nu mai are 
de mult capacul protector, în 
lipsa căruia se văd improvizați
ile făcute la montare șl murdă
ria care acoperă tuburile de 
neon și suportul. Pereții came
rei par să spună că de la ulti
ma zugrăvire a trecut cam mult. 
Pe cel ce-ți stă în fața ochilor 
cînd te așezi în pat tronează, 
bine conturat, un balaur de 
vreo patru metri. Desenul este, 
poate, un pic stilizat. Unduirile 
sale ascund ~ cine știe ? — 
drumul (ne) drept al vreunei 
instalații electrice îngropate. 
Balaurul păzește misterul. Pă- 
rînd el însuși că dormitează, 
gazdele cred poate că te pre
dispune la somn. Numai că un 
somn ca în copilărie : cu vise 
pline de balauri. Televizorul e 
prins peste șale cu o șină de 
fier. Probabil ca să nu se îm
prăștie de frică : a fost abando
nat prea aproape de balaur. 
Tava 'de plastic merită titula
tura de „arheologică". Este 
plină de cicatricele zgîrieturi- 
lor și arsurilor pe 'care i le-au 
lăsat, de ani de zile,, cine știe 
cîți fumători neglijenți. - Cele 
două măsuțe sînt — după, juli- 
turi — în pragul reformei. 
Aplica de pe perete are supor
tul remarcabil prin cîtă murdă
rie suportă și străbătut de un 
șurub rămas „în aer" : îi lip
sește elementul de prindere, 
între fereastră și televizor, un 
fel de laviță capitonată. Stofa 
arată că trebuia schimbată de 
mult Ți-e silă să te apropii de 
ea, necum s-o folosești. în 

toată camera nu există nici un 

pliant și nici un fel de infor
mație despre hotel ori despre 
ce mai cuprinde clădirea. în 
privința aceasta „Pietroasa" 
bate, de departe, orice record. 
Și în privința aceasta. Mocheta 
tăiată otova față de suprafețele 
pe care (nu) le acoperă este 
plină de pete. Performanța o 
atinge instalația sanitară. Cor
donul flexibil de metal al du
șului este mai curat decît 
multe hîrburi dintr-o groapă de 
gunoi. Strălucirea de nichel a 
pierdut-o de mult. Dar, prin tot 
ce a adunat pe el de ani de 
zile, probează strălucit con
secvența cu care a fost lăsat de 
izbeliște. Vaza goală de pe te
levizor pare destinată să aco
pere petele de pe furnirul 
obiectului intitulat „Opera 
1-H2".

C w ■ w Sa vina 
sanepidul!

Miercuri, 6 mai. Stăm de 
vorbă cu administratorul hote
lului, tovarășa Adriana Moraru, 
După o scurtă introducere în 
care aflăm și alte amănunte 
utile oaspeților, cum ar. fi acela 
că unele chei nu poartă pe ecu
son numărul camerei, fiindcă 
s-a schimbat ecusonul și s-a 
omis amănuntul, îi citim din 
carnet constatările de mai sus. 
Drept care ni se spune că „Pie
troasa" este cel mai mare și 
cel mai modern hotel din jude
țul Buzău, că etajul întîi a fost 
zugrăvit în toamna trecută, iar 
în concluzie : „Cunosc toate lu
crurile pe care mi le-ați spus. 
Să știți că dumneavoastră aveți 
perfectă dreptate." Atît a înțe
les : că ne poate face bucuria 
să ne dea dreptate. Plecăm la 
O.J.T. să-1 căutăm pe tovarășul 
director Gheorghe Giurgea. 
Curtea sediului frapează prin 
necurățenie. Ca și anticamera 
în care așteptăm și în care 

cuierul, pervazele, suporturile 
de flori au ajuns respingătoare 
de cînd nu le-a mai curățat ni
meni. Intrăm. Reluăm lectura 
celor notate. Tovarășul director 
ne spune, între altele : „Sigur, 
cele pe care le-ați văzut în 
hotel dau o imagine neprimi
toare. Dar, să știți că, în ulti
mul an, noi am făcut un salt. 
Dacă veneați anul trecut, era 
mult mai rău. în anul acesta, 
după rezultatele economice, 
stăm foarte bine. Sîntem într-o 
ofensivă împotriva a tot ce 
este degradat și degradant. 
Avem și posibilități, beneficii cu 
care să facem îmbunătățiri." 
Cuvinte frumoase. Dar este prea 
strident că frumusețea le apar
ține numai lor. Pentru că tova
rășul director îl cheamă și pe 
contabilul șef să audă că „dîn- 
sul a locuit în hotel și are niște 
nemulțumiri". Administratorul 
îți spune binevoitor că ai drep
tate, directorul înțelege că ai 
niște nemulțumiri personale. 
Ciudat, nu ? Dar, în ansamblu 
și la o privire atentă, lucrurile 
pierd din ciudățenie. Cît va fi 
de nemulțumit de starea de ne
curățenie a unui asemenea ho
tel un director pe care nu-1 de- 
rșpjează nici murdăria de sub 
n%sul lui ? Ba chiar sare în 
apărarea ei. „Lăsați astea ! 
Curtea noastră sigur că este 
insalubră, clădirea sediului e 
veche, dar aici spațiile acestea 
nu sînt pentru turiști, nu in
trăm decît noi și, mă rog, ați 
mai intrat dumneavoastră." 
Copleșitor de grăitoare replică. 
Dacă mai notăm și tonul de 
abia stăpînită iritare pe care 
era rostită, nu cred că mai este 
nevoie de alte comentarii. Re
zultate economice bune ? Dar ce 
înseamnă rezultate economice în 
turism, dacă nu, mai ales, în
casări de la turiști ? în hote
luri, conform categoriei. Or să 
te mîndrești că iei prețuri de 
categoria întîi pentru servicii 
sub orice categorie este un re
cord comportamental pe care 
trebuie să-1 întîlnești într-o 
asemenea etalare trufașă ca 
să-1 poți crede real. La O.J.T. 
Buzău se poartă. Dar, vorba 
lui Tănase — pînă cînd 1

DORIN GHERGHINESCU B

Dacă aveau carnet, 
oricum au aveau caracter

E atît de ușor să nu ai ca
racter. mai ales atunci cînd ți-e 
frică și ești vinovat Iar asta se 
vede îngrozitor de limpede în 
traficul de fiecare zi. Mereu e 
unul care se strecoară spre 
vîrful coloanei, mereu apare 
altul care o ia pe trotuar ca să 
ajungă primul, cînd nu te 
aștepți mai iese un inconștient 
care ți-o taie scurt fără să se 
asigure, mereu descoperi cîte 
un principial care merge cu 
viteza legală pe mijlocul șoselei 
și nu se ferește oricît l-ai 
claxona sau i-ai aprinde lumi
nile. ca intr-un tîrziu să-ți facă 
semn să-1 depășești prin dreap
ta. Cînd ai in mină un volan e 
atît de ușor să-ți pui în evi
dență caracterul, modul de a fi 
și chiar cel de a trăi în fiecare 
zi, incit oglinda e o dulce cbpi- 
lărie în a-ți spune adevărul 
despre tine. Mult mai izbitor se 
vede totul atunci cînd greșești, 
cînd ești vinovat. Un om în 
toată firea a lovit pe cineva pe 
o trecere de pietoni. L-a dus la 
spital și apoi l-a rugat pe doc
tor să scrie că victima a avut 
o tentativă de sinucidere. în 
acest caz. cel lovit apăra ade
vărul, se apăra pe sine. Dar 
sîmbăta trecută (9 mai. 1987), în 
cartierul Drumul Taberei, pe 
strada Valea lui Mihai, un ado
lescent conducea o Dacie 1310 
(nr. 1—B—19798) de culoarea atît 
de curios botezată albastru de 
Mamaia și ducea două adoles
cente într-o plimbare de curtoa
zie. în fața blocului O.D. 1, după 
ce-a evitat o bătrînică și un co
pil, a lovit în plin o motoretă 
(B-l-3697). Și mobra și Dacia 
veneau în viteză și s-au îmbră
țișat patetic, cu un zgomot care 
a scos lumea la balcoane. Cele 
două fete luate la o plimbare au 
coborît discret și au dispărut. 
Cei doi de pe motoretă s-au 
ridicat anevoie și au evaluat 
noua formă a motoretei, șifo

nată în toată regula. Abia mer
geau. Și cînd se așteptau mai 
puțin, șoferul autoturismului a 
urcat la volan, a băgat în 
marșarier și a făcut o cursă cu 
spatele într-un stil pe care alții 
nu-1 reușesc nici cu fața, a lo
vit un Renault 10 (3-B-3988) și 
a dispărut ca la o urmărire. Cei 
doi de pe motoretă n-au pro
testat cîtuși de puțin. Dimpo
trivă. se bucurau de dispariția 
bolidului și încercau să gă
sească și ei un loc pe unde să 
spele putina. Și-au luat moto
retei, vizibil comprimată în di
mensiuni, au ascuns-o sub scă
rile unui bloc și au plecat, 
bucuroși că scapă de acest in
cident care le putea fi fatal. Cît 
de grav erau loviți cei doi 
(despre care adolescentii car
tierului spuneau că ar fi frații < 
Vasile și Pompiliu Georgescu) 
e greu de știut. Ce motive 
aveau să dispară și ei după ce 
autorul accidentului a șters-o 
cu autoturismul l-B-19798 e 
greu de știut. Oricum, nu voiau 
să aibă de-a face cu serviciul 
de circulație. Aveau tot intere
sul să facă o pauză si să 
considere fuga ca pe cea mai 
bună variantă. Dar autorul ma
șinii lovite ce vină, avea ? EI 
va cobori. va descoperi ușa în
fundată și va plăti o reparație 
de care nu avea nevoie.

E atît de ușor să nu ai carac
ter și să fugi cînd ești vinovat ?. 
Și dacă doi oameni, chiar dacă 
și-au făcut necazuri, au intere
sul reciproc de a nu se întîlni 
la o confruntare cu legea, asta 
nu înseamnă că, în lipsa unei 
acuzări oficiale, vinovăția e 
mai mică sau chiar ștearsă cu 
buretele. Dacă aveau carnet 
înseamnă că nu aveau caracter. 
Și dacă aveau hîrtiile în cauză, 
caracterul tot nu le folosea la 
nimic.

B. N1SIPOIU g
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CU SIMȚUL DATORIEI FATA DE CETATEAN
In orașul Călărași, ca oriunde 

in altă parte a țării (deși ju
dețul are prevăzute circa 
16 000 ha de legume), această 
iarnă prelungă a pus în cum
pănă fantezia bucătarilor și a 
gospodinelor, ca și meniurile 
noastre. Trufandalele întîrziate 
ne fac să rămînem încă fideli 
cartofului și legumelor conser
vate ; în definitiv, indiferent 
de sezon, nu cartoful este • 
doua pline cea de toate zilele 
a europeanului ?! Așa că, la 
întrebarea „unde mergem astă

zi zi ?“ a echipei de control al oa- 
' menilor muncii pe care am în

soțit-o la Călărași, în ziua de 
14 mai a.c., — echipă alcătuită 
din 3 lucrători de la întreprin
derea de materiale de construc
ții din localitate. Petre Alexie, 
lăcătuș-mecanic, Vasile Arbore, 
șef formație și Dumitru Neagoe, 
dispecer —, răspunsul a fost 
„prin depozitele de legume". 
Oameni cu ochiul civic dezvol
tat și, totodată capi de familii 
care își ajută soțiile la trebu
rile gospodărești, au sesizat că 
în oraș se manifestă acum, pri
măvara, anumite sincope în rit
mul aprovizionării cu legume. 
Cetățeni eu responsabilități ci
vice. participant la dezbaterile 
din cadrul organizațiilor 
F.D.U.S. și ale „Tribunei De
mocrației", au prea bine cu
noștința faptului că asemenea 
situații nu ar trebui să apară, 
dat fiind cantitățile însilozate 
în toamnă și măsurile stabilite 
de către Consiliul popular oră
șenesc pentru asigurarea lo
cuitorilor cu legume și fructe 
de sezon, pînă la apariția noi
lor recolte.

Pentru a înlătura orice su
biectivism. orice idee preconce
pută, am întreprins, mai întîi, 
un raid, prin citeva unități de 
desfacere.

Pe CI. Sloboziei nr. 22, într-un 
magazin al AGHOCOOP, cu 
toate că funcționează într-un 
local prea vechi și prea modest, 

L cu o sală de vînzare mică și 
’ improprie, cu spații de depozi

tare și mai improprii, 2 lucrători 
își fac în cei mai buni termeni 
datoria. Curățenia este ca la 
carte, marfa, atîta cită este, e 
frumos prezentată și eu res
pect manipulată de vînzătoarea 
Eugenia Sandu iar Ion Rusen, 
șeful unității se zbate să gă
sească și să aducă mai tot ceea 
ce solicită cumpărătorii. „Din 
ceea ce ni se dă", subliniază 
Ion Rusen. Nu reușește să aducă 
în cantitățile dorite cartofi, sa
lată verde, spanac proaspăt iar 
dintre conservele mult cerute de 
consumatori — ghiveciul în 
ulei, ardeii pentru umplut, do
vleceii în apă și alte sorturi so
cotite „specialități", cum ar fi 
bârnele în bulion, conopida ș.a. 
Zilnic se duce la depozit cu co
menzi și, primește cit primește. 
Din unele sortimente nimic, din 
altele — cantități prea mici. 
(Despre diversificarea conser
velor de legume am mai discu
tat și vom mai discuta în pa
ginile revistei, fiind, ca și ră- 
toritoarele, un inexplicabil'„nod 
Gordian" ce, în mod special în 
jud. Călărași n-ar fi cazul să 
apară, pe teritoriul lui aflîn- 
du-se una din eele mai însem
nate fabrici de conserve de le
gume din țară — Valea Roșie 
—, și, cum spuneam, un mare 
bazin legumicol. Pe deasupra, 
multe dintre C.UiA.S.C.-uri și 
C.A.P.-uri și-au organizat sec
ții proprii de preindustrializare

(Urmare din pag. 1)

cil, cazul Alexandrinei Popescu 
ajunsese unul disperat. Tînărul 
medic a și spus-o : „Am să în
cerc să salvez mama. Dacă vreți, 
totuși, să mergeți la București, 
în jumătate de ceas nu mai 
aveți pe cine duce. Copilul mai 
e viu, dar dacă nu intervin chiar 
acum, șansele mamei și ale 
pruncului diminuează cu fiecare 
clipă".
.Și tînărul stagiar a purces la 

operație. I-a făcut femeii rahi- 
anestezie, a urcat-o pe o masă 
de pansamente, a cerut să i se 
fiarbă și să i se pregătească 
toate cîrpele din preajmă — in
clusiv batistele celor • prezențl — 
și a operat la lumina lămpii cu 
gaz, singur, el și cu știința lui 
doar. Femeia auzea "aproape to
tul. Din cînd în cînd, îl auzea pe 
tânăr zicînd : „Să nu fracturăm 
brațul, să nu fracturăm brațul". 
Medicul se îndemna, își coman
da se pare sie-și, fiindcă brațul 
copilului era și el într-o poziție 
delicată, trecut pe după cap. De 
afară, cocoțat într-un pom. lor- 
dache Popescu, soțul, vedea to
tul pe fereastră.

Operația, firește, a reușit. 
Altfel n-am mai fi avut ce po
vesti. Numai că povestea acum 
începe cu adevărat.

Peste un număr de ani, un 
vestit chirurg de la Spitalul de 
copii Berceni se întâlnește cu un 
coleg de școală din Constanța. 
Coleg și prieten din copilărie. 

ți valorificare a surplusului de 
legume și fructe).

O situație similară întîlnim 
și la Unitatea nr. 14 a între
prinderii comerciale de stat 
pentru legume-fructe, de pe 
CI. Sloboziei nr. 36. Stan Echim, 
gestionarul, un om cu vastă ex- 
perință în acest tip de comerț, 
de 28 de ani vinde legume, 
gospodărește cum poate mai 
bine cantitățile relativ mici de 
cartofi, pe care le primește zil
nic sau chiar la 2 zile o dată, 
așa fel tncît să apuce și cum
părătorii de după-amiaza. Răs
toarnă un sac de cartofi — pri
miți vrac —, calitatea I și ne 
arată cit de neglijent sînt sor
tați. La preț de a l-a este ne
voit să vîndă gunoaie, ori, el dă 
piept cu omul care cumpără, 
care dă banii. Și are dreptate.

Deci,
O pornim spre depozite. Spre 

unul din marile depozite ale 
I.L.F., ale întreprinderii de le
gume și fructe. Intrăm neîntre
bați și nestingheriți de nimeni 
prin poarta mare pe unde ies 
camioanele cu marfă, exact pe 
unde era de așteptat să întîlnim 

CU ECHIPELE DE CONTROL AL OAMENILOR MUNCII

La cumpărături 
după legume și fructe

ochi mai severi de pază și con
trol. (Cam tot astfel ieșeau și 
camioanele). Ne plimbăm prin 
curte, stăm de vorbă cu o echi
pă de femei sortind ceapa usca- 
tă (cit mai este uscată în lăzile 
ce arată ca brazdele din grădini, 
pe deplin înverzite), pătrundem 
în depozitul de cartofi, cu ușile 
larg deschise și tot nu intere
sează pe cineva cine sîntem, ce 
vrem, cum am ajuns acolo. Sînt 
cam orele 11,00, mașina de sor
tat stă, iar lăzile cu cartofi de- 
preciați, mucegăiți se află ală
turi ( contrar tuturor normelor 
de igienă alimentară, de pro
tecție și conservare a legume
lor) de cei pregătiți să fie ex- 
pediați spre consum. (Ceea ce 
s-ar cuveni ca și lucrătorii 
SANEPID-ului să-și facă mai 
atent, și mai consecvent, dato
ria). Pe jos — bălți de apă. 
Emil Ștefan, șeful de depozit 
(pe care îl solicităm noi, in cele 
din urmă) ne asigură că e apă 
de ploaie, din ploile ce au căzut 
deunăzi, infiltrate prin acope
riș, deoarece izolația nu e bine 
făcută de constructor. Cerce
tăm (prin sondaj) cartofii din 
lăzile de calitatea L Se confir
mă, încă o dată, cele constatate 
în magazinul lui Stan Echim. 
Cei de calitatea Il-a arată chiar 
mult mai bine, sînt mai sănă
toși, par de un soi mai bun, sin
gurul incovenient fiind, doar 
faptul că sint mai mici. Perso
nal, i-aș prefera pe aceștia, 
dacă aș fi locuitor al Călărașu
lui. Șeful de depozit recunoaște 
că lucrătorii de la mașina de 
sortat nu și-au făcut corect 
munca, dar au fost suprave- 

ajuns și acesta om de vază. Din 
vorbă în vorbă, așa cum narea
ză oamenii doctorilor întîmplări 
teribile cu alti doctori, prietenul 
îi spune chirurgului despre no
rocul nepotului său. Cum adică 
a nimerit soră-sa la un obscur 
doctoraș din Bărăgan și oe curaj 
și competență au arătat el. ti
nerelul cu stagiul neîncheiat 
Cum «e viața, adică.

Chirurgul s-a uitat în ochii 
amicului său și i-a zis : „Măi, tu 

știi .cine ți-a salvat sora ? Eu, 
dragă ! Ca să vezi cum e viața 1“

Fiindcă de viață e vorba. Și 
anume de viața unui om.

Pe acest om îl cheamă Mircea 
Cezar Popescu. Popescu după 
tată, .iar Cezar nu întru cinsti
rea împăraților romani de odi
nioară, ci a chirurgului, care în
tr-o noapte de toamnă, la lumi
na unei lămpi cu gaz și cu cu
rajul științei sale îl adusese pe 
lume efectuînd o „cezariană" 
neobișnuită ca mărime a inci
ziei. Dacă părinții lui Cezar 
Mircea Popescu — iertată să ne 
fie inveiUiunea numelor — i-ar 
fi reținut numele doctorului, 
probabil că i-ar fi zis fiului lor 
și Alexandru. Dar, ori nu i-1 
știau, ori n-au făcut — cum se 

gheați pe măsură T întrebăm, 
fără să mai primim răspuns. Se 
poartă fără viza de calitate pe 
Avizul de expediție. Noi am 
cercetat o mulțime de Avize de 
expediție și n-am zărit pe nici 
unul o astfel de ștampilă ori 
consemnare. A recunoaște doar 
formal, este o tactică a struțu
lui ce abia face să se vadă și 
mai clar alte minusuri din ac
tivitatea depozitului. în singura 
celulă frigorifică unde se mai 
află un stoc de circa 100 tone, 
după aprecierea lui Emil Ște
fan — deși din scripte și acte 
vom afla că nu mai există de- 
cit vrea 64 tone —, curge, de 
asemenea apă din tavan iar 
muntele de cartofi e complet 
ud. Din fișele de magazie re
zultă că de la 31 decembrie 
1986 și pînă la 5 mai 1987 s-au 
livrat pieții 770 tone calitatea 
I și aproape 300 tone de cali
tatea a Il-a. Toată lumea re
cunoaște că în lunile de iarnă 
a fost un exces de cartofi pe 
piață și, iată, acum nu prea 
mai sînt. Tovarășul director 
Nicolae Dinu întreprinde toate 
demersurile să aducă mai re

pede pe cei aflați în custodie, 
în județul Harghita pentru a 
asigura măcar strictul necesar, 
pînă la noua recoltă. Și totuși, 
o întrebare se pune : e bine 
așa ? Este înțelept și gospodă
resc ca în 5 luni să arunci in 
magazine aproape 80 la sută 
din stocul de marfă ? Se spu
ne că au fost atît de mulți in
cit s-au dat la păsări, la porci 
iar o parte chiar au înghețat 
pe tarabe ! Problema de fond 
nu este, să se înțeleagă bine, 
aceea de a nu însiloza cit tre
buie, luînd -în calcul și perisa- 
bilitățile inerente pe timpul 
depozitării, problema este a 
unei corelații mai aproape de 
realitate dintre cerere și ofertă 
în fiecare lună a anului, măcar 
pentru legumele de bază, și în 
funcție de stocul fiecăreia. Iată, 
deși călărașanul a avut în 
iarnă cartofi berechet incit a 
putut să-i dea și la animale, 
acum pîridește mașina cu marfă 
și face rînd la un săculeț cu 
3 kg. Ni se par, de asemenea, 
un gest de grandomanie cutiile 
imense pline ochi cu cartofi de 
calitatea a IH-a pregătite să 
fie expediate spre fabricile de 
spirt ori spre sectoarele zooteh
nice. Sînt buni și sănătoși, în 
mare parte, ar putea fi, atent 
sortați, să completeze fondul de 
marfă aflat într-un moment de
ficitar. Au doar cusurul că sînt 
mai micuți.

Controlând avizele de expedi
ție, echipa constată nereguli și 
in întocmirea acestora. De pildă, 
cu toate insistentele (cei de La 
contabilitate neratadicsind să 
coboare o scară pînă la noi, deși 

zice — legătura. Lucrurile sînt 
cum le știm și n-are roșt să ne 
întrebăm asupra lor. Fapt este 
că în casa Popeștilor de atunci 
și după ce băiatul a crescut și 
s-a așezat, ca inginer construc
tor, ia casa lui (avînd, la rin- 
du-i, un băiat) amintirea chirur
gului cu mîini binecuvîntate și 
cu o conștiință de mare profe
sionist a rămas vie. Ființa ace
lui medic a devenit parte din 
ființa lor.

Zilele trecute, pe 18 mai. Ia 
orele 21,30, la Spitalul de copii 
Berceni, Alexandrina Popescu, 
băiatul ei, Cezar Mircea Popes
cu, soția acestuia, Elena, fiul 
lor, Liviu Adrian, împreună cu 
prietenul din copilărie al chirur
gului, cumnat și unchi al Popeș
tilor, l-au așteptat — cu senti
mentul că li se luminează și ca
pătă un sens deosebit o anume 
perioadă din existența lor — pe 
vestitul „doctor de copii", cele
brul chirurg medic primar Ale
xandru Pesamosca să-i mai mul
țumească odată, așa, cu privirea 
surîzîndă și după trecerea a 31 
de ani.

A fost o întâlnire afectuoasă, 
degajată, fiindcă Alexandru Pa- 
samosca are darul de a-i tace pe 

au fost solicitați prin interme
diul tovarășului director), n-am 
putut afla cînd au ieșit pe 
poarta depozitului și unde au 
ajuns 8Ș0 kg cartofi, călit I, 
expediați cu Avizul (neda
tat) nr. 595/43, prin de
legatul (nu se știe al că
rui magazin) Sbenghici Ana 
și cu autocamionul nr. 
21-C1-1674, condus de șoferul 
Gheorghe Constantin. Nici un 
alt act asupra destinului mărfii 
nu s-a putut pune la dispozi
ție în afara avizului incorect 
întocmit. Precum și în cazul 
Avizului nr. 550/43, potrivit 
căruia s-a dat liberă tre
cere pe poartă camionului, 
condus de Vasile Mogoș, 
cu 70 kg de cartofi. Cică, ar 
mai fi luat și alte legume din 
alte hale. Dovezile ? Intîrzie să 
vină, chipurile n-ar fi timp să 
se scotocească actele de la toa
te depozitele aflate în marea 
incintă ! (Rămîne ca organele 
de control ale I.L.F. să-și facă 
datoria și să ne comunice în 
scris, conform legii).

Depășind (dar nu rezolvînd) 
paradoxul cartofului de la 
I.L.F. Călărași, intrăm în altul, 
al cepei verzi, o trufanda încă 
atît de căutată pe piețele tu
turor orașelor țării. In schimb, 
în orașul dunărean, nu. Tova
rășul director Nicolae Dinu ne 
conduce într-o hală frigorifică, 
din depozitul aflat în responsa
bilitatea lui Gheorghe Roșu, să 
vedem cum zac și se depre- 
ciază, de 3 zile, 15 600 legături 
de ceapă verde, cu cîte 10 fire 
la legătură, preluată, conform 
contractelor. de la Asociația 
economică de stat și coo
peratistă Cuza Vodă și I.A.S. 
Călărași. De ce ? Pentru 
că lucrătorii din rețeaua de 
desfacere a I.C.S.L.F. nu vor 
s-o ia. Se zice că, nu se caută, 
consumatorul nu cumpără ceapă 
de la magazin ci de pe piața 
liberă ! Poveste veche aceasta a 
atitudinii unor vînzători de le
gume față de verdețuri și față 
de multe zarzavaturi proaspete, 
cu procent ridicat de perisabili
tăți, dacă nu sint depozitate și 
prezentate mai cu grijă la vîn
zare. Tovarășul director invocă 
refuzul prin noua organizare, 
prin trecerea magazinelor de 
legume-fructe, în sistemul co
merțului de stat, faptului că 
„vînzătorii nu mai sînt ai noș
tri și nu mai putem să-i 
obligăm, nu mai avem putere de 
decizie asupra lor". (Dar Legea 
contractelor ?!). Ca și cum înain
te ar fi fost altfel. Să fim se
rioși, n-am prea văzut vînză
tori tinînd pătrunjelul, de pildă, 
proaspăt pe tejghea, împrospă- 
tîndu-1 cu apă, îl tirăște ofi
lit, depreciat în sacoșa cumpă
rătorului. Nu l-a semănat și nu 
l-a săpat el, e adevărat ! De
sigur, telexurile,adresate între
prinderii beneficiare ca și Di
recției comerciale locale nu dau 
răspuns la ceea ce se va întâm
pla în viitor cu ceapa verde co
mandată unităților producătoare 
și nici la ceea ce se va face cu 
acest lot de producție. Ea a 
consumat muncă, pămînt, chel
tuieli iar piața liberă nu poate 
acoperi tot necesarul de consum 
al populației ! Și atunci ? Nu
mai căutînd bine toate cauze1 e 
și asigurând un control perma
nent, lucid și exigent se va asi
gura și în comerțul cu legume 
vînzători buni și responsabili 
față de marfa manipulată.

CIQ IORDACHE ADAM ■ 

oameni să se simtă liberi și im
portanti că s-au născut și sînt 
oameni ; să se simtă, adică, bine 
în prezența medicului. S-au 
evocat niște întîmplări și niște 
sentimente. Ale mamei, care îl 
auzea pe chirurgul tînăr încu- 
rajîndu-se, fără a avea aerul că 
o face, ale medicului de țară la 
primul său caz cu adevărat dra
matic, ale celor ce au fost prin' 
preajmă în miezul faptului. O 
întîlnire scurtă, deoarece Ale
xandru Pesamosca era nițel os
tenit, după ce toată ziua dăduse 
consultatii și operase, dar mai 
cu seamă pentru că era așteptat 
(la orele acelea din noapte !) de 
cițiva pacienti și de o echipă 
operatorie, care-i solicita com
petența.

Aici ar fi, de fa.pt, începutul 
propriu zis al istoriei noastre.

Și spun aici, pentru că la oa
menii care-și impun să existe 
cu un maximum de folos pentru 
semeni totul se vădește impor
tant și încă devreme. Din vremea 
studiilor. Din vremea acelor ani 
de început, pe care mulți îi so- 
cot prea fragezi pentru mari de
cizii. Oamenii se deosebesc între 
ei după însemnătatea pe care o 
descoperă în secunde și situații, 
care altora li se par neînsem
nate, după bucuria fiu de a 
risca, ci de a îndrăzni de a-și 
asuma răspunderi capitale, după 
faptul că se respectă pe sine 
respectându-i in chip convingă
tor, cu dovezi și urme în afect, 
pe ceilalți.

Civilizația 
circulației

9

Despre circulația rutieră «-a 
scris și se va mai scrie, pro
babil, foarte mult dar, la fel 
de probabil, întotdeauna cu fo
los. Pentru omul modem cali
tatea de participant la traficul 
rutier, în oricare dintre va
riantele sale (de la pieton la 
pasager sau conducător auto) 
este o componentă fără de care 
aproape că n-ar putea fi iden
tificat și, cu atît mai puțin, 
înțeles. Un astfel de efort de 
aprofundare a comportamentu
lui omului zilelor noastre pri
vit din această perspectivă a 
existenței sale cotidiene este 
lucrarea Oameni și șosele apă
rută de curând la Editura mi
litară sub semnătură autorilor 
Victor Beda și Gheorghe Ene.

împărțită în șase capitole și 
un preambul conținind o re
trospectivă privind legislația 
rutieră românească, lucrarea 
se. dovedește a fi mai mult de- 
cît ceea ce pare la o răsfoire 
grăbită. Și asta pentru că, din
colo de filonul epic al povesti
rilor pe care cartea le include 
(prin ele însele captivante, 
scrise cu nerv și cu un talent 
de fin observator), lucrarea de 
față se constituie prin varie
tatea problematicii abordate 
într-o schiță sociologică pentru 
un mai amplu posibil tratat de 
civilizația. circulației. Privite 
astfel, secvențele incluse ne 
ăpar nu chiar ca simple po
vestirii ci ca exemplificări ale 
unui demers logic bine con
turat. Sint relevate pe rînd 
aspectele de mare diversi
tate care formează în 
toată bogăția sa imaginea aces
tui fenomen, pe care ne-am 
obișnuit să-l numim, simplu, 
trafic rutier. Nu sînt omise 
nici una din principalele com
ponente : economice, mo
rale, psihologice, educaționale, 
determinantele de vîrstă și sex 
sau profesionale, ’factorii de 
spațiu și de timp. Cu o deo
sebită știință a gradației, izvorită 
fără îndoială dintr-o vastă ex
periență cazuistică, sînt aduse 
argumentele acestei pledoarii 
pentru viață civilizată în care 
se constituie cartea. Peste tot 
și toate primează factorul 
uman, surprins în situații din
tre cele mai diverse. Mereu al
tele sînt personajele, mereu 
altele datele care au contri
buit la evoluția unor stări de 
lucruri, altele conflictele care au 
determinat accidentele, și ele 
altele, dar mereu o constantă... 
omul. Omul aflat sub inciden
ța unui factor de asemeni con
stant al existenței lui moderne, 
circulația (cu sau în afara re
gulilor ei) care nu o dată îi 
poate influența în bine sau în 
rău cursul vieții. Ipostazierea 
sa într-o relație fixă cu me
diul, dată de tematica propusă, 
nu dă însă fixitate, imobilism 
cărții din care pulsează fre
netic viața ale cărei resorturi 
intime sînt surprinse cu finețe.

Oameni și șosele duce mai 
departe strădania autorilor de 
a realiza o adevărată mono- 
grafiere a unui fenomen cu 
mari implicatii asupra desti
nului omului contemporan, 
avînd la bază o vastă docu
mentație și bucurîndu-se pe 
deasupra de atuurile unei scri- 
itugi alerte prin care, persona
jele și tot ceea ce a însemnat 
existența lor la un moment dat 
(cuvinte, sentimente, idei, în
tîmplări) substrase realului de 
o împrejurare sau alta drama
tice și de multe ori tragice sînt 
refăcute, ca o v.eche civilizație, 
din vestigiile sale, cu mijloa
cele prozei pe care autorii le 
stăpînesc cu abilitate. O carte 
utilă, emoționantă șl convingă
toare, scrisă cu talent și sensi
bilitate.

CONSTANTIN DRAGOMIR R
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SPORT
La Cluj-Napoca, în preliminariile olimpice : România - Polonia 0—0

Am prezentat în teren o
cină era nevoie de o

Prin organizarea acestui meci 
Clujul s-a ridicat la Înălțimea 
reputației sale culturale. Cîteva 
zile, orașul a pulsat la con
fluența spiritului olimpic ce tu
telează această competiție cu 
spiritul academic atît de pro
priu acestei cetăți universitare. 
Pregătirile pentru acest eveni
ment s-au desfășurat aici după 
un scenariu impecabil stabilit și 
realizat la nivel de detaliu. To
tul au prevăzut organizatorii ta 
afara unui lucru asupra căruia
n-aveau cum să intervină
•voluția echipei noastre 1

Am prezentat o echipă eu 
cinci jucători de la Steaua — 
avind deci din start tradiționa
lul argument al omogenității. 
Jocul a arătat, însă, că un ase
menea argument al teoriei se 
cere susținut într-o echipă nu 
numai de carnetele de legitima
re ale componenților ei, ci și, 
mai ales, de o concepție tactică 
adecvată. Pentru că, „citită" 
altfel, echipa noastră a avut o 
structură cu multe incompati
bilități tactice între comparti
mente. De pildă, axul vertical 
al posturilor cheie a cuprins 
cinci jucători de la cinci echi
pe : Stancu (libero), Bumbescu 
(marcaj), Rada (acoperire), 
Mujnai (coordonare), Vaișcovicl 
(vîrf). Iar de-a latul au fost 

. vizibile nesincronizărîle din-apă-

rare, randamentul slab al mij
locașilor ce a avut trei alcătuiri 
de-a lungul aceluiași joc 1

Deci, oricum am lua-o, de-a 
lungul sau de-a latul, echipa 
noastră a evoluat mediocru. Iar 
ta condițiile ta care jocul nos
tru a dat răspunsuri improvi
zate chiar și Ia întrebări ele
mentare (cine bate cornerele 7 
cine execută loviturile libere 7) 
este de înțeles că acele virtuți 
tactice proprii oricărei echipe 
competitive nici nu mai merită 
căutate.

Am vrea să credem că alcă
tuirea și pregătirea echipei 
olimpice nu vor constitui re
versul neplăcut al „medaliilor* 
cucerite în ultima vreme de fot
balul nostru. Aceste performan
țe, îndeosebi ale Stelei, au con
solidat ta fotbalul nostru o 
benefică mentalitate de învin
gător. Riscul este acum să tre
cem în partea cealaltă, subesti- 
mînd adversarii. Față de 
Poloni^ cel puțin, a mocnit 
această convingere că este o 
echipă pe care o putem depăși 
ușor. Realitatea ne-a contrazis 
dureros, echipa oaspeților dove- 
dindu-se mult mai închegată, 
mai puțin obstrucționistă decît 
ne așteptam și, ca urmare, din 
respect pentru adevăr trebuie 
să spunem și că a avut ocazii 
de gol mai multe și mai clare

Marii sportivi dincolo de arenă

Europenele de gimnastică

formație, 
echipă!

Deci se impun mai mult
realism în evaluarea adversari
lor, mai multă rigoare în „con
ceperea" echipei noastre. Sîntem 
solidari cu antrenorii în dificul
tățile lor de selecție și alcătuire 
a unui lot olimpic competitiv, 
dar perioada îndelungată a tes
tărilor se vede că n-a fost fo
losită eficient sau, cel puțin, 
n-a dat roadele așteptate. Re
nunțarea și rechemarea (forța
tă de împrejurări) a lui Stancu, 
recurgerea — într-un joc ofi
cial — la „experimente în pre
mieră" (Biro, Cojocaru, Rada) 
denotă tocmai această prelungi
re excesivă a căutărilor pentru 
echipa olimpică.

Peste trei săptămîni ne aș
teaptă ultimul meci oficial al 
acestui sezon și imaginația îna
ripată (că în Danemarca ne vom 
îmbogăți punctajul, consolidîn- 
du-ne poziția de lideri) nu are, 
deocamdată, acoperire în reali
tate. Este, insă, timp să reana- 
lizăm „soarta" echipei olimpice 
(inclusiv prin prisma uzurii 
inevitabile a blocului stelist, 
imposibil de menținut ta priză 
șase luni in șir) astfel incit să 
putem încheia această „carte 

.■întîi" a preliminariilor cu spe
ranțe intr-un epilog fericit.

OCTAVIAN ȘTIREANU B

Ce nu spune poarta ta
Nicolae Munteanu are o 

formație profesională" care
..de
face

atit cit o trăsătură de caracter : 
privește oamenii în ochi, și-apoi
le urmărește vorba pe-o
minge aruncată de la 7 m. Arcul 
voltaic ce-1 leagă și-1 desparte 
de adversar în acele momente, 
scăpărările de priviri și gînduri 
ce încap în acele fracțiuni de 
secundă i-au construit un reflex 
al dialogului bazat pe echilibru, 
stăpinire de sine și deosebit simț 
al replicii. A rămas și-n viață ca 
pe terenul de sport, sau vice
versa — pentru că portarul de 
handbal este eternul personaj al 
propriei sale sincerități : nici
odată nu poate fi altfel decît 
pare și totdeauna evoluțiile lui, 
mai ales în acele faze de „unu
contra unu", trimit la 
tatea, caracterul și 
mentul pe care le are. 
„citindu-i" bine jocul

personali- 
tempera- 

De aceea, 
și cariera

în așteptarea noilor zîne
Ieri, la Moscova, au început 

Campionatele Europene de 
Gimnastică, amplă competiție 
în care fetele și băieții noștri 
vor avea, sîntem siguri, ba 
chiar și îndreptățiți să credem, 
un important cuvînt de spus, 
confirmind valoarea mereu 
crescută, de incontestabilă clasă 
internațională, a școlii româ
nești de gimnastică. Lupta pen
tru Întâietate. pentru medalii, 
va fi. nu ne îndoim, aspră, dar 
cu-atît măi mare izbînda, mai 
strălucitoare succesele. Fetele 
noastre, adică Daniela Silivaș, 
Camelia Voinea, Eugenia Golea 
și. ca rezervă. Celestina Popa, 
vor avea de apărat, sub condu
cerea antrenorilor Adrian Go- 
reae și Maria Cosma, aurul cu
cerit cu ani în urmă. în com
petiții internaționale la fel de 
mari, Nadia Comăneci și Eca- 
terina Szabo, ca să amintim, 
ca imbold, doar două din stele
le pe care școala românească 
de gimnastică le-a impus aten
ției publice, specialiștilor, pre
sei sportive internaționale, iu
bitorilor de sport din toată 
lumea. Speranțele noastre, 
întrutotul îndreptățite, se bizuie 
in primul rînd pe excelentele

evoluții de la recent încheiatele 
campionate internaționale ale
României, 
luptă a 
evolua cu 
piept. O

dar si pe puterea de
sportivelor ce 
tricolorul patriei 
evoluție la fel

vor 
pe 
de

bună, la cota reală a valorii lor. 
o așteptăm și din partea băie
ților. adică Marius Gherman, 
Marian Rizan, Levente Molnar jț 
și Marian S toi can, conduși de 
antrenorii Dan Greeu și Ioan 
Albu, care, sîntem siguri, nu
vor precupeți 
tru a realiza 
mult așteptat.

Competiția

nici un efort pen- 
un salt calitativ

a început cum
spuneam, ieri, prin intrarea în 
concurs, pe echipe, a fetelor, 
soluție inedită propusă de 
Uniunea Europeană de Gimnas
tică sub al cărei patronaj, se
află si 
vineri, 
băieții, 
pentru

ediția din acest an, apoi, 
vor intra în concurs si 
tot pe echipe, firește, 
ca exercițiile pe aparate

să se desfășoare, atît la băieți.
cît și la 
ni că.

Să le i 
inima si 
România,

fete, sîmbătă si dumi-

urăm, pînă atunci, cu 
gindul. obișnuitul „Hai 

, succes tricolori 1“
VICTOR NIȚA B

Cupa „R.C. Gri vița Roșie

de sportiv ale lui Munteanu, mai 
rămin, dincolo de arenă, foarte 
puține lucruri care să-i între
gească felul dc a fi.

Are două decenii de handbal, 
răstimp în care a ajuns pe culmi 
la care nici nu visa în vremea 
cînd era elev al școlii profesio
nale „Tractorul" din Brașov : 15 
titluri de campion național, 
vicecampion olimpic la Montre
al, medaliat cu bronz la Olim
piadele de la Moscova și Los 
Angeles, om de bază al naționa
lei în ultimii 15 ani de activi
tate a acesteia. Iar dacă perfor
manțele sportive ale lui Nicolae 
Munteanu sînt, desigur, mult 
mai numeroase decît cele cuna- 
tificate în titluri și medalii, per
formanta sa morală este una 
singură — și anume aceea de a 
fi rămas cu bunul simț al unui 
debutant, fiecare triumf spor
tiv întărindu-i și mai mult mo
destia și dorința de a face mal 
mult și mai bine. Așa se Și ex
plică, poate, cum prin fața „por
ții" sale, pe care o apără și 
acum, s-au perindat cam trei 
generatii de sportivi, de la cea a 
lui Gațu, Goran și. Marinescu 
pînă la actuala, cu Berbece, 
Stingă și Marian Dumitru. 
Nicolae Munteanu a rămas pe 
mai departe în poarta sa, calm 
ca un* sfinx și iute ca o felină, 
dornic mereu să-și facă datoria.

Nu crede că pentru a fi portar 
de handbal îți trebuie o. con
strucție aparte, dar e convins că 
numai prin muncă poți Să re
ziști acolo, în ultima linie.-Lec
ția muncii fără preget a efor
turilor „în liniște", fără zgo
motele „cărămizilor" lovite de 
piept, a deprins-b acasă, ta 
Brașovul copilăriei sale. Avea 
numai 14 ani cînd, în 1965, tatăl 
său, muncitor la rafinărie, a de
cedat. Grijile familiei i-au re
venit mamei, muncitoare la în
treprinderea poligrafică, pension 
nată abia acum doi ani, cînd 
deja copiii li sînt mari și aran-

jați la casele lor : Petrică este 
maistru la „Rulmentul", Marga
reta lucrează la „Cibo", iar me
zinul, Nicolae, ofițer ta armată.

Așa cum sportul i-a format 
reflexe de portar („am intrat de 
la început în poarta de hadbal 
și tot acolo m-aș duce dac-ar fi 
s-o iau de la început"), tot ast
fel și viața de familie i-a creat 
„reflexe" de om casnic și așezat, 
preocupat să recupereze în fe
restrele de timp liber timpul cît 
lipsește de acasă, plecat în can
tonamente. Locuiește în Drumul 
Taberei, la etajul 5 al unui bloc 
dintre Drumețul și linia de 
tramvai, în plin fief al steliști- 
lor. Se întîlnește adesea cu 
Pițurcă, Bumbescu et Co., dar 
preferă să primească oaspeți și 
să stea mai mult pe-acasă decît 
să fie el musafir altora.

La 36 de ani (ii va împlini tn 
decembrie) are o fată in pragul 
majoratului, Claudia, elevă în- 
tr-a Xl-a la „Nicolae Băloescu). 
Cu • cele două personalități fe
minine din casă (soția, Mariana, 
fostă jucătoare de baschet la 
Voința Brașov), Nicolae Mun
teanu împarte sentimentul unei 
existențe normale, pe care spor
tul n-a perturbat-o ci. dimpotri
vă. i-a oferit argumente de trăi
nicie și certitudine.

îl întreb ce episoade din viața 
sa de sportiv i-au oferit cele 
mai multe satisfacții. „Jocul lui 
Gațu ; era incredibil ce făcea în 
teren, a ridicat handbalul la ni
velul unor virtuți artistice, e o 
șansă că am putut fi coechipier 
cu acest mare jucător". 11 mai 
întreb ce-și reproșează. „Acei 
ani, vreo 2—3, cînd nu reușeam 
să trec de un plafon, să fac un 
salt valoric. Era și foarte greu 
să te ridici la nivelul lui Penu 

■ sau Dincă, dar nici nu reușeam

să conving și să m'ă impun pe 
măsura a ceea ce simțeam că 
pot“. Dacă, în afară de asta, nu 
l-a încercat vreodată sentimen
tul zădărniciei, al renunțării la 
sport, „Prin ’76 am căpătat o 
discopatie rebelă, care s-a lăsat 
cu spitalizare și o perioadă lun
gă de' întrerupere. Un doctor 
grijuliu chiar mi-a spus să-mi 
iau adio de la sport. N-am vrut 
să cred asta, am făcut trata-

Ie perioada hiatusuliii compe- 
tițional, 'provocat diviziei națio
nale A prin participarea selec- 
ționabililor la Cupa Mondială, 
activitatea rugbyștilor celorlalți 
nu numai că nu a fost între
ruptă ci chiar stimulată printr-o 
competiție de excepție și anu
me : Cupa R.C. Grivița Roșie de 
Rugby — VII, desfășurată în zi
lele de 16—17 mai a.c. la sta
dionul Parcul Copilului din Ca
pitală.

Aflată la cea de a treia edi
ție, această întrecere s-a bucu- . 
rat de un autentic succes, prin 
participarea a 12 echipe din toa
tă țara, prilejuind numeroșilor 
spectatori prezenti un spectacol 
non-stbp, timp de două zile în
sorite, în care au fost rodați ar 
proximativ 100 de jucători divi
zionari dintre cei mai remarca
bili. Astfel. în prima zi, s-au 
desfășurat nu mai puțin de 18 
jocuri în serii, pentru determi
narea primelor clasate la sfer
turile de finală, durata jocuri
lor .fiind de 2 reprize a cîte 7

mente, gimnastică medicală,
vreo trei luni am dormit numai 
pe scândură, pe spate și cu ge
nunchii la gură și, in cele din 
urmă, am revenit pe terenul de 
sport". L-am întrebat și ce griji 
are. „Grija e a celor care mă 
întreabă cînd mă retrag ! O să 
vină și momentul ăsta, la vîrsta 
mea nu mai poți spera prea 
mult în spartul de performanță, 
dar încerc să-1 amîn cît mai 
mult, ăvînd grijă, bineînțeles, să 
nu devin ridicol../ Pînă atunci, 
mă' pregătesc să joc, mă antre
nez și acum, chiar dacă campio
natul s-a terminat și nu sîntem 
angrenați în vreo altă competi
ție". Vreo dorință ? „Să duc, pe 
mai departe, o viață liniștită în 
familie și să reușească fetița ia 
admitere în A.S.E.".

Acesta este omul Nicolae 
Munteanu, un jucător intrat de
finitiv în galeria de onoare a 
hadbalului nostru, un sportiv că
ruia munca i-a fost mai scum
pă decît gloria pe care a ob- 
ținut-o datorită muncii, un ju
cător de handbal el însuși cele
bru care, dacă-1 întrebi despre 
satisfacțiile oferite de . acest 
sport îți răspunde, cu măreția 
și simplitatea unul mare carac
ter, „jocul lui Gațu".

r
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Civilizația sportului . iVoi

Elena Leuștean, maestră a sportului la gimnastică, profesoară : 
„Nu de mult am citit in această rubrică un articol despre minu
natul antrenor-profesor-om Popescu Pik Colibași. Un articol care 
a făcut să-mi tresalte sufletul, să-mi împăienjenească ochii cu 
lacrimile calde ale recunoștinței și totodată să mă întoarcă cu emo
ție la virsta cînd, elevă fiind, la școala sportivă din Brașov dibuiam 
poteca pe care să pășesc pentru a ajunge pe magistrala marilor 
performanțe. Am avut noroc. Acolo l-am cunoscut pe acest apre
ciat pedagog și îndrumată de el am făcut primii pași, mai întîi la 
handbal și apoi la gimnastică. Cu timpul, datorită lui „Tata Pik" 
mi-am format și imaginea modelului de dascăl in devenirea ce 
mi-o doream. Recent, cu ocazia „Cupei Anghel Saligny", manifes
tare de masă înscrisă in cadrul Daciadei, studenții de la Institu
tul de Construcții București au mulțumit conferențiarei universi
tare Mioara Șerban la capătul unei activități neîntrerupte de 35 de 
ani, timp în care a fost prezenti la tot ceea ce a însemnat feno
men sportiv-didactic-studențesc, imbinînd tactul pedagogic cu pres
tigiul personal caracteristic oamenilor de excepție. A fost mai întîi 
jucătoare de baschet pentru ca apoi să devină o competentă pro
fesoară cu multiple merite în instruirea și conducerea echipelor 
reprezentative ale institutului la baschet, handbal, atletism, volei, 
gimnastică, tenis de cimp, badminton, demonstrații sportive de 
masă și ansambluri artistice înscrise in Festivalul național „Cîn- 
tarea României". Lista preocupărilor ei este lungi, dar nu pot 
trece peste perioada, de la începuturile Televiziunii, cînd a conce-

minute 
nut de 
efortul 
zat, iar

de joc efectiv, cu 1 mi- 
pauză.. Se înțelege că 

jucătorilor e maximali- 
cunoștințele tehnice și

calitățile fizice apar în. mod evi
dențiat, ca la o radiografie cri
tică.

în dimineața zilei de 17 mai, 
s-au desfășurat numai 7 partide, 
eu caracter eliminator. în sfer
turile de finală, s-au obținut
următoarele rezultate : Steaua
—- Gloria 28—0 ; Dinamo — 

Oradea 46—4 : R.C.IAMT 
Grivița 
42—12 
Sportul

Roșie — TCI Constanța 
și Politehnica Iași — 
Studențesc 22—4.

In semifinale, într-un meci 
foarte dîrz, Dinamo, a reușit să 
învingă Steaua cu 12—6, tar R.C. 
Grivița Roșie a învins pe locții- 
toarea Politehnicii Iași, pe Spor
tul Studențesc, cu 32—10.

Finala, cu cîte două reprize, 
extinse la 10 minute, a dat cîș- 
tig de cauză echipei organiza
toare R.C. Grivița Roșie, care a 
primit Cupa din partea ingine
rului Rocsin. învingînd pe Dina
mo cu 43—6 (18—6). Iată și re
le două restrînse formații : R.C. 
Grivița Roșie — Dinu, Gurăma- 
re, Dinescu, Anton, Neaga. Chi
rigiu, Calafeteanu : Dinamo — 
Doja. Tufă, Zafirescu, Mittu, 
Copil, Aldea. Popescu. S-au 
remarcat : Neaga, Anton și 
Gurămare, de la R.C. Ro-

șîe, precum și Doja, C. Po
pescu, de la Dinamo.

Ar fi de dorit ca asemenea 
competiții-fulger să fie genera
lizate în cadrul activităților 
sportive regionale, ele avind da
rul să stimuleze atît tehnicita
tea individuală a jucătorilor, cît 
și atracția spectaculară a ruf 
byului.

O plăcută comunicare ne-a în- J 
credintat tînărul jucător de 
rugby de la R.C. Grivița Roșie. 
Moraru Octavian, participant de 
curind ca invitat special la Tur
neul de primăvară al echipei 
Barbarians, turneu tradițional, 
cu o vechime de peste 80 de ani 
(1890) I

Echipa Barbarians alcătuită 
întotdeauna din redutabili inter
naționali de la diverse echipe, 
susținea în trecut cite 4 parti
de, anual, cu Penarth, Newport, 
Cardiff și Swansea, limitindu-se, 
actualmente, numai la ultimele 
două. Anul acesta, Cardiff a cîș- 
tigat la Barbarians, în primul 
meci cu 32—24, tar în cel de-al
doilea. Swansea a cedat celei 
a doua formații Barbarians
30—17.

Ziarele Marii Britanii 
mentat pe spații largi 
mentul, oonsemnînd la 
rians jucători de talia 
O. Pickering, I. Eidman

au

de 
cu

co-
eveni -
Barba- 
unor :

Phillips, din Țara Galilor,
A.
.1.

Orwin, din Anglia, Lorendge, 
din Noua Zeelandă, B. Cal era f 
din Australia. S. Mylter, din 
landa. Bettarello (Italia).

Un extras din The Guardian 
subliniază: „Dacă selecționerii 
lui Barbarians l-ar fi ales pe 
Octavian Moraru și în meciul 
cu Cardiff, poate că «Baa-bas» 
ar fi cîștigat, deoarece Cardifful 
a dominat linia a treia «barba
ră*. în special după ce Buckton 
a trebuit să iasă accidentat. 
La- Swensea, pachetul „străini
lor" a fost mobil și atletic, cu o 
linie a treia proeminentă prin 
Calcraft, Russel și Moraru". Un 
alt text din Times, menționa
evocator : „Octavian Moraru,
jucătorul de linia treia român, 
va juca azi la Swansea, la 32 de 
ani după ce tatăl său a jucat, pe 
faimosul «St. Helens», cu echipa 
României".

Asemenea aprecieri ne bucură 
profund, căci ele vin oportun 
spre cinstirea rugbyului nostru.

TUDOR GEORGE B

și profesorii noștri
put fi condus programul de gimnastică transmis direct duminica 
dimineața. Nu in ultimul rînd pasiunea ei pentru jocul de rugby, a 
cărui cunoscătoare avizată este, a făcut-o să fie aleasă in conducerea 
clubului Sportul Studențesc. Analogia dintre acești doi dascăli de 
vocație, Mioara Șerban și Pik Colibași mi-a dat curajul si vă 
scriu pentru ca retragerea din activitate'a unui om care a fost 
un model pentru tinerii care l-au înconjurat să nu treacă, poale, 
neobservată".

Stimată Elena Leuștean, vă mulțumim pentru aceste rânduri 
venite din partea unei gimnaste de clasă, care, in urmă cu 31 de 
ani, la Jocurile Olimpice de la Melbourne, alături de alte cinci 
grațioase românce, ne-a adus o medalie de bronz pe echipe in urma 
unui spectacol ca de basm. Atunci, la West Melbourne Stadium, 
sextetul României a vrăjit sala în proba de ansamblu, evoluția lui 
fiind, în acordurile sublime ale „Rapsodiei române" a lui George 
Enescu, ca un dans de zîne în mijlocul unei grădini minunate de 
pe alt tărim. Faptul că nu vă uitați dascălii este pilduitor pentru 
tînăra generație. Ce așteaptă in fond foștii profesori ? Atenție, 
respect, un cuvînt bun, să nu-i uităm, să nu-i izolăm. Constituie 
toate acestea un prSș atît de mare pentru tot ceea ce le datorăm 7 
Oameni de sport ca profesoara Mioara Șerban mai pot fi folosi
tori. Experiența și înțelepciunea lor trebuie valorificate.
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„Trebuie să lucrăm 
eu toții împreună..."

Dind curs invitației Federați
ei române de șah, personalități 
marcante ale mișcării șahiste 
mondiale au participat la Sesiu
nea Consiliului executiv al Fe
derației internaționale (FIDE). 
Lucrările, desfășurate la Timi
șoara într-o atmosferă cu ade
vărat sărbătorească au pus ba
zele dezvoltării activității inter
naționale pentru următorii patru 
ani. Dezbaterile au fost conduse 
cu abilitate și fermitate de pre
ședintele FIDE, Florencio Cam- 
pomanes. Dintre problemele viu 
comentate am ales spre dialog 
în discuția abordată pentru citi
torii revistei „Flacăra" cu Flo
rencio Campomanes rolul și 
condiția femeii în viața șahiști.

— în activitatea de mare per
formanță constatăm cu regret că 
șahul feminin pierde teren în 
fața șahului masculin. Jucătorii 
sînt superiori șahistelor nu nu
mai în fața tablei de joc, dar și 
prin faptul că se implică mai 
mult in activitatea competițio- 
nală, își exprimă deschis punc
tele de vedere privind aspec
tele progresiste ale momentului 
actual, ceea ce jucătoarele nu o 
fac. Domnule Campomanes, spu- 
neți-ne, vă rog, de ce femeile nu 
pot atinge același nivel tehnic 
în joc ca și bărbații ?

Florencio Campomanes : în 
momentul de față, din păcate, 
există o discrepanță extraordi
nară între șahul feminin și cel 
masculin. Pentru a putea dis
cuta această situație e necesar 
să nu uităm să ne întoarcem în 
timp, să nu uităm care a fost 
rolul femeii în societate. Feme
ia a pătruns în șah cu mare în- 
tîrziere, după îndelungate opre
liști și șovăieli și. nici măcar 
astăzi, nu poate deveni deocam
dată egalul bărbatului. La vîrsta 
copilăriei nu se remarcă nici o 
diferență în privința entuzias
mului, a dorinței de cunoaștere, 
dar ceva mai tîrziu, în adoles
cență băieții sînt mai captivați 
de studiu decît fetele și fac acu
mulări solide. Sînt mult mai pu
ține șahistele care se afirmă ia 
vîrste fragede față de numeroșii 
jucători valoroși. Nu e o pro
blemă a puterii de concentrare 
chiar dacă unii caută cauza în 
faptul că „femeia nu poate sta 
liniștită cinci ore"... Nu e nici 
o diferențiere între tipul de in
teligență, ci o problemă de edu- 
cație. de cultură care suferă bo
gate implicații sociologice și psi
hologice. Și, apoi, se pare că fe
meia ește mai puțin agresivă 
decît bărbatul și aceasta are re
percusiuni în luptă. în conibati- 
vitate. Toate acestea dau naș
tere unei conjuncturi speciale 
de factori care fac ca diferența 
dintre femeie și bărbat să fie și 
mai pregnantă în șah.

— Care este poziția Federației 
internaționale în privința apro
pierii celor două valori ?

F.C. : Pentru că sînt un om 
extrem de pragmatic, iau situa
ția actuală ca atare și încerc 
să îmbunătățesc ceea ce avem. 
Tendința actuală a șahului mon
dial este ca femeile să joace în 

turneele „open" eu bărbații. 
Această direcție nu este, poate, 
cea mai bună pentru că șahul 
ascunde un aspect foarte cu
rios : dacă ai un adversar mai 
slab, tinzi să joci și tu mai su
perficial, dar dacă ai un adver
sar puternic, atunci te concen
trezi mai mult și poți juca mai 
bine. Prin urmare, ou dt calita
tea jocului este mai ridicată, cu 
atît efortul șahistului și șansa 
sa de progres sînt mai mari.

— Cu alte cuvinte, ceea ce în
seamnă progres pentru femei 
prin participarea în turneele re
zervate bărbaților devine obsta
col ți superficialitate pentru 
bărbați ?

F. C. : întocmai 1 Jucătorii se 
opun participărilor mixte argu- 
mentînd că ei nu pot concura în 
concursurile rezervate femeilor 
și că jucătoarele coboară nivelul 
tehnic al competițiilor comune. 
Și cu toate acestea avem ți 
printre jucătoare șahiști de talie 
mondială. Femeile dețin și ele 
acum titlul de mare maestru 
precum campioana lumii, Maia 
Ciburdanidze sau Nona Gaprin- 
dașvili. Nici România nu duce 
lipsă de jucătoare foarte bune. 
O dovadă grăitoare este prezen
ta permanentă a echipei Româ
niei în lupta pentru o medalie 
olimpică.

— Cum se poate rezolva pro
blema nr. 1 a șahului feminin : 
participarea la un număr mal 
mare de turnee 1

F. C. : Trebuie să facem totul 
pentru ridicarea nivelului șahu
lui feminin și asigurarea condi
țiilor ea șahistele să joace mai 
mult și mai bine. Dar șahul fe
minin nu este tot atît de popu
lar ea șahul masculin. FIDE are 
probleme serioase cu organiza
rea competițiilor feminine care 
și așa sînt foarte puține. Din 
nou sîntem astăzi în situația ne
plăcută de a ne lupta eu dificul
tățile avute și de precursorii 
mei la președinția FIDE în or
ganizarea „interzonalelor" femi
nine. încercăm să găsim perma
nent sprijinul guvernelor sau al 
susținătorilor particulari pentru 
rezolvarea situației diferențiate 
dintre femei și bărbați în pri
vința condițiilor de joc. în 
România femeia are o situație 
aparte, privilegiată, fiind angre
nată în toate domeniile de acti
vitate. participînd activ la re
zolvarea problemelor vieții. Toc
mai de aceea șahistele din 
România obțin constant rezul
tate foarte bune în marile în
treceri.

— Ce credeți eâ ar putea în
treprinde FIDE, dumneavoastră 
personal pentru distrugerea ba
rierelor performanțelor care să 
fie rezervate în mod egal atît 
femeii cît și bărbatului ?

F. C. : Nu vă pot promite, deo
camdată. nimic. Trebuie să lu
crăm cu toții împreună și să 
aducem îmbunătățiri treptat. 
Avem o comisie feminină mon
dială care trebuie să-și expună 
concret punctele de vedere șl să 
încerce să facă eficientă activi
tatea sa. Propunerea" excelentă 
a Federației române de a se 
organiza în România pentru pri
ma oară meciul dintre echipele 
feminine ale Uniunii Sovietice și 
o selecționată a restului lumii în 
anul 1989, propunere acceptată 
de FIDE, poate deschide noi 
perspective șahului feminin în 
lume.

— Vă mulțumesc șl vă aștep
tăm din nou în România !

F. C. : Cu cea mai mare plă
cere pentru că. sincer să fiu, nu 
m-am simțit niciodată mai bine 
ca la Timișoara. M-am simțit ca 
la mine acasă ! Voi reveni...

MARGARETA MUREȘAN B

Nicolae Hainea:

„N-am pus încă 
fluierul în cui“

— Bună ziua, tovarășe Nico
lae Rai nea. Vă caut chiar pen
tru a vă întreabă ce mai faceți?

— Ce să fac ? Am trei ani de 
cînd m-am stabilit la Galați și 
lucrez ca maistru principal la 
secția turnătorie mixtă a Com
binatului siderurgic.

— De Galați știam, cel puțin 
de la prefixul telefonului. Dar 
v-ați pus fluierul definitiv in 
cui, cum se spune ?

— Deloc. Fac antrenamente 
săptămînale, la fel ca înainte, 
particip eu lecții și consultații 
tehnice la activitatea școlii ju
dețene și a colegiului local de 
arbitri, arbitrez jocuri amicale 
sau de copii. Nu trece dumi- 
nică fără să fluier vreo 2—3 
astfel de jocuri.

— Recent, ați arbitrat și lu
nea, Ia Arad, un meci între fos
te glorii».

— Văd că știți tot !
— Nu chiar. De pildă forma

țiile...
— A jucat U.T.A. *70 cu for

mația care ne place s-o numim 
Mexic ’70. Selecționata locală, 
antrenată de Coco Dumitrescu, 
a avut alcătuirea : Gornea (Vi- 
dac) — Birău, Lereter, Pojoni, 
Popovici — Domide, Broșovschi 
— Axente, Otto Dembrovschî, 
Sima, Kukla. O repriză a jucat 
și Pîrcălab.

Iar naționala TO, antrenată și 
acum, ca și atunci, de Angelo 
Niculescu, a evoluat în formu
la : Răducanu — Sătmăreanu, 
Boc, Pescaru, Mocanii — Dem- 
brovschi, Anca, Dumitru — Lu- 
cescu, Dumitrache, Tătaru. în 
repriza a doua, Gornea. și Do
mide au evoluat la tricolori, ca 
și Ivăncescu.

— Am auzit că Birău l-a cam 
faultat pe Lucescu...

—- Pe Birău l-am eliminat tn 
repriza a doua pentru joc dur, 
iar pe Lucescu l-am avertizat 
pentru proteste !...

— Ați rămas la fel de infle
xibil. Ce v-a impresionat la 
acest joc î

— Extraordinara afluență a 
publicului, cum n-am văzut 
niciodată la Arad. Au fost pes
te 20 000 spectatori in tribune 
și alte cîteva mii pe afară... 
Lume după lume, peste tot — 
pe tabelă, prin pomi, pe unde 
se putea găsi cît de -cît un loc 
de sprijin și de privit.
~ Dar din jocul propriu-zis 

— ce v-a impresionat î

* Organizatorii italieni ai 
turneului final al Campionatu
lui mondial de fotbal din 1990 
au anunțat de pe acum datele 
competiției, meciurile urmînd 
să se desfășoare între 9 iunie și 
8 iulie. Surprinzător, după toate 
zvonurile, formula de desfășu
rare a turneului va fi aceeași, 
s-a precizat, eu cea din Mexic, 
de anul trecut, cu 16 echipe ca
lificate în faza a doua, în me
ciuri K.O..1 (eliminatorii) Sin
gura problemă încă nerezolvată 
este desemnarea. orașuhu-gazdă 
pentru meciul inaugural : Mila
no — cu cel mai mare stadion 
al „îl Mondiale“-lui, „San Siro" 
(devenit. recent. „Giusseppe 
Meazza") ori Roma, cu a sa are
nă „Centomilla". care nu are 
insă decît 60 900 locuri • în 

. nlutonul foarte populat el

— Suplețea luî Anca (subpon
deral, chiar la vîrsta asta !), 
tehnica și eleganța proverbiale 
ale lui Boc, cursele lui Luces- 
eu și, bineînțeles, gagurile lui 
Rică Răducanu... S-a jucat, insă, 
foarte serios, deși toată lumea 
credea că va fi un egal, cum șa 
mal obișnuiește. A învins Mexic 
T0 cu" 4—3 .

— Cum s-a văzut de ia Galați 
meciul cu Spania ?

— Bine ați zis „de Ia Galați", 
pentru că, deși marți eram tn 
București, nu s-a găsit posibili
tatea să-l pot vedea pe viu._

A fost un joc senzațional, prin 
care echipa României a dove
dit că poate juca un fotbal de 
clasă și învinge orice formație 
„eu firmă" mai mult sau mai 
puțin autentică, așa cum a fost 
această Spanie, încă vicecam- 
pioană europeană.

— Arbitrajul fostului dv. co
leg, Ponnet î

— Niciodată nu mi-a plăcut 
să mă pronunț public despre 
arbitrajele altora, dar și Ia acest 
capitol, al arbitrajului, se poate 
vedea ce-nseamnă valoarea și 
lipsa de valoare. Ca să nu Intru 
tn detalii, aș spune că arbitra
jul lui Ponnet a fost eonfuz șt 
sub valoarea jocului.

— Folosiți în vreun fel expe
riența dv. de arbitru ? Vă în
treb asta avind în față o fișă in 
care sinteți considerat arbitrul 
român cu eel mal bogat palma
res — peste 25 de ani de arbi
traj, 1200 jocuri arbitrate, 
aproape 100 de delegări Ia me
ciuri internaționale, *00 în di
vizia A ș.a.m.d.

— întrebarea nu cred că ml 
se adresează mie, ci celor care 
ar putea folosi experiența mea. 
Eu aștept să se intîmple ți 
acest lucru.

— Dar nu sinteți „legat" de 
Oțelul Galați ?

— Bine că m-ați întrebat. 
Mă implic în activitatea acestui 
club în limita strictă a atribu
țiilor care-mi revin ea membru 
al biroului federal, reprezen
tant în acest for din partea co
lectivului muncitoresc gălă- 
țean. Asta nu înseamnă' că 
„pun umărul", cum eronat a 
apărut într-un interviu mat 
vechi, la rezolvarea nu știu că
ror probleme ale Oțelului. Nu 
dețin nici o funcție — nici la 
club, nici în secția de fotbal, 
așa că mă rezum, repet, la în

Toată lumea face sport
„Cursei Păcii” (record de parti
cipare, eu 26 de echipe a este 6 
rutieri) o figură simpatică fac 
cehoslovacii Milan Rambpnsek 
si Zbynek Simar. de 36 și, res
pectiv, 40 de ani, care, în fie
care zi, iași startul si parcurg 
etapele competiției, -ne biciclete 
de construcție proprie, „alcătu
ite" din piese disparate, de la 
alte „regine ale șoselii" scoase 
din uz. Cei doi cicliști „hors- 
coneours" sînt oui mai aplaudați 
dintre" cei peste 130 de partici
pantă .propriu-zisi ai Cursei 
• Campionatul mondial de ga 
(șah. chinezesc) s-a încheiat la 
Beijing cu victoria japonezului 
Imamura Fumiaki. în vîrstă d« 

deplinirea atribuțiilor de mem
bru în biroul federal, așa cum 
fac șl ceilalți colegi din acest 
for.

— Dar ce părere aveți despre 
Oțelul ?

— Repet ce spune multă lume 
cunoscătoare : Oțelul de azi e 
cea mai bună echipă pe care a 
avut-o vreodată Galațiul.

— Vă mențineți și-n viață 
conduita neutră și obiectivă din 
vremea cind arbitrați ?

— Este singurul lucru care mă 
preocupă — să-mi mențin neu
tralitatea 1 Cred că nu întîm- 
plător am fost singurul arbitru 
din lume care și-a eliminat fra
tele de pe teren într-un joc de 
fotbal. în materie de sport, 
neutralitatea și obiectivitatea 
rănim calitățile sau... „defecte
le" mele de bază — în orice si
tuație și-n fața oricui !

— Asta vă dă și motive de 
satisfacție, nu-i așa ?

— Sînt realizat din toate punc
tele de vedere — familial, pro
fesional, ca experiență de viață 
ș.a.m.d. Peste un an mă voi 
pensiona din meseria pe care 
am slujit-o o viață întreagă. 
Ceea ce, sufletește, nu mă mul
țumește este faptul că încă am 
rămas dator fotbalului, că am 
mari obligații morale față de 
acest sport, pe care-1 mai pot 
sluji cu credință și adevăr. Dar 
pentru asta nu voi bate Ia ușa 
nimănui, rămînînd ea alții să 
aprecieze cît și cum pot fi de 
folos fotbalului nostru — și tot 
alții să judece dacă experiența 
mea merită să fie neglijată.

—* Cunoscîndu-vă această ex
periență, știind că „ați fluierat 
iot", în afară de o finală de 
CAI., și că sinteți observator 
U.E.F.A., v-aș pune o întrebare 
simplă : cine va retrograda, to
varășe Rainea ?

— Tocmai pentru că am vă
zut multe la viața mea, nu 
m-am hazardat niciodată să fac 
pronosticuri. Cu atît mai mult 
ta condițiile campionatului nos
tru, cînd o echipă joacă bine 
ta deplasare miercuri, pentru 
ca duminică să piardă acasă...

Ceea ce trebuie să dea de gîn- 
dit este că foarte multe echipe 
își propun doar să nu retrogra
deze, adică să ajungă la acel 
*5—50 la sută din punctaj care 
le ferește de griji. Rezultatele 
din ultima vreme ale fotbalu
lui nostru pot oferi prilejul 
unei creșteri calitative a mun
cii Ia cluburi, a jocurilor, a va
lorii generale etalate în campio
natul primei divizii.

— O ultimă întrebare s-ar re
feri la Igna...

— înțeleg. Igna mă urmează, 
Intr-un fel, fiind al doilea ar
bitru român căruia i se încre
dințează conducerea unei finale 
europene. Mă bucur mult pen
tru el și-i urez mult, mult suc
ces !

OCTAVIAN ȘTiREANU ■

39 de ani. Fumiaki (7 „dan", 
clasificările la go fiind asemă
nătoare celor din... judo) cîștigă 
titlul suprem pentru a doua oară 
consecutiv • De remarcat creș
terea valorii jucătorilor euro
peni. cu 6 prezente în primele 
10 locuri ale clasamentului, in
tr-un sport dominat oină nu de 
mult de asiatici ® Clive Allen, 
atacantul lui Tottenham Hot
spur, desemnat cel mai bun 
fotbalist englez al sezonului, a 
intrat și în posesia titlului de 
golgeter, cu 49 de goluri În
scrise. Cifra este exactă, numai 
că. în Anglia, titlul de eel mai 
eficace jucător se acordă pen
tru punctele marcate în toate 
competițiile oficiale (campionat. 
Cupa Angliei si Cupa Ligii).

LUCIAN OPREA BE

Dacă te uiți cu atenție Ia i- 
mensa roată a autobasculantei, 
iți dai seama că ceva s-a în- 
tîmplat cu ea.

O urmă așa ea de ștergere, de 
frecare, se întinde pe aproape 
jumătate din suprafața laterală 
a cauciucului.

Pneul va mai putea rula Insă 
sute de mii de kilometri. N-a 
fost vătămat deloc. Privirea 
spectatorului ad-hoc de pe stra
dă trece de la basculantă la au
tovehicul, care a căpătat curioasa 
formă a unui fulger, da, fără 
nici o mirare, s-a metamorfo
zat în linia frîntă a unui fulger. 
Trecătorii mai documentați, ca
re au fost prezenți încă de la 
actul întîi al spectacolului,. fac 
precizări, fără de care, pentru 
cei ce au sosit pe scena străzii 
după lăsarea cortinei, circum
stanțele producerii accidentului 
ar rămîne învăluite în cel mai 
adine mister. Un tip mic de sta
tură, dar vînjos se agită spre 
public, „cum sâ vă explic mai 
plastic, să înțelegeți mai ușor. 
A fost ea șl cum un fotbalist, 
aidoma lui Lăcătuș în meciul cu 
Spania, și-ar fi terminat cursa 
■a de formula I, cum scria un 
gazetar iberic, dînd un șut cu 
toată puterea într-o minge din 

cauciuc compact, avind diame
trul de un metru. Basculanta nu 
a rămas insensibilă la lovitura 
puternică, încasată din partea 
autoturismului. Cauciucul a a- 
mortizat mult din efectul șutului. 
Enorma mașină s-a deplasat în
să cam doi metri, ajungîijd la 
bordura trotuarului. Tot așa cum 
și fotbalistul, după ce și-ar fi lă
sat ainprenta pe ghemul enorm 
de cauciuc, s-ar fi ales cu pi
ciorul rupt, la fel și autoturis
mul a ajuns în poziția deloc de 
invidiat, de linie frîntă".

Motorul dislocat și spart, ușa 
mototolită ca o batistă, eapota 
cu înfățișare de bidon turtit, vo
lanul ca un covrig nereușit.

Dar, șoferul ? El a făcut un 
salt nedorit, de la postul de pi
lotaj, pe asfaltul drumului, aido
ma unui înotător, care își întin
de brațele înaintea efectuării 
unei sărituri de la trambulina 
de 10 metri.

Dar lata de alături ? Seamă
nă leit cu Angela, cu părul blond 
și ochi de azur, personaj din 
romanul „Baletul mecanic" al 
iui Cezar Petrescu. Ea a execu
tat, prin parbrizul autoturismu
lui, o săritură exact ca o para- 
țutistă și a aterizat pe cochetul 
rond de fiori, din mijlocul micii 

piețe. A făcut, eum zic moldo
venii, chiseliță panseluțele, zam
bilele, extrem de elegantele și 
rarele lalele negre. Fusta largă, 
largă, a mai ajutat-o pe fată să 
planeze, iar contactul cu solul 
să fie mai bljpd. Vorba ala, una

Cronica șoselei

e să aterizezi. fără parașută pe 
asfalt și alțg e să pici ajutat de 
suprafață destul de mare de 
mătase viu colorată, pe un 
covor de flori, plantate în pă- 
mînt afinat. Băiatul de pe bas
culantă vorbește precipitat, vă
dit emoționat : „Eu, eu tocmai 
duceam marfa la descărcat. 
L-am văzut venind în viteză. 
Am și acum imaginea pilotului 

aplecat spre fată. MI-am tis : 
Trebuie să fie cineva nebun, să 
nu se asigure la intrarea pe o 
stradă cu patru benzi, aglome
rată și semnalizată cu indicatoa
re care se văd, nu de la cițiva 
teci de metri, ci de la kilometri.

De aceea, mi-am continuat 
mersul. Cred eă avea 60 — 70 
km pe oră. îmi trec prin minte 
toate secvențele întîmplării.

Să presupunem că opream. 
Eu zic că era mai rău, deoare
ce tînărul intra în trotuar. Ma
șina mea a avut un rol de 
parapet. I-a apărat pe pietoni. 
Și cine credeți eă forma majo
ritatea lor îfl momentul acela ? 
Micuții de la Casa de copii 
școlari care se întorceau, de la 
ore, la căminul de pe strada a- 
flată aci, la doi pași.

Pilotul autoturismului, care 
și-a revenit din șoc, aflat la re
animare, ni se destăinuiește cu 
franchețe dezarmantă : „Cunos
cusem fata cu două zile înainte. 
Mi-a plăcut din primul foc. O 
rara avis, mi-am zis eu. „Fet- 
mecătoare, corp & la Carolyn 
Kermore (Vezi serialul „mane
chin de lux" din „Săptămina”), 
inteligentă, plină de spirit. Ce 
făceam ? îi priveam cu coa
da ochiului pieptul tulburător. 

în clipa cînd mi-am dat seama 
că mai am doar doi metri pînă 
Ia basculantă mi-am zis, exact 
ca pilotul din „Zbor pericuos" 
aflat în fața imposibilității unei 
aterizări forțate, s-a zis cu noi ! 
Am avut totuși mare noroc. O 
fractură de bazin nu e glumă. 
Dar nu se compară cu un salt 
direct în cavou, care putea ti 
foarte bine o ipostază a neferi
citei tntîmplări.

Nu vă uitați la fața mea ! Arăt 
urît. Știu, vînătăile, juliturile, 
zgîrieturile nu pot înfrumuse
ța fața unui tînăr. Norocul meu 
e că nu voi rămîne cu cicatrice 
prea serioase. „Angela" nu are 
decît niște fisuri. Poate să um
ble. Fiind și ea aci’ la spital, a- 
p țoape din oră în oră trece pe 
la mine, să vadă cum o mai 
duc. Fiecare rău are partea lui 
bună. Cred că accidentul ăsta 
m-a ajutat să-mi găsesc o ne
vastă ca lumea.

N-aș vrea cumva să ereadă 
altceva. Că verificarea trăinielei 
sentimentelor unei fete trebuie 
să se facă neapărat prin mane
vre neinspirate ca ale mele. 
Neinspirate puțin zis. Termenul 
corect • „primejdioase".

VICTOR BEDA H
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Dezarmarea, problema numărul unu q contempora
neității, este menită să ducă la realizarea a două 
obiective fundamentale : pe de o parte, să reducă 
treptat și în cele din urmă să înlăture cu totul perico
lul de război, să ducă la făurirea unei păci durabile 
pe Pămînt, iar, pe de altă parte, să contribuie, prin 
uriașele resurse materiale, financiare și umane elibera
te, la eliminarea unor racile cum sînt foametea, sără
cia, bolile, analfabetismul, la accelerarea dezvoltării, 
Pentru atingerea celui de-al doilea obiectiv, capătă 
o importanță tot mai mare una din componentele de 
bază ale procesului de dezarmare — diminuarea fon
durilor de orice fel destinate scopurilor militare, redu
cerea cheltuielilor militare.

De-a lungul anilor, și mai ales în ultimele două de
cenii, România, președintele Nicolae Ceaușescu s-au 
pronunțat cu consecvență pentru micșorarea bugetelor 
de război. In dorința de a impulsiona luarea de măsuri 
concrete în domeniul dezarmării, România a fost prima 
țară din lume care a hotărît și a pus în practică redu
cerea cu 5 la sută a armamentelor, a efectivelor și a 
cheltuielilor militare. Toate resursele eliberate au fost 
integrate activității civile. In același timp, țara noastră 
a adresat și celorlalte state chemarea de a trece fiecare 
la o reducere de cel puțin 5 la sută a armamentelor, 
efectivelor și cheltuielilor militare. „Astăzi, cînd în lume 
se cheltuiesc imense sume pentru înarmări, cînd se sus
trag în scopuri militare mijloace importante care ar pu
tea fi puse în slujba dezvoltării economice, sociale, ști
ințifice și culturale — spunea președintele României —, 
noi apreciem că aceste fonduri și-ar găsi adevărata 
menire dacă ar fi folosite pentru sprijinirea eforturilor 
de lichidare a subdezvoltării, care afectează grav o 
mare parte din populația globului, pentru asigurarea

progresului șl dezvoltării economîco-sociale a- tuturor 
popoarelor, pentru valorificarea mai bună, in interesul

afară de cele românești, nu s-au luat; factorii șl foru
rile de resort, specialiștii, opinia publică se preocupă 
de ce se va întîmpla după ce asemenea măsuri vor fiomului, a marilor resurse ale planetei noastre.” de ce se va întîmpla după ce asemenea măsuri vor fi

Rezultă cu claritate că între dezarmare și dezvoltare hotărîte, de modul în care mijloacele materiale, ca
există o relație directă, cea de-a doua depinzînd în 
mare măsură de înfăptuirea celei dintîi. In concepția 
românească, resursele eliberate prin măsuri de dezar
mare ar urma să servească jumătate la promovarea

Comentariu! săptâminii

Conversiunea la producția civilă

programelor economico-sociale Interne din fiecare 
țară, iar cealaltă jumătate la sprijinirea mult mai ac
centuată a eforturilor de progres ale țărilor în dezvol
tare, făcîndu-se astfel legătura firească între realizarea 
dezarmării și făurirea noii ordini economice interna
ționale,

Dar deși cursa înarmărilor continuă, deși pînă în 
prezent măsuri concrete în domeniul dezarmării, în

drele, toate resursele cu caracter militar, odată elibe
rate, vor fi integrate în activitatea civilă. Chestiunea 
interesează în mod deosebit Organizația Națiunilor 
Unite, avînd în vedere și faptul că în toamnă la New 
York urmează să aibă loc Conferința Internațională a 
ONU asupra Relației Dezarmare-Dezvoltare. In do
cumentele întocmite de Comitetul pregătitor al confe
rinței, in alte materiale și cărți, se subliniază că pre
parativele în vederea conversiunii resurselor din dome
niul militar la producția civilă este necesar să înceapă 
chiar înainte de realizarea primelor acorduri concrete 
în această privință. Printre propunerile referitoare la 
conversiunea în sectoare civile a mijloacelor tehnolo
gice și a forței umane „demobilizate”, se află utiliza
rea specialiștilor militari și a tehnicii militare la con
strucția de poduri, porturi, drumuri, clădiri pentru spi
tale, învățămînt, mijloace de comunicații, antrepozite 
alimentare ș.a. Numeroase resurse destinate în prezent 
tehnologiilor militare ar putea fi redistribuite produ
cerii de electricitate, aplicațiilor militare ale tehnologi
ilor nucleare, tehnologiilor chimice și biologice pentru 
agricultură, tehnologiilor electronice și de computer în 
scopuri industriale, tehnologiei laser pentru aplicații 
industriale și medicale.

Fără îndoială că alături de măsurile efective, cum 
sînt cele luate de România, cercetările și studiile pri
vind conversiunea producției militare în producție civilă 
au darul de a influența favorabil înseși măsurile da 
dezarmare, hotărîrile în acest domeniu.

ION D. GOIA 9

Despre fotbal 
și stadioane

Meciurile Campionatului mon
dial de fotbal ediția 1990 au în
ceput. Poate surprinde această 
afirmație, cînd nici preliminari
ile nu s-au jucat, însă în Ita
lia, gazda viitoarei confruntări 
fotbalistice mondiale, se desfă
șoară încrîncenate meciuri fi
nanciare și administrative pen
tru pregătirea acestui moment 
Restructurarea celor 12 sta
dioane desemnate de Comitetul 
de organizare să găzduiască 
meciurile a declanșat o luptă 
fără precedent între forțele po
litice locale, antreprenori și 
conducătorii echipelor de fotbal 
din orașele respective, evoca re
vista „L’Espresso". Pentru sta
dioanele noi, cum sînt cele din 
Udine, Cagliari și Verona nu 
sînt multe probleme. Interesul 
major al administratorilor este 
dirijat spre tortul imens, de 
300 de miliarde de lire, oferit 
de stat pentru pregătirea bazei 
materiale, din care fiecare în
cearcă să taie o felie cit mai 
groasă, și mai consistentă. Că 
la Florența spiritele sînt agi
tate în urma, hotărîrii primăriei 
de a mări capacitatea stadionu
lui local ,prin sacrificarea pis
tei de atletism e o bagatelă 
față de ceea ce’ se petrece în 
orașele în care sînt prevăzute 
investiții serioase sau se vehi
culează ideea rnegastadioanelor 
cu 100 000 de locuri și peste. 
La Torino, unde activează două 
echipe de frunte, Juventus și 
Torino, pentru modernizarea ve
chiului stadion s-a hotărît ini
țial constituirea unei societăți 
cu capital mixt de 20 de mi
liarde de lire între cele două 
echipe ale orașului. Proiectul 
acesta a trăit prea puțin, pen
tru că prin abile mișcări de 
culise s-a luat o altă hotărîre — 
construirea unui nou stadion cu 
contribuția, interesată desigur, a 
unor firme particulare precum 
Fiat. Costul a urcat la 70 de 
miliarde de lire în care intră și 
infrastructurile necesare aces
tui nou edificiu sportiv. Acum 
urmează să fie ales proiectul și 
antreprenorul din cele trei mari 
societăți ofertante printre care, 
normal, Fiat Engineering. Cine 
va învinge va avea și conce
siunea pe 20 de ani a stadionu
lui, care abia după aceea va 
intra în proprietatea primăriei. 
La Palermo lucrurile stau altfel. 
Există un proiect minunat pen
tru un stadion, terenuri de an
trenament, hoteluri pentru 
echipe și suporteri, extinderea 
autostrăzii, construirea unui nou 
aeroport și multe altele dar, 
vorba consilierilor comunali, „ce 
vom face cu toate acestea după 
CM pentru că' la Palermo nu 
există nici o echipă de fotbal ?!“ 
S-au auzit apoi voci cum că 
finala se va juca la Milano și 
organizatorii din Roma au tre
cut la contraatac. S-a propus 
construirea unui stadion cu 
100 000 de locuri. Cele două 
echipe locale, LăYio și Roma, 
sînt de acord, a fost găsit un 
grup serios de antreprenori și 
un consorțiu de bănci gata să 
intra în joc. De ce nu se faceT 

Pentru că acum se discută cine 
va exploata stadionul. Vrea și 
Lazio, vrea și Roma. Se pare 
că pînă la urmă va cîștiga pri
măria bătălia pentru 450 mi
liarde, dar rămîne o mare in
certitudine : ce se va întîmpla 
cu vechiul stadion olimpic a 
cărui întreținere costă 4 mi
liarde anual ? La Milano ideea 
megastadionului a venit de la 
proprietarul echipei Milan, 
Berlusconi, a cărui propunere a 
fost boicotată de Inter. El a 
sugerat, în replică, extinderea 
cu un inel a celebrului San 
Siro, care are 90 000 de locuri, 
încă nu s-a hotărît nimic. La 
Napoli, pentru îmbunătățirea 
stadionului San Paolo s-au în- 
tărîtat atîtea spirite încît se 
așteaptă verdictul justiției care 
va decide cine are dreptate. 
Sperăm că pînă la data aș
teptată de toți iubitorii fotba
lului cel interesați în acest 
sport care de atîtea ori ne 
bucură și ne amărăște să. fi 
ajuns la un consens și arenele 
să fie gata pentru a-și primi 
oaspeții. între care ne do
rim, firește, să se afle și echi
pa României.

1OAN ROȘCA

Treapta 
următoare

Neastâmpărat, cum era de pre
supus, computerul personal își 
caută haine noi, temător să nu 
i se descopere prea curînd ața 
descusută pe la subsuori. Un 
eveniment în această linie este 
considerat gestul I.B.M. de a 
scoate la horă ultimele piese 
puse la punct în laboratoarele 
sale secretoase. Ceea ce mulți 
bănuiau, a căpătat acum con
firmarea deplină. Era clar că 
perioada în care I.B.M. ieșea în 
pierdere la confruntarea cu 
alții, și mal ales cu asiaticii, 
era clar că această lungă aștep
tare masca fierberea în suc pro
priu în căutare de soluții. Și 
ca efectul să fie cel scontat, 
de curînd au fost arătate cele 
patru tipuri de computer per
sonal și încă o sută de alte 
produse interconectabile, toate 
puse sub semnul lui mai rapid, 
mai ieftin. între acestea, us
tensilele care pe bat în fereas
tra intereselor — terminale, im
primante etc. Se semnalează că 
unul din aceste modele, evaluat 
la circa 11 mii dolari, are ace
eași putere pe care o avea, cu 
10—12 ani în urmă, un compu
ter ce costa 3,4 milioane dolari. 
Computere circumscrise fami
liei Personal System/2 fac im
presie, alături de componentele 
de bază — microprocesoare, 
discuri floppy — făcîndu-și 
apariția noutăți de tipul discu
lui cu laser, care poate înmaga
zina 800 000 de pagini de text.

Obișnuiți să aplaude reușita 
dar să nu omită eventualele 
neîmpliniri, observatorii nu ezi
tă să-și arate, surprinderea. Se 
așteptau de Ia I.B.M. la o reac- 
ție-taifun, la un răspuns vio
lent, în stare să-și pună cu 
umerii pe saltea competitorii, 
de o manieră în care să le piară 
cheful de a mal tînjl vreodată 
la a arunca mănușa. Se pre-

U.R.S.S.: vedere din Piața Roșie, din Moscova

supunea că I.B.M. va apela tn 
această direcție la o ustură
toare scădere de prețuri și, res
pectiv, la ridicarea standardu
lui tehnic, astfel ca imitatorii 
să-și recunoască incapacitatea 
de a proceda la pașnica și efi
cienta îndeletnicire a copierii 
și, apoi, însușirii noilor pro
duse. Se spune chiar că în 
cazul componentelor de bază, 
nimic mai simplu ca alte firme 
să le reproducă legat Se mai 
constată, pe de altă parte, eă 
dacă noile modele, pot utiliza 
programele destina'te mai ve
chilor P.C., orice software gîn
dit pentru noile computere nu 
se poate folosi decît de către 
destinatar, interșanj abilitatea 
fiind exclusă. Și cum aceste noi 
programe vor veni cu ceva în- 
tîrziere față de vînzările de 
computere este ușor de presu
pus că firmele rivale, vezi 
„Apple", vor căuta să smulgă 
din asta ceva avantaje pentru 
afrecîștiga astfel teren.

Sînt spusele celor ce privesc 
pe sub sprîncene, făcîndu-și cu
raj. Cei de la I.B.M. stau ca și 
cum n-ar auzi nimic, ei țin să 
sublinieze că produsele lor 
anunță noua generație a com
puterului personal.

NEAGU UDROIU 9

în fața cui 
se pleacă 
Himalaya?

între premierele cinematogra
fice ale anului viitor se înscrie 
și „Sagarmatha" (numele nepa- 

lez al Everestulul, căruia chine
zii îi spun Chomo Lungma). De 
pe acum, coproducția ceho- 
slovaco-nepaleză la care s-a dat 
primul „tur de manivelă" la 22 
martie, se anunță un film capti
vant, așteptat cu legitim interes 
de publicul larg, cineaști, oa
meni de știință, tineri și adulți.

Consacrat curajului, dîrzeniei, 
perseverenței celor ce-și propun 
să cucerească acest cel mai înalt 
pisc din lume, filmul regizat de 
experimentatul Jan Pirch. nu va 
fi ceea ce se cheamă un film cu 
suspansuri, dar momentele de 
intensă emoție, aventura umană 
va fi prezentă la tot pasul. „Sa
garmatha" va fi mai mult decît 
un film, va fi un poem închinat 
întrajutorării, solidarității din
tre oameni în lupta cu vitregia 
naturii. El va fi, totodată, prilej 
de readucere în memorie a celor 
dintîi oameni care au ajuns pe 
„Acoperișul lumii" : Edmund 
Hillary și coechipierul său. șer- 
pașul Tenzing Norgay din expe
diția britanică a lui J. Hunt O 
privire „retro", la aproape exact 
34 de ani de la „premiera" de 
pe Everest (29 mal 1953) arată 
că, de atunci, mulți alti teme
rari și-au înscris numele tn 
cartea de onoare a învingători
lor asprului și, adesea cumpli
tului pisc himalayan. în filele 
ei figurează „semnătura" feno
menalului alpinist italian Rein
hold Messner — cel care a esca
ladat toate cele 14 vîrfuri de 
peste 8 000 m ale Himalayeii ! îl 
urmează de aproape — cu 13 
„vîrfuri" — polonezul Jerzy 
Kukuzka. Lista celor care — cu 
sau fără mască de oxigen — au 
cucerit Sagarmatha se lărgește 
mereu. La titlul de biruitor al 
Everestulul aspiră șl John 
Collett din San Clemente (Ca
lifornia — S.U.A.) și japonezul 
Yoshio Furuichi. Dar, spre deo
sebire de experimentatii alpl- 
nlști-atleti Messner. Kukuzka si 

alții, cel doi sînt grav handica
pați., în urmă ‘ cu cîțiva ani, 
pentru americanul Collett, năs
cut cu o malformație a inimii, 
„muntele" însemna urcarea 
unei... scări cu cîteva trepte. O 
izbutită intervenție chirurgicală 
i-a redat sănătatea, dar și în
crederea în forțele sale, spe
ranța că pasiunea vieții lui — 
alpinismul — va depăși stadiul 
de vis. După antrenamente stă
ruitoare, el a atins o formă 
care l-a impus atenției specia
liștilor. Inclus în echipa de alpi
nism a S.U.A. (I), el a escaladat 
vîrful himalayan Kangtega I K 
drept, de „numai" 6 810m.„

Din 1964, în urma unui acci
dent, japonezul Yoshio Furuichi 
are paralizată partea inferioară 
a corpului. „Starea" lui e, fi
rește. incompatibilă cu condiția 
de alpinist Așa spuneau, așa 
gîndeau toți. Nu și Furuichi. 
Compătimirea al cărei obiect < 
era. tortura simplului fapt de a 
umbla pe stradă, au trezit leul 
ce dormea în sufletul lui. Ase
menea californianului Collett eă 
a hotărît să înfrunte muntele. 
A început — și l-a escaladat — 
cu Fuji, dar gîndul lui nemăr
turisit țintea spre... Himalaya. 
La 25 mai anul trecut împreună 
eu doi coechipieri și cinci șer- 
pași. purtând în mîini niște 
mănuși speciale din aluminiu, a 
escaladat vîrful himalayan Kala 
Pattoc ' (5 545 m) numai prin 
forța brațelor ! Ca si John 
Collett. Furuichi — îmbătat da 
senzația de neasemuită mulțu
mire — a făcut fotografia docu
ment, fericit și uimit de bătălia 
propriei inimi.„

Fericită idee de film, izbutit 
prilej de a demonstra adevărul 
spuselor Iui Johann Herder : 
„Omul nu are un cuvînt mal 
nobil pentru a arăta cin® este, 
dedt numele său".

MIHAI VASIUU ■
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UNIVERSUL
La Paris există o sectă a „a- 

doratorilor soarelui ți focului". 
Reuniunile adepților acestei 
secte au loc într-un hangar a- 
menajat luxos, situat pe undeva, 
aproape de rue d’Al&ia.

Un librar, specializat în „ști
ințe oculte", mi-a dat adresa a- 
cestei secte ți m-am dus acolo 
într-o după amiază de decem
brie. Am fost primit de o tînă- 
ră. I-am explicat că, decepțio
nat de lumea modernă, eram 
dornic să reînnod cu păgînismul 
primilor ani.

Fraza mea a avut un bun 
efect.

— Noi avem ceremonii solsti- 
țiale importante în fiecare sea
ră între 15 și 22 decembrie. Dacă 
doriți să asistați, va trebui să 
vă intîlniți neapărat cu unul 
din „maeștri" cît mal curînd 
posibil. Să văd dacă domnul Le- 
brun nu poate să vă primească 
chiar acum.

Peste o clipă mă aflam în fața 
unui om de circa 60 de ani, pu
țin chel care, cu o bonomie ex
travagantă, a început să-mi vor
bească :

— Vă salut în numele „rege
lui Soare" !, începu el. în ce 
zodie sînteți născut 7

— Berbec, spun eu.
— Atunci, locul dumneavoas

tră este printre noi. Elementul 
dumneavoastră este tocul. Vom 
face din dumneavoastră un 
mare preot...

Avansarea mea mi s-a părut 
prea rapidă.

— Imediat 7, întreb eu. i
— Nu. în șapte ani I
Am respirat ușurat.
— în cei șapte ani vă veți 

dedica riturilor purificatoare.
îmi făcu eu ochiul.
Domnul Lebrun care mă ți 

adoptase mi-a pus mina pe 
umăr.

— Trebuie să vă explic scopul 
ți sensul profund al acestor ce
remonii. In momentul in care 
Terra se află la punctul cel 
mai îndepărtat de „regele Soa
re", atracția „stăpînului" nostru 
binefăcător se poate diminua 
prin lipsa dragostei umane față 
de el. Abandonată, planeta noas
tră s-ar pierde atunci pentru 
totdeauna în noaptea înghețată 
• spațiilor intersiderale. Moartea 
umanității ar fi imediată. în a- 
ceastă situație este de datoria 
noastră să-i arătăm „regelui 
Soare" adorația noastră.

— Sub ce formă 7 întreb eu.
— Aprinzînd un foe. Focul 

este spiritul „Măriei Sale Soa
rele" pe pămînt. Focul este o 
ființă vie, adăugă el. Se naște, 
se hrănește, doarme, se trezește, 
moare. între 15 și 22 decembrie 
„astrul rege" depune un efort 
considerabil ea să rețină pe or
bită planeta noastră. Mii de oa
meni în lume adoră pe „Măria 
Sa Soarele" ; de la populațiile 
cele mai primitive din Austra

lia pînă In țările cu tehnica cea 
mai avansată, ca Statele Unite și 
Suedia. Noi ne aflăm în legătu
ră cu grupul american compus 
din industriași, scriitori chiar 
savanți. Numeroși șexologi au 
aderat la cultul nostru. Nu e de 
ignorat faptul că focul este un 
puternic afrodisiac. Nu este In
tim plător nici faptul cînd se 
vorbește de un temperament 
arzător, sau de flacăra pasiunii, 
sau de ochi de jăratec la o fe
meie sau un bărbat.

Domnul Lebrun surise ți a- 
dăugă :

— Veți auzi și învăța la noi 
lucruri pe care nu puteți să le 
aflati în altă parte.

începusem să mă îndoiesc de 
acest lucru. Dar domnul Lebrun 
pe un ton grav îmi mal spuse :

— Să știți că „Măria Sa Soa

Cu ochii deschiși prin lumi de întuneric

Un hangar, un Ioc și o sectă
rele" este atotputernic. Cînd 
vrea să ne pedepsească sau să 
se răzbune, el scarpină pămîn- 
tul cu razele sale trezind vul
canii.

Am căutat un răspuns care 
»ă-i facă plăcere.

— Cuvintele dumneavoastră 
sînt pentru mine ca o mană ce
rească.

Maestrul surise :
— Vă așteptăm sîmbătă sea

ra. Dăr atenție I— Aduceți un 
obiect de preț pentru ofranda 
focului, un obiect la care țineți. 
Căci focul ar fi ofensat să pri
mească drept hrană în aceste 
zile de sărbătoare un obiect 
fără valoare...

Simbătă seara, cu ofranda 
sub braț am sosit la templul 
„Măriei Sale Soarele". Am fost 
primit tot de aceeași tînără 
blondă și surîzătoare.

— Veniți, spuse ea. Să mer
gem la garderobă.

Am urmat-o intr-o mică încă
pere unde, pe umerașe, se aflau 
niște robe lungi albe.

— Aceasta vă va veni bine.
Am îmbrăcat peste costum ți

nuta liturgică a sectei solare.
— Ce ați adus pentru hrana 

focului 7
— Ultima carte a Iul Jean 

Paul de Longehamp.
Era o carte polițistă fără nici 

o valoare.
Ttoăra făcu • grimasă.
— Mai sînt trei... Si ține*! 

atît de mult la ea ?
— Oo, răspunsei eu.
Mi-a explicat apoi cu genti

lețe ce rol are ea acolo.

—■ Noi sin tem șapte vestale 
care întreținem „Focul sacru" 
Cînd nu sînt ceremonii rămîne 
aprinsă numai o luminare mare. 
Dar flacăra acestei luminări este 
aprinsă de 175 de ani. în 1737, 
o vestală pariziană a adormit și 
a lăsat-o să se stingă. Imediat 
a izbucnit revoluția...

Am intrat îri hangar. în mij
locul acestuia, sub o botă cir
culară. așa cum sînt la unele 
cabane de munte, o grămadă de 
lemne uscate pe un podium de 
cărămizi.

— Vă las cu ceilalți novici 
îmi spuse însoțitoarea mea, eu 
trebuie să stau lingă vatră.

Se făcu liniște. Era vizibil că 
se aștepta ceva. Deodată. se 
deschide un glasvand și apăru 
domnul Lebrun. El purta o ro

bă albă ornată cu un mare soa
re auriu.

Anunță pe un ton grav :
— „Sanctitatea Sa Focul" I
Imediat, o tînără înaltă și 

machiată parcă pentru o intra
re in scenă, avînd pe cap o co
roană cu șapte luminări aprinse, 
pătrunse în hangar cu o imensă 
luminare aprinsă.

Toată lumea se prosternă.
Cu pași lenți, precum o „re

gină a luminii", „marea preo
teasă" traversă hangarul gi se 
așeză lingă vatră pe un tron 
aurit. Cele șapte vestale, prin
tre care ți blonda, amfitrioana 
mea, aprind pe rînd cite o tor
ță, de la luminarea sacră. A- 
poi, împreună, aprind lemnele 
de sub hotă în timp ce asisten
ța intonează un vechi eintee 
druidic din care n-am -Înțeles 
nimic.

în cîteva minute, un mare foc 
se ridică în mijlocul hangarului.

— Udo I Hăo strigară a- 
depții.

Cu ochii fixați la flăcări, 
marea „preoteasă" spuse :

— Oo, „Măria Ta Soare", noi 
te adorăm ! Purifică-ne 1

Toată asistența repetă rugă
ciunea de mai multe ori. După 
aceea, ea ’ se ridică de pe tron 
ți aruncă in foc ofranda «a. 
Era o statuetă în lemn aurit, eu 
patina vremii. Vestalele • imi
tară. Obiecte prețioase, mici 
tablouri, statuete, cărți frumos 
legate au fost aruncate ca hra
nă... focului.

A venit rîndul novicilor. In 
fața mea, o doamnă a aruncat 

în flăcări o fotografie înrămată, 
probabil a iubitului ei care u 
abandonase.

în timp ce „Sanctitatea 'Sa 
Focul" digera masa oferită de 
noi, o vestală aranjă pe adepți 
in cercuri concentrice în jurul 
căminului pentru dansul ritual.

Deodată, o flacără albastră iz
bucni ridicîndu-se mai sus.

— „Sanctitatea Sa Focul" 
ne-a mulțumit, strigă domnul 
Lebrun. Ofrandele noastre au 
fost acceptate.

— H6o ! Heo... urlară adopții.
în timp ce noi dansam în ju

rul căminului „marea preoteasă" 
se ridică și se retrase, lăsînd 
pe cele șapte vestale să între
țină focuL Ceremonia se termi
nase.

La vestiar m-am regăsit cu 
vestala mea cea blondă.

— Veniti și în dimineața de 
25. Va fi foarte frumos, îmi 
spuse ea.

I-am promis că mă voi duce.
în stradă am reîntîlnit pe a- 

depții piromani care redeveniti 
funcționari, vînzători sau secre
tare se amestecau printre trecă 
torii ce se grăbeau spre ease.

Pe Champs Ellysâe, ppmil îm
podobiți cu ghirlande de becuri 
luminau feeric iar o mașină de 
pompieri gonea făcîndu-și loc 
eu stridenta sirenă printre mi
ile de autoturisme să stingă in
cendiul ce mistuia magazinul 
„Drugstore" din Place de 
I’Etoile.

Oprindu-mă să privesc scena 
mi-am zis că „Sanctitatea Sa 
Focul" nu-și potolise probabil 
foamea de ofrandele oferite 
de noi

L G. VULCĂNEANU B

Lumea se amuză

Dup* SVET V OBRAZECH
— Cehoslovacia

Peripețiile
Aidei

Multe au fost peripețiile le
gate de opera „Aida" a compozi
torului G. Verdi. Cu ocazia 
inaugurării Canalului de Suez, 
guvernul egiptean a hotărît să 
comande o operă (reprezentati
vă) care să marcheze eveni
mentul. Dar la inaugurarea Ca
nalului, în anul 1869, a fost 
prezentată o altă operă a lui 
Verdi, „Rigoletto", care era deja 
cunoscută publicului. „Aida" a 
avut premiera absolută în iarna 
anului 1871 pe scena operei din 
Cairo.

în ianuarie 1952, după o re
prezentație eu „Aida", a avut 
loc în fața operei o răzmeriță 
împotriva britanicilor, iar în 
anul 1971, la centenar, a ars clă
direa operei din Cairo,

Iată că de curînd un om de 
afaceri austriac, de origine egip
teană, mare meloman, a finan
țat un grandios proiect de pu
nere în scenă a ceea ce egiptenii 
numesc opera lor națională. 
Reprezentațiile se desfășoară în 
cadrul natural oferit de tem
plele de la Luxor beneficiind 
de o distribuție renumită cu 
Maria Chiara în rolul Aidei și 
tenorul Placido Domingo în ro
lul lui Radames, alături de An
samblul Arenelor din Verona. A 
fost prevăzută folosirea ea fi
guranti a 600 de soldați egipteni 
ale- căror costume sînt copiate 
de pe basoreliefuri. în apoteoti
cul tablou al Marșului triumfal 
pe scenă vor fi aduși 50 de ar
măsari pursînge arab șl 5 pan
tere negre.

Dar și cu ocazia acestei mon
tări au apărut unele mici „ne
cazuri". Temperatura în peri
oada cînd sînt prevăzute repre
zentațiile se ridică la 40’ C, iar 
la Luxor nu sînt hoteluri — oas
peții de peste hotare, pe a căror 
prezență se scontează, urmînd a 
fi cazați pe pontoane plasate 
pe Nil. Locul ales pentru scenă 
se află în apropierea celei mai 
aglomerate intersecții din Luxor 
Oar accesoriul cel mai iubit de 
automobiliștii egipteni este 
claxonul !) în plus organizatorii 
nu au ținut seama de sărbătoa
rea religioasă a Ramadamului 
care face ca viata să pulseze 
intens doar după ora 21 (ora de 
începere a reprezentațiilor). La 
ora 21,30 se aud strigătele mu
ezinilor. în prezent amplificate 
electronic, care eheamă lumea 
la rugăciune.

DAN DANUT DORI» ■

„Sînge contra
»1 ■

marfă4*

Cît privește atmosfera din ghetoul de 
la Cluj este evident că în încriminarea 
lui Balâzs și ai lui, atitudinea celor din 
Budapesta nu poate fi invocată decît, cel 
mult, drept circumstanță atenuantă ; în 
nici un caz ea nu înlătură culpa. Deși, 
cei în cauză ar putea spune în apărarea 
lor : „Soarta nu era pecetluită. Ce rost 
ar fi avut să stîrnim panică, să îngrozim 
oamenii ? Și așa, drumul pînă la Ausch
witz — cîte 80—90 Intr-un vagon fără 
aerisire, fără apă — a fost un coșmar, 
deși oamenii erau convinși că sînt duși 
Ia muncă ? Dar dacă ar fi știut că merg 
spre crematorii, care-i așteaptă eu co
șurile fumegînde î Cum ar fi suportat 
mamele acele trei zile și trei nopți cît 
a ținut drumul, știind că pruncii pe 
care-i alăptează, copiii care plîng nea- 
vînd eu ce le astîmpăra setea, vor fi 
aruncați de vii în flăcările rugurilor 7 
Ce-ar fi făcut bătrînii și bolnavii în ace
le trei zile și trei nopți, dacă li s-ar fi 
spus dinainte că din tren vor merge 
direct in camera de gazare 7 De ce me
dicii liniștesc muribunzii spunîndu-le că 
starea lor se ameliorează 7 De ce nu 
spun deschis : „peste cind săptămînl, 
sau peste trei zile, ori chiar peste două 
ore vai muri 7 Poate nu spun, deoarece 
cred în minuni 7 Aveam și noi dreptul să 
sperăm într-o mipune. Mai ales că altă 
salvare nu exista".

Pentru Balâzs și colaboratorii Iul mai 
există însă o circumstanță • agravantă. 
Ghetoul din Cluj a fost singurul din nor
dul Ardealului din care 388 de evrei — 
în primul rînd cei din conducere și fa
miliile lor — n-au fost duși la Ausch
witz, ci — prin Budapesta și Bergen- 
Belsen — au ajuns cu toții, bine și să
nătoși, încă în timpul războiului, In El
veția.

Condiția deplasării grupului spre ca
pitală era lichidarea ghetoului din Cluj, 
plecarea în ordine perfectă a ultimului 
transport spre Auschwitz. Cointeresarea 
conducerii —■- inclusă în grupul „fericiți- 
lor“ — în liniștirea oamenilor, în lansa
rea zvonurilor favorabile și organizarea 
„sosirii cărților poștale" este evidentă.

încă spre rfîrșitul Iul aprilie cînd hor- 
thyștii întreprinseră de-acum toate mă
surile preliminare pentru declanșarea 
ghetoizării, grupul Kasztner s-a antre
nat cu Sonderkommando-Ui din Buda
pesta, Intr-un tîrg și mai spectaculos, 
cunoscut sub numele „sînge contra mar
fă". S-a pornit de la oferta lui VVischlice- 
ny : „Gebet mir LKW (Lastkraftwagen) 
tmd ihr konnet fOr jedcn LKW 10# ju- 
den haben“ *). Este vorba de punerea în 
libertate pentru a fi duși oriunde a 
1 000 000 de evrei contra 10 000 camioane, 
800 tone cafea, 200 tone ceai, 2 milioane 
lăzi cu săpun, o anumită cantitate de 
Tungsten și alte materiale de însemnăta
te strategică".

în limbajul oficial, tratativele privind 
acest tîrg erau menționate cu o expresie 
tipică pentru cinismul nazist : „Wcrtvol- 
le Waren gegen Wertlose Juden". „Măr
furi de valoare contra evrei fără va
loare".

•î*
Ghetoizarea se terminase demult. în

cepuseră, într-un ri£m infernal, deportări
le și Kasztner continua să ducă mai de
parte tratativele „sînge contra marfă", 
neglijînd orice preocupare pentru înceti
nirea măcar a ritmului transporturilor 
spre Auschwitz.

Pină la urmă, tot ce s-a obținut din 
aceste tratative a fost plecarea spre El
veția a 1 680 de persoane. Grupul a fost 
alcătuit din evrei din Budapesta, din 
președinții comunităților evreiești din 
provincie ți — datorită în mare măsură 
faptului că Kasztner era din Cluj — fa
milia lui trăia acolo — din 388 de evrei 
clujeni.

Nu-i acuz pe cei trecuți pe lista „vie
ții".

Nu se poate insă să nu fie incriminați 
toți cei care știind ce ne așteaptă au tă
cut, bucuroși că s-au văzut trecuți pe 
listă.

Firește, în ciuda atmosferei de resem
nare ce domina ghetourile au fost și ex
cepții. Temeritatea n-a fost absentă. E.S. 
din Dej, In dimineața zilei de 3 mai, 
cînd alți evrei de pe alte străzi au fost 
sculați de polițiști pentru a fi internați 
în ghetou, el s-a trezit față în față cu 
un prieten din Cluj, evreu și el, care-i 

oferise acte false, pe un nume de creș
tin, cu care ar fi putut călători la Buda
pesta. A refuzat. Motivele — așa cum 
Ie-a consemnat ulterior într-un memoriu 
depus la Yad-Vashem — au fost urmă
toarele : „Nu fug ca un șobolan de pe 
vaporul care se scufundă. Cum aș putea 
eu trăi la Budapesta, fără să știu nimic 
despre soarta familiei. Tata suferise cu 
o zi Înainte un ușor atac de apoplexie ; 
eu eram acum băiatul cel mare acasă. 
Fratele mai mare era de doi ani într-un 
detașament de muncă forțată —X/2. La 
urma urmei, ce se va întîmpla familiei 
mi se va intîmpla și mie. în orice caz, 
ii voi putea fi, la nevoie, de ajutor.

Erau argumente — recunoaște în con
tinuare E.S. — care l-au dus la moarte 
pe cei care, eventual, ar’fî putut scăpa. 
Dar cu ce preț 7 Cine ar fi putut trăi 
după război, torturat de gîndul că dacă 
ar fi fost și el în lagăr alături de tatăl 
ori de fratele său, l-ar fi putut ajuta să 

supraviețuiască 7 Poate cineva trăi cu 
gîndul că salvarea sa a fost plătită cu 
prețul vieții celorlalți din familie 7“

Și totuși au fost nu puține tentative. 
Din păcate multe nereușite.

Zoltăn Korosi și Ernest BtSssel se 
aflau intr-un detașament de muncă for
țată. Obțin o permisie. Pe cînd sosesc la 
Cluj, soțiile lor se aflau deja în ghetou. 
Cu bani grei reușesc să le scoată pentru 
o zi sub pretext că sînt duși la muncă 
undeva lîngă biserica evreiască neologă, 
de pe strada Horea. împreună cu cele 
două soții a ieșit și prietena lor, Roza 
Herskcvits. Toate trei s-au furișat în 
clădirea de pe strada Horea nr. 34, eare 
fusese proprietatea familiei Herskovits. 
Totul era pregătit, pentru ca în ziua ur
mătoare să fugă în România, pe la Fe- 
leac. Prevăzuseră și se gîndiseră pînă și 
la cel mai mic amănunt. Un singur lucru 
le-a scăpat : inima de cățea a vecinei de 
peste drum : Ujvâri Irăn, care, stînd in 
ușa prăvăliei sale, le-a surprins pe cele 
trei femei intrînd pe poartă. S-a retras 
imediat In fundul prăvăliei și a telefo
nat la poliție.

Agenții l-au nominalizat, înainte de 
a-i legitima. Ujvâri Irân a dat informații 
precise. Toți cinci au fost arestați și duși 

la poliție. După interogatoriile și maltra
tările de rigoare, soții au fost retrimiși 
la detașament, iar cele trei femei în ghe
tou. De acolo la Auschwitz. Nici una din 
ele nu s-a reîntors.

Ujvâri Iren nu a fost singura denun
țătoare din Cluj.

Familia Schwartz din Sa tu Mare, con
vinsă de doi evrei polonezi refugiați, care 
știau ce înseamnă deportarea, s-a hotă
rît să nu se lase internată în ghetou și, 
ea urmare, și-a improvizat o ascunzătoa
re într-o pivniță. După ce împreună cu 
alți fugari eare i s-au asociat au introdus 
alimente suficiente pentru aproximativ 
un an, au închis intrarea pivniței în mod 
ingenios și au săpat un tunel de la piv
niță pînă la cămara de lemne, din partea 
opusă a fabricii de luminări, astupînd ie
șirea acestui tunel cu un bloc de pămînt 
și punind ascunzătoarea în legătură eu 
coșul fabricii ca să poată primi aer. De
oarece, prin coșul fabricii, ascunzătoarea 
se aerisea greu, cei 14 fugari erau siliți 
să răzbată noaptea, cu rîndul, la ieșirea 
tunelului din camera de lemne pentru a 
lua aer. Noaptea dădeau la o parte blo
cul de pămînt pentru a face curent și a 
aerisi pivnița. Ghinionul acestui grup de 
evrei curajoși a fost acela că, în vecină
tate, se găsea locuința lui Fekete Erzsâ- 
bet. Cămara cu alimente a acesteia avea 
un geam mic, orientat înspre cămara cu 
lemne. Auzind în fiecare noapte zgomo
te, Fekete Erzsebet a denunțat cazul po
liției. Cei 14 evrei au fost scoși din adă
post și deportați la Auschwitz. în cursul 
transportului în moarte, ei au mai încer
cat un act temerar ; au sărit din vagon 
pe teritoriul Ucrainei Subcarpatice ; 16 
au fost prinși și executați. Patru au su
praviețuit.

Cînd va sosi ceasul socotelilor, Fekete 
Erzsebet va apărea în fața Tribu
nalului Poporului, de la Cluj, încercînd 
să-și nege fapta joasnică.

La vremea sa, însă, cazul a fost 
confirmat și de ziarul local Szamos, 
care, relatînd descoperirea ascunzătorii, 
evidenția că pista de la care a pornit 
poliția a fost zgomotul suspect pe care 
l-au auzit, în fiecare noapte, anumiți ve
cini ai casei din str. Kblcsey nr. 37. Or, 
casa avea o singură vecină : pe Fekete 
Erzsebet.

(Va urma)

OLIVER LUSTIG B

*) Dați-mi camioane și puteți avea pen
tru fiecare camion 100 de evrei.
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De la panoplia eroismului străbun.

la un sport olimpic în plină afirmare

Ei ades cu-a lor săgeată răpeiită sus, in nor, 
printre-a fulgerelor focuri au oprit vulturu-n rbor
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Vasile Alecsandri : „Altarul Mănăstire! Putna"
Detaliu din „Columna tui Troian*

Cînd se întinde coarda performanței

In țara noastră, saltul tirului cu arcul de la 
simplă joacă sau pasiune pentru timpul liber la 
sport organizat s-a produs cu 30 de ani in urmă, 
cînd, la Sovata, se organiza prima ediție a „Cupei 
Eliberării" — competiție ce reunea arcași din toată 
țara. Cîteva zvîcniri cunoaște acest sport în ulti
mul deceniu : în 1978, ne afiliem la Federația In
ternațională de Tir cu Arcul (chiar dacă la noi 
există doar o comisie — „armă anexă" — în ca
drul federației de tir) ; in 1979, se organizează 
prima ediție a campionatelor internaționale ale 
României (ajunse deci, odată cu întrecerile de la 
sfîrșitul săptămînii trecute, la cea de-a 8-a ediție) ; 
în 1980, participăm, pentru prima și ultima dată, 
pînă în prezent, la Olimpiadă, unde ocupăm un 
loc 13 la feminin și unul 15 la masculin. O altă 
singulară participare la europene și mai desele 
prezențe la campionatele balcanice constituie sin
gurele vîrfuri de pînă acum ale ieșirii în lume ale 
arcașilor noștri. Ne mai rămîne satisfacția existen
ței unor centre în care coarda pasiunii pentru 
acest sport rămîne mereu întinsă : Rădăuți, Ani- 
noasa, Iași, Satu Mare, cluburile „Olimpia" și 
„Steaua" din București. Secția de la Rădăuți (an
trenor Alexandru Teneș) a dat campioana de sală 
și în aer liber pe anul trecut, și de sală — pe 
anul acesta, Gabriela Cosovan ; la Aninoasa există 
o bază sportivă de nivel internațional, principalul 
animator al arcașilor, lăcătușul Vasile Tămaș, fiind 
și campion național acum cinci ani, cînd avea 
vîrstă de... 50 de ani ; la Iași, secția C.S.M.-ului 
(antrenor Mihai Alexandrescu) este printre cele 
mai active din țară; obținînd prin tînără amazoa
nă luliana Fodor cel mai bun rezultat românesc la 
„Concursul Prietenia" ; de la Voința Șatu Mare 
provine campionul național en titre, Vasile Vese- 
lovschi. Situația secțiilor de la „Olimpia" și „Stea
ua" este mai delicată prin faptul că de vreo trei 
ani în București nu mai eiistă un poligon de an
trenament pentru tir cu arcul. Lucian Nicolaescu, 
antrenorul „Olimpiei" și al lotului național, își an
trenează elevii pe unde și cum poate, inclusiv în 
subsolul blocului în care locuiește sau printre co
pacii parurilor care-i vin mai la îndemînă !

Marea Virtute a tirului cu arcul este, cum spu
neam, faptul că supraviețuiește — reușind acest 
lucru grație unui grup restrîns de sufletiști care 
adună în jurul lor vreo 200 de arcași în toată 
țara. Și totuși, faptul că tirul cu arcul este un 
sport olimpic, cu un potențial de 12 medalii, ar 
recomanda mai multă atenție — inclusiv dintr-un 
soi de’ respect față de o străveche îndeletnicire 
care nu ne-a fost deloc străină de-a lungul seco
lelor. în termenii actualității sportive, antrenorul 
Lucian Nicolaescu opina că la europenele de la 
Izmir, la Olimpiada de la Los Angeles și la euro
penele de sală din Franța, medaliile ne-ar fi fost 
perfect accesibile. în condițiile în care, desigur, am 
fi participat ! După cum. la recentele campionate 
mondiale din Australia, titlul la feminin s-a cîștigat 
cu 884 p., în timp ce la cupa „Olimpia" echipa 
noastră națională a realizat, în condiții de concurs 
conform standardelor internaționale, 902 p. (Com
parația rămîne sugestivă pentru valoarea arcașilor 
noștri, chiar dacă factorii atmosferici pot influ
ența punctajele respective).

Problema mult. discutată în legătură cu afirma
rea internațională a arcașilor noștri este cea a ar
cului șl săgeților, utilaje care condiționează decisiv 
performanța, așa cum se întîmplă și în alte spor
turi. Calitățile unui arc eompetitiv sînt cunoscute : 
rezistență, greutate mică, elasticitate ș.a.m.d. ; 
pentru coardă, pe plan internațional s-a ajuns la 
o fibră numită chevlar care are coeficientul de 
elongație de 7 cm la 100 m (momentul de întin
dere aproape coincide cu cel de rupere) ; iar să
geata trebuie să fie elastică, fiabilă, capabilă să 
„suporte" și să poarte în cele 20 grame ale sale 
peste 20 kgf Dacă, procurarea unor asemenea unel
te rămîne încă în studiu, mult mai fezabilă este 
fabricarea la Reghin a unor arcuri destinatei ini
țierii, mai precis — copiilor dornici să redesco
pere* această „jucărie" a tuturor viratelor. Cînd 
asemenea arcuri vor fi la îndemînă, există spe
ranța ca tirul cu arcul să devină cu adevărat sport 
de masă, promovîndu-ș,i. inevitabil, și proprii săi 
performerii

Fotoreportaj 
de
Octavian Ști rea nu

Ș«
Paul Agarici
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